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Mulroney asks Schreiber to clear the Airbus air: Former PM wants businessman to

release bank records; [National Edition)]
Philip Mathias. National Post. Don Milils, Ont.: Aug 20, 1999. pg. A3

Abstract (Summary)

Mr. [Karlheinz Schreiber]'s bank records are the missing piece of an RCMP investigation
into allegations that he paid a $5-million bribe to Mr. [Brian Mulroney], allegedly to
ensure Air Canada bought $1.8-billion worth of Airbus aircraft in 1988. Mr. Schreiber
was alleged to be acting as a lobbyist for Airbus.

The Schreiber bank accounts will be released to Canada if both the Federal Court and the
Bundesgericht rule against Mr. Schreiber. If either rules in Mr. Schreiber's favour, the
Airbus affair wil] likely come to an end.

Black & White Photo: (Brian) Mulroney ; Black & White Photo: (Karlheinz) Schreiber ;

Full Text (830 words)
{Copyright National Post 1999)

Brian Mulroney, the former prime minister, has stepped up efforts to persuade Karlheinz
Schreiber -- the man at the centre of the Airbus affair -- to release his confidential Swiss
bank accounts to the Canadian government so the matter can finally be put to rest.

Mr. Schreiber's bank records are the missing piece of an RCMP investigation into
allegations that he paid a $5-million bribe to Mr. Mulroney, allegedly to ensure Air
Canada bought $1.8-billion worth of Airbus aircraft in 1988. Mr. Schreiber was alleged
to be acting as a lobbyist for Airbus.

"Nothing would make Mr. Mulroney happier than to have these documents opened up so
that his innocence would be clear forever," Luc Lavoie, Mr. Mulroney's spokesman, said

yesterday.

This week, Mr. Mulroney telephoned his former chief of staff, Fred Doucet, from South
Africa, where the former prime minister is vacationing with his family, and asked him to
organize another approach to Mr. Schreiber.

Mr. Doucet persuaded a former cabinet minister in Mr. Mulroney's government, a man
who knew Mr. Schreiber, to telephone him on Mr. Mulroney's behalf and ask that the
documents be released.

Over the last three years, Mr. Mulroney has interceded with Mr. Schreiber several times,
both directly in telephone calls, and through intermediaries.



But Mr. Schreiber has always been unreceptive. "I don't want to release the documents,”
he told the National Post, "because the whole procedure by the Canadian government 1s
illegal, and 1 want to see them in court to prove this."

The RCMP investigation has been proceeding on and off since the Air Canada purchase
of the Airbus aircraft 10 years ago.

In 1995, the probe gained momentuim when a disgruntled former employee of Mr.
Schreiber's alleged that Mr. Schreiber had told him he was going to bribe Mr. Mulroney.

The inforimant added that he did not know if a bribe had actually been paid, but supplied
details of the bank account that supposedly received the money. His allegation was later
proven false.

In 1995, the Canadian government sent a letter fo the Swiss government asking for copies
of Mr. Schreiber's own bank documents.

The Swiss only release such information when there's evidence of a crime. A Swiss
police official advised the Canadian government how to word the letter so that it would
seem to pass this stringent Swiss requirement.

The letter used very strong language, saying Mr. Mulreney has engaged in "criminal
activity" to "defraud the Canadian government.”

Mr. Mulroney launched a lawsuii for libel. In January, 1997, the Canadian govermment
apologized, paid $2-million of his legal fees, and declared the bribery allegation was
"sans fondement" (without foundation).

But the letter of request to Swiss authorities was not withdrawn, and Mr. Schreiber began
several legal actions to prevent his bank accounts being made public through the letter.

He first obtained a court order stopping the Canadian request from going forward in
Switzerland, but that freeze order has since expired. This vear, he asked the Federal Court
in Vancouver to order the Canadian government to withdraw the letter of request.

"Al we have asked the court fo do is force the Canadian government to tell the Swiss
government the truth,” said Robert Hladun, Mr. Schreiber's Edmonton-based lawyer.

The court's ruling is expected in September. Meanwhile, in June, after the court-ordered
freeze expired, the Canadian government reactivated the letter of request.

The Swiss attorney-general, Carla del Ponte, ordered the Schreiber bank documents
released to Canada. She explained that she accepted the letter of request as if it was
literally true.



The Swiss do not normally look behind a letter of request, lawyers explain. If there's a
problem with a letter, Swiss policy is that the requesting country deals with the problem.

Mr. Schreiber countered with an appeal to the Supreme Court of Switzerland, called the
Bundesgericht, to countermand Ms. del Ponte's order.

The basis of the Schreiber appeal is that Switzerland has no right to honour the letter of
request, because it does not conform with Swiss requirements. The Swiss court has yet to

deliver a ruling.

The Schreiber bank accounts will be released to Canada if both the Federal Court and the
Bundesgericht rule against Mr. Schreiber. If either rules in Mr. Schreiber's favour, the

Airbus affair will likely come to an end.

According to some estimates, Mr. Schreiber has spent about $2- million in legal fees to
prevent his bank documents from being released.

But Mr. Hladun says Mr. Schreiber has nothing to hide. "He's 2 man of integrity,” he
added, "and he values his privacy. It's a mafter of principle."

Others doubt that anybody would spend so much money just to establish a point of
principle.

Mr. Lavoie confimmed that Mr. Mulroney has asked Mr. Schreiber to release the bank
accounts, but denies Mr. Mulroney is applying any pressure. "He doesn't want to infringe
on anybody's right to go to court seeking justice,”" Mr. Lavoie said.

[Hlustration] .
Black & White Photo: (Brian) Mulroney ; Black & White Photo: (Karlheinz) Schreiber ;
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INTERVIEW WITH LUC LAVOIE

LUC LAVOIE (Brian Mulroney's spokesperson}): Hello?

HARVEY CASHORE (Producer, The Fifth Estate): Hi, Luc?

LUC LAVOIE: Yeah.

HARVEY CASHORE: It's Harvey Cashore.

LUC LAVOIE: How are you?

HARVEY CASHORE: Pretty good. How are vou?

LUC LAVOIE: It's been a long time!

HARVEY CASHORE: It has been a long time, four years.

LUC LAVOIE: Four years almost to the day.

HARVEY CASHORE: Yes, but I got your Christmas cards.

LUC LAVOIE: Have you?

HARVEY CASHORE: Yeah.
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LUC LAVOIE: There you go.
HARVEY CASHORE: But that wasn't so long. (LAUGHTER)

LUC LAVOIE: So what's up? I received a copy of something

that was sent over to Mr. Mulroney's office.
HARVEY CASHORE; Yes.
LUC LAVOIE: What's going on?

HARVEY CASHORE: Well, we'd like to speak with Mr.
Mulroney, and get his help if we can about our research, and we would like to sort

of get his perspective on some information that's come up in the research.

LUC LAVOIE: Yeah. Un, I guess you're going to have to
settle with speaking with me. (LAUGHTER) And I see what 1 can do. I mean,

Iiterally, that's what it is.
HARVEY CASHORE: Yeah.
LUC LAVOIE: What can I do?
HARVEY CASHORE: What do you mean what can you do?

LUC LAVOIE: I mean, whatever information needs to be

checked, ask me and I'll find out.
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HARVEY CASHORE: Um... When you say "checked",
what...I.. . like...is...] mean, I would dearly love to speak with him and get his
perspective on this, this information.

LUC LAVOIE: Well, T don't think it's going to happern.

HARVEY CASHORE: Yeah?

LUC LAVOIE: Because he just doesn't do that. And you
know, I mean, don't take it personally. He doesn’t do it.

HARVEY CASHORE: Oh no, I don't take any of this
personally. This isn't personal. I'm just trying fo understand this, you know?

LUC LAVOIE: You know, I mean, what's the issue about,
and...?

HARVEY CASHORE: What...what's the issue about?

LUC LAVOIE: Yeah.

HARVEY CASHORE: Well, I mean, look, this is obviously a
little awkward for me, and I...and this is delicate and I'm treating it that way, but
we have some information that we have obtained about Karlheinz Schreiber's bank

account, and one possible mterpretation of these facts that we have obtained — and I
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have to siress possible interpretation — might be — and I'll stress might be — that one

of them was intended for Brian Mulroney.

LUC LAVOIE: That one bank account or one entry in the bank

account or what?

HARVEY CASHORE: No, that one...one...one rubric.
LUC LAVOIE: One rubric...in the account.

HARVEY CASHORE: Right. Let me stress that I'm not
suggesting this is so, I'm just...
LUC LAVOIE: Yeah, I understand. I understand. Um... But

that's through deduction that you come to this conclusion.
HARVEY CASHORE: I have not come to any conclusion.

LUC LAVOIE: No, no, but I mean, ok, let's not call it

conclusion, but that you come to this possible interpretation.

HARVEY CASHORE: 1...1 don't know what you mean...what
it means to say "deduction". We have some information. I mean, I can repeat what
I've said to you. We have some information that...a series of facts, ok?
That...where I believe it's possible that one interpretation may be that one of these

rubric accounts was intended for Brian Mulroney.
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LUC LAVOIE: I see.

HARVEY CASHORE: Ok, I have to siress all over again, I'm
not saying this is a conclusion.

LUC LAVOIE: Yeah. Um...all right, if's...all ight. Now, can
I know a little more than this?

HARVEY CASHORE: Well, I mean, I've still got...first of all,
well, you're cracking up, by the way. Are you under a bridge or something, or a
tunnel?

LUC LAVOIE: No, that's ok. I'm on a cellular, and now it's ok

now?

HARVEY CASHORE: Yeah, yeah.

LUC LAVOIﬁ: Ok.

HARVEY CASHORE: Yeah. And by the way, I don't know if,
you kunow, vou think that we're going to air next week cn this, but we're not going to
air next week on this, so we can, you know, you can put some thought into what
you want tc do with what I'm saying, and that kind of thing.

LUC LAVOIE: Yeah, but I need to know a little more than

L‘-\

this. I appreciate your giving me some, but I need a little more than this. Like,
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you've seen his account, Schreiber's account. T mean, don't forget, Ilarvey, that as

far as we're concerned, we never had anything to do with any of this stuff.
HARVEY CASHORE: Right.

LUC LAVOIE: So I'd like to know what could lead anybody to
interpret anything as meaning that it might have come to Mulroney. I use all the

conditionals as you do.

HARVEY CASHORE: No, exactly, and...I mean, obviously
this is the...the reason we are requesting...you're cracking up again. I can't hear a

darm. . hello?
LUC LAVOIE: Hello.
HARVEY CASHORE: Yeah, ok, you're back in again here.
LUC LAVOIE: Yeah
HARVEY CASHORE: Yeah.
LUC LAVOIE: So you're saying what?

HARVEY CASHORE: Yeah, I'm just saying that, you know,
the reason we would like to have his perspective on this information. It's not
because, you know, we haven't paid attention to what he's been saying. And we pay

attention and respect; we respect what he's saying. But you know, it's our
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responsibility to, when we have new information and certain facts, to put it before a
lot of people, before people who...and in this case, in this pariicular set of facts, I
think it's important to speak to Mr. Mulroney about them. I think it's important that
we do that.

LUC LAVOIE: Yeah, but as I'm saying, Harvey. he won't
speak directly to you. You're going to have to settle with me.

HARVEY CASHORE: I'm trying my best.

LUC LAVOIE: I know. ButI...and it's, you know, (inaudible
— static)

HARVEY CASHORE: I'm soﬁy, Lue, sorry, I can't...you're
cracking up again, hang on.

LUC LAVOIE: Can you hear me now?

HARVEY CASHORE: Yeah, ok. Yeah.

LUC LAVOIE: I'm saying that put everything else aside, ['ve
always been a straight shooter with everybody. You give me information; I'll check
1t out and get back to vou. (Inaudible — static)...

HARVEY CASHORE: Sorry, Luc, sorry, we just cracked up

again there again.

Conmuunications
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LUC LAVOIE: Are you all right now?

HARVEY CASHORE: Yeal, I can hear you now.

LUC LAVOIE: I'm sorry. Just, I'm going to park in a second,
so it will stop, ok? Can you hear me now?

HARVEY CASHORE: Yeah.

LUC LAVOIE: Ok. Now, I mean, pass me the information
and I'll check it out as much as I can. You're not going to get directly to um.

HARVEY CASHORE: Uh-huh.

LUC LAVOIE: This is not going to happen.

HARVEY CASHORE: So what you're saying, 1f I'm hearing
you correctly, 18 you wani me to tell you all of the specific new facts that we have

obtained.

LUC LAVOIE: Yes, and I can actually, if that's woirying you,
I can actually give you an undertaking in writing, if you want, that T won't share it
with any other reporter anywhere in the world. So, I mean. I'm not going to, you
know, spread anything arcund.

HARVEY CASHORE: Yes.



G

LUC LAVOIE: It's not my purpose here. My propose is to,
you know. to get to the bottom of if.

HARVEY CASHORE: Yeah.

LUC LAVOIE: So if you want a commitment on my part of
that sort, I'll give it to you.

HARVEY CASHORE: Ok, well, look, can I get back to you
on thai? That's something I'll have to mull over. There's...can we...can I talk to

you again on Tuesday, or do you want me to talk earlier to you? I mean...

LUC LAVOIE: I...normally I would say yes on Tuesday. My
problem is that I'm leaving on Sunday for one week, and I'll be way away from
here, although I'll still be in charge of the file, and I'll talk to you from wherever 1

am.
HARVEY CASHORE: Yeah.
LUC LAVOIE: Which will be in South America. But. you
know, if we can talk before then, because I'll be on a plane...some times, I don't
have the exact times, but some times in midday on Sunday. (Inaudible) on my way

down to South America.
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HARVEY CASHORE: Ok, so it's ok if I call you back on the
weekend?
LUC LAVOIE: If you call me tomorrow, I'd appreciate.

HARVEY CASHORE: Yeah, ok.
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THE FIFTH ESTATE INTERVIEW WITH LUC LAVOIE RE AIRBUS

[Interview In progress]

HARVEY CASHORE (Interviewer): Right. So...

LUC LAVOIE: But I mean you don’t trust me from what I can

hear.

CASHORE: I don't know what... What do you mean by that,

you say I don’t trust you? What does that...

LAVOIE: Well. I'm a straight shooter. Like, | mean you... I
am... | told you yesterday I'm not going to spread it beyond Mr. Mulroney. It’s...
It’s the canal (sic) to him. That’s his... that’s his wish and that’s the way things will

0.

g

CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: And, uh, you know, regardless of anything else I

guess I'm a straight shooter. I'm not going to... I'm not going to fuck around with
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you. I’'m not going to... I'm not going to go and spread anything to colleagues of
yours or anything like that. I promise. You have my word for it. I told vou I can

give it to you in writing if you want. I am not going to do it.

CASHORE: Uh-huh. I guess ... I mean you say I shouldn’t be
optimistic and you know the answer and all this, but [ mean... [... what [’m hoping
of course is that with some more thought on this that it would... he might think it
might make sense to meet with me and to talk about this, and that’s ultimately what
I would love to do, you know, 1s too... 1s to sit down and talk to him about this. So
that... I mean [ think that’s mmportant and I don’t think it’s... I don’t think 1t’s
asking... 1 mean, it’s actually being fair and it’s being... it’s wanting to get the
perspective [... I need and I'd like for this. Tf he can give me a perspective. He may

not be able to, you know, this is... um...

LAVOIE: I'll get...

CASHORE: You know, I’'m an optimist.

LAVOIE: I'll get you... I'l get you the perspective.

CASHORE: Yeah?
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LAVOIE: But ask me and I’ll get you the perspective from

him. But he's not going to go directly to you.

CASHORE: Right. Okay. I've already told you, pretty clearly,

what 1t 1s...

LAVOIE: You...

CASHORE: I haven't given you the specific details but I told

you pretty clearly what...

LAVOIE: Well, what you said it was, if my.. 1f my

understanding is correct, is you have seen Schreiber’s accounts and... Am I right?

CASHORE: Um. ... 1...

LAVOIE: Well... We know they’re in Germany, so you have

seen the accounts?

CASHORE: I have seen some informaiion about his... about

his banking records.

LAVOIE: Okay. About his... So you’re not saying you have

seen the accounts.
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CASHORE: Oh I don’t want to say that I have or that I

haven’t.

LAVOIE: Okay. Okay. And in it there 1s a section — [ don’t
know what word you used, did you say a section, or entries, or whatever you called

it? What did you call it?

CASHORE: A rubric.

LAVOIE: A rubric.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: That might lead somebody to believe...

CASHORE: Yeah there’s a ... As 1 ... I mean there’s a... there’s
a series of facts that are, you know, before us that, you know, to repeat as cautiously

as I can and, you know...

LAVOIE: A series of facts.

CASHORE: Yeah, a series of facts that, you know, I believe
there is a possibility, and again I stress possibility, that when those facts are

presented may lead some people and may, being very strongly said here of course,
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to, um, you know, conclude that Mr. Schreiber had set up this for Mr. Mulroney.
Those facts... You know, there are these set of facts. Now, um... And I'm
concluding nothing. What I’'m saying is that T would like to talk to Mr. Mulroney

about these set of facts.

LAVOIE: Uh-huh. So this won’t happen. So we’ll never

discuss it I guess. It’s just not going to happen.
CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: 1... I actually told him that you asked to speak with

him.
CASHORE: Yeah?
LAVOIE: He won’t.
CASHORE: Uh-huh.
LAVOIE: So...
CASHORE: Can I ask why, or what the...what...
LAVOIE: Why?

CASHORE: ... what the stumbling block is? Or what’s the...
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LAVOIE: What the stumbling block 1s?

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: He doesn’t speak to journalists about this.

CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: Period. 1 mean it’s simply that, And, to be honest
with you — and he hasn’t said that but I guess I'm interpreting his mind when I say
that he has been kind of bruised by at least one of the stories on The Fifth Estate

about this. So I mean, one could understand why he is so careful.

CASHORE: Yeah. I remember that when our story first went
to air that his lawyvers were... were quite, um, made positive comments about what
we said we knew and what we didn’t know. We were... His lawyers made positive

comments about our story.

LAVOIE: No it’s ... You’re talking about two different stories

here.

CASHORE: Right.

H & K Communications
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LAVOIE: 1 don’t know that they’'ve made any positive

comments, but you’re talking about the March ‘95 piece.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: I'm talking about the October ‘95 piece.

CASHORE: Oh, where Georgio Pelossi spoke with...

LAVOIE: About him. Yeah.

CASHORE: Right.

LAVOIE: That’s... That’s not necessarily something that he

enjoyed very much.

CASHORE: Right.

LAVOIE: And I don’t think you would have if you were there
in his shoes. So, you know, | mean one can understand the reluctance. He certainly

doesn’t feel that the presumption is on his side.

CASHORE: I see.

LAVOIE: I mean it’s hard to conclude any other way



CASHORE: Well, I'm just doing my best to sort this out, you
know. That’s... That’s always been my... my position and my objective is to sort
out, separate fact from fiction to get the story understood as completely as I can.

It’s always been what’s been in the back of my mind.

LAVOIE: 1... I'm not disputing that at all. ['m saying that in
October of ‘95 you put on the air a story that was pretty daring. That’s all nght, you
know, this is four years ago. The only reason I'm saying this is you’re asking me
why he wouldn’t speak to you. Well, certainly I"m interpreting his mind. He bhasn’t

said that, but I... I'm sure this is right there at the back of his mind.

CASHORE: Okay, but look. As for your propesal, I'm... I'm
not saying it’s not a thoughtful proposal. not one that I wouldn’t want to consider.
I’m not saying that at all in fact, and I’m not... there’s nothing here about my
concern about trusting what you said. That’s not in my... in my thinking. I just
think it’s... your comments about him being upset concern me. It’s the last thing |
want him to do is to be upset. [ simply want his perspective on this. And so. you
know, my position would be let’s... you know, let’s all enjoy... well, I'm working,
but let’s all enjoy owr weekend and let’s get back to this on Tuesday when we can

taik about 1t some more.
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LAVOIE: Yeah, except it’s not the way he feels.

CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: You know, really. Put yourself in his shoes. This
has been destroying his life for four years. This is... I guess [ get the feeling from

his voice that he just can’t take it anymore. So I'm... I'm...

CASHORE: That gives me no pleasure, okay? That gives me

no pleasure at all to hear that.

LAVOIE: I’'m... You know, I’'m not trying to say it gives you

any pleasure. ['m telling you what it is.

CASHORE: That actually makes me feel, um, you know,
disappointed to hear that. It’s the last thing that T want to... and if he somehow

assoclates me with that 1... it’s the last thing T want to do to anybody (inaudible).

LAVOIE: And I... I take your word for it but... But you know,
I mean, really if you wanted to be helpful a bit I could call you back within half an

hour and you'll have an explanation.

CASHORE: An explanation?
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LAVOIE: You know, you want to have a perspective on the

series of facts.

CASHORE: Yes.

LAVOIE: Give me a little more about it. I'm not going to call

anybody else but him...

CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: ... and I’ll call you right back. You stay where you

are and I'1l reach you and I’ll give you exactly what it is.

CASHORE: Yeah. Okay. The problem is I can’t even consult
my colleagues here, nobody’s here. But can I... could I... You know, T hear you’re
trying to work this out, okay. I'm not... So... And I hear that. So let me see if [ can,
you know, call some people to get some advice. I can’t make a decision like this on
my own, obviously. And can | try and, you know, call you back in a while? Can I

try and do that?

LAVOIE: When will you call back?

CASHORE: Well, um... What is it? It’s, um...

Fhone (G138 - AU Fax (613) a2%-0618] E-ma LKW TOEel
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LAVOIE: It’s a quarter to seven.

CASHORE: Quarter to seven now. I can’'t even know if my
colleagues are around, but... Well why don’t I say I'll call you back by 7:30 no

matter what happens, even if I get no answers at anybody’s...

LAVOIE: At 7:30, myself, I'm on a conference call regarding

my other assignment going down to Latin America so.

CASHORE: Oh, okay.

LAVOIE: Either in you call me before, or after 8:30. Before

7:30 or after 8:30.

CASHORE: Okay. Well, I'll do that. [I’ll either call you

before 7:30 or after 8:30.

LAVOIE: Uh, okay.

CASHORE: Okay?

LAVOIE: And please get my point. [ mean, if only for human

reasons, try and see if we can deal with it this weekend. Nothing is going to happen

H & K Communications



beyond vou and I and he, but I'm trying to, you know, kind of help his life a little

bit here. He is going nuts.

[phone ringing]

LAVOIE: Hello?

CASHORE: Hi Luc. It’s Harvey Cashore.

LAVOIE: Yes Harvey.

CASHORE: Um... So, uh... I guess my feeling is that, you
know, I want to speak with Mr. Mulroney and [ think [ have a right to, you know,
speak with him about this to get candid, unrehearsed answers. That I want that
opportunity, and I don’t want to leave him hanging on anything. I’ll talk to him
right now, you know, I... I'll be at the phone, I'll be right there to talk to him. I

don’t want to leave him hanging on anything. But I do want to talk to him.

LAVOIE: Okay. Uh, 1 talked with him after we spoke.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And I tried to convince him to do that.

CASHORE: Yeah.
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LAVOIE: It was negative.

CASHORE: Right.

LAVOIE: If only... The only positive thing I can say is he said,
try and get me some more and I'll see if I... if I speak with him. I told him
everything I knew, but he says, on that basis I'm not speaking with him. If there is

anything more serious than this I may.

CASHORE: Any more serious?

LAVOIE: Well, any... any more specific.

CABHORE: Oh, I'ise. Yedh. Yeah.

LAVOIE: And I’ll pass it on over to him.

CASHORE: Yeah, okay, but I just want to get it across, 1 don’t
want to leave him hanging. I'm happy to talk to hun, you know, right now, any

time, day or night, I’ll do it.

LAVOIE: Yeah but... But I... T just told you.

CASHORE: Yeah, but that’s his decision then to decide not to

talk to me. But that’s his decision, to decide to do that.
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LAVOIE: Yeah, but... but you say something. Harvey, that is a

bit puzzling to me.

CASHORE: What's that?

LAVOIE: Why do you say you have a right to talk to him?

CASHORE: Okay. Fair enough. No, you're right. 1... no, he
has a right not to talk to me. You’re quite right. He does. I just... I think... I would
like to get candid unrehearsed answers. You’re quite right. It’s his right to respond

however he wants to.

LAVOIE: But... But why don’t you give me a little more?
Don’t give me everything, give me a little more. T"ll get it over to him and sce

what... what he does.

CASHORE: Hmm. Well, um... Yeah. Um...

LAVOIE: I'm not playing a game here. ['m just telling you, I

told him...

CASHORE: No you have to... you have to listen to what he’s
saying. You work for him and you have to listen to what he says, so... and you're

relaying that and I appreciate it, but... And I'm relaying to you, because he’s
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obviously asked you to take on this role, and I'm relaying to vou what. you know, I
think I would like to. you know, that I would like to talk to him and that I think it’s
important that [ talk to him. And, you know, I’m taking this seriously and T am...
and ’'m being respectful of this. And the last thing I want to do 1s leave him... leave
him hanging. It’s the last thing [ want to do. And I'm willing to talk to him. as I

say, anytime.

LAVOIE: Um, so you won’t give me anything more specific.

CASHORE: Well, 'm not going to say no fo anything... I'm
not going to say no to anything like that. This is, you know... I mean, if we can

think about it some more and talk again on Tuesday, ['ll be happy to do that.

LAVOIE: I'm sorry?

CASHORE: If we could think about it some more, both you
and [. If there could be some movement on our positions, why don’t we think about

it some more and talk on Tuesday?

LAVOIE: No. I mean, I'm sure that beyond what I said...

CASHORE: Yeah.

- s . g
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LAVOIE:... there will be nothing more. Like, I mean, I really
said. look, I mean vou've got... And he said, look, get me some more and I'll see if |

speak with him. Because all I can tell him is pretty... pretty, you know, vague.

CASHORE: Pretty vague.

LAVOIE: It is. It is pretty vague, you have to admuit.

CASHORE: Yeah. You know I... Um... I mean, I don’t know
what... I can’t put myself in his mind about what he’s going to say. [ don’t know

what he’s going to say.

LAVOQIE: What?

CASHORE: I don’t know what he’s going to say.

LAVOIE: Oh, I...

CASHORE: That’s why I want to talk to him. Tdon’t know,.. I

don’t know what he’s going to say.

LAVOIE: Yeah but... but if you give me a little more then I

will... I will convince him to speak with you.
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CASHORE: Okay, if we could just... if we could just get past

this for a second. Now if... if he was to decide to speak...

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: ... and if the... I don’t know what more but, if that

were to happen, now, this undertaking that you’ve offered...

LAVOIE: Yes.

CASHORE:... can you just go over that again about what...
You’re saying that Mr. Mulroney and yourself, um, will not speak to journalists and
other people about this so that it would not get out into the public discussion. Is

that what you’re saying, or?

LAVOIE: Exactly.

CASHORE: Okay. Um...

LAVOIE: And that’s very firm.

CASHORE: And you would... you would put that in writing.

LAVOIE: I would put that in writing if you want it in writing.
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CASHORE: Okay. And... And just all on that, um... I guess
one of my other concerns might be could we also agree that there would be an
undertaking that by sharing this information that’s come across my desk, as it were,
that we would not sort of be facilitating some kind of court application before...
before broadcast, that by, you know, sharing with you my research that that

wouldn’t happen.

LAVOIE: 1 don’t know that I can make such a commitment

because really this is in the court of the lawyers, and...

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: ... his relationship with lawyers is his relationship

with lawyers and...

CASHORE: Right.

LAVOIE: ... and I don’t know that any citizen in Canada

would deprive himself or herself of their right to... to go to court if they choose to.

CASHORE: Oh, I'm not suggesting that he would...

LAVOIE: And, uh....
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CASHORE: No, I'm not suggesting after broadcast, if he felt...
I would never suggest that. But that somehow by us sharing factual information that
this would facilitate some kind of court application would concern me. That I

would be opening up my... my research and...

LAVOIE: No. No. Oh, that’s what you have in mind?

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: Like, we would go and move and get some

subpoenas? Then no, no, no.

CASHORE: Well that’s all I meant, yeah.

LAVOIE: No. no, no.

CASHORE: Yeah. Yeah. Of course not.

LAVOIE: No, no.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: But if something (inaudible) he will.

CASHORE: Oh, no, no, no. Oh, of course. I would never

suggest that. No. No. Evervbody has a right to...

| A !"\ Commanication



20

LAVOIE: No. no, no.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: We’'re not going to try and get some court order to

get your stuff, no.

CASHORE: Yeah, yeah. That's... Okay, that’s all [ was asking.

LAVOIE: No. I mean, that we won't do.

CASHORE: Yeah. No, there’s also the possibility — frankly it’s
happened to us before — of injunctions. You know, there’s a legal manoeuvre where
people can get injunctions before broadcast so that we don’t... you can’t broadcast

your research.

LAVOIE: Well, T mean... Once he has the information he’ll
decide what he does. 1... T don’t know that he has ever thought about an injunction.

Like, don’t forget Harvey...

CASHORE: No. no, I...

LAVOIE: ... that the 27" of October 1995 ...

CASHORE: Yeah,
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LAVOIE: ... the story that was on the air was, according to
every one of the five lawyers working for him, fully libellous, and we chose not to
do anything. So, (laughs) you know, our record is not so bad. We haven’t sued any

media.

CASHORE: Sorry, which story was fully libellous? Sorry?

LAVOIE: October 27, 1995. The one where Pellosi was using

his name.

CASHORE: Oh, I see. Of course I would obviously

fundamentally disagree with vou on that and, uh, I’m sorry...

LAVOIE: Yeah, of course you would.

CASHORE: ... I'm sorry to hear you...

LAVOIE: NoI'm... 'm... I'm fine.

CASHORE: Fundamentally... Yeah.

LAVOIE: You may fundamentally disagree. I’m telling you

that back then, four years ago...

CASHORE: Yeah.
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LAVOIE: ... his five lawyers said this 1s fully libellous. Our
choice was not to sue the CBC or any other media, as you’ve seen. So I am... All

I'm saying is our record is pretty clean on this.
CASHORE: Yeah.

LAVOIE: We haven’t sued anybody except the Government of

Canada.

CASHORE: L... I mean, I’ve actually... You know, that... I’'m
surprised to hear you say that. That... If anybody goes back and reads the transcript
of that show, by that time, as you’ll recall, Phil Matthias had mentioned Mulroney’s

name in a story and it was all over the world.
LAVOIE: Yeah.

CASHORE: By that time, the allegations. And we were the

first ones to report that Pellosi didn’t even know...
LAVOIE: Well, but then you...

CASHORE: The first ones to report that.
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[LLAVOIE: Yeah, but the fact of the matter is that we haven’t
sued, despite lawyers’ advice. And we won’t sue because there is... because it’s

prescribed anyway. So I am...

CASHORE: Right. Yeah. Okay.

LAVOIE:... certainly... Harvey, I’'m certainly not threatening

anything.

CASHORE: No. We're going down a side road. Fair enough.
But I just... I sort of... I'm very surprised to hear you say that. But that’s not really

on the topic right now 1s it?

LAVOIE: But, you know, I mean. I...

3

CASHORE: So, when you say, more information, I'm

confused...

LAVOIE: More specific.

CASHORE: .. as to what...

LAVOIE: More specific.
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CASHORE: Okay. But I'm confused as to what that means.

How... If T was to...

LAVOIE: Harvey. Harvey. Whatever more you can tell me...

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: ... will be more than what I have, essentially.

CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: [ mean, that’s what I'm saying. You told me what
you told me. Give me a little more and I'll see what he decides to do. That’s

exactly the instructions I have from him.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: Because 1 spoke with him right after our
conversation today. And I can reach him right away because he is not at home but

he left me the number where to reach him.

CASHORE: No, no. Of course [ don’t... no, no. I appreciate

what you're saying and [ take it at, you know, face value, obviously.
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LAVOIE: But we won’t, you know, use it, share it with any

other news organization, with anybody else. We just want to know what it’s about.

CASHORE: Yeah. Okay, well... Lets... it’s getting late

anyway. Why don’t we try and... You’re leaving tomorrow?

LAVOIE: I’'m leaving at noon tomorrow.

CASHORE: At noon. It’s all very complicated, isn’t it?

LAVOIE: Yeah, you make it complicated Harvey.

CASHORE: No, vou’re making... I just want to talk. I just
want to talk. And I'l] talk right now and right away. I'm making it as simple as

possible.

LAVOIE: No you’re not.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: You're not. Like, I mean it’s not like the man is

taking every call from everybody that calls him. That’s not the way it works.
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CASHORE: As you said, and corrected me, you’re quite right,
and it’s his right. It is his right not to speak with me. I... You're quite nght. But

it’s his decision.
LLAVOIE: Yeah, it is his decision as well, indeed.
CASHORE: Yeah.

LAVOIE: Indeed. You know, I mean... I mean, the bottom line

is that he never received any money from anybody.

CASHORE: Okay. Well look, let me give it some thought. I'll
try and call you tomorrow. If not I hope you can call me from you know, South

America, and we can, you know, keep the dialogue going. I hope we can.
LAVOIE: When are you going to air?

CASHORE: Um, I think... You know, I wouldn’t... You know,

what the heck. I think we are going to air on the 20"
LAVOIE: The 20"...
CASHORE: Of October.

LAVOIE: ...which is in... not the next...
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CASHORE: It would be...

LAVOIE: Tuesday the 20™?

CASHORE: No, we’re on Wednesdays now.
LAVOIE: Wednesday.

CASHORE: So it’s Wednesday the 20"
LAVOIE: So it’s in a week and a half from now.
CASHORE: Yeah. Well... Yeah.

LAVOIE: Okay. All right.

CASHORE: Okay.

LAVOIE: I think you should tell me more, but that’s vour

decision.

CASHORE: Yeah. All righty. Um, so [ hope... I hope that if
we don’t talk tomorrow that you will call me from South America and we can keep

this discussion going. 1 hope we can.

LAVOIE: Okay.
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CASHORE: Okay, thanks a lot.

LAVOIE: Okay.

CASHORE: Bye-bye.

LAVOIE: Bye-bye.

[hang up]

[new call]

LAVOIE: (in progress) the commitment (inaudible) attempt for

any injunction...

CASHORE: Yeah.

LLAVOIE: ... nor will there be any attempt at seizing documents

or anything like that. He says he has no interest in that whatsoever.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And he gives me a blanket commitment that he

won’t do anything like that.

CASHORE: Right.
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LAVOIE: And he has, you know, carte blanche to handle this
file. So I don’t know if it... if it makes it any easier for you to give me a bit more,

but ...

CASHORE: Okay. Well, (6 seconds inaudible) my, you know,

hopes to have an interview wi‘th Mr. Mulroney.
LAVOIE: Yeah, of course.
CASHORE: This is, of course, what [’m hoping for so...
LAVOIE: This is... this I fully understand.

CASHORE: If vou’re suggesting that that’s possible, if there is
some movement here, then [ welcome that. And 1 just... [ was about to head off and

go home now. Can’t we talk tomorrow, or can we...
[LLAVOIE: Tomorrow I’m off at noon and...
CASHORE; Off at noon. Yeah.
LAVOIE: Why not tonight? (laughs) I mean, really, I'm just...
CASHORE: Because all of us sleep.

LAVOIE: Yeah,sodoI, butl....

& K Communpications



30

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: My Thanksgiving weekend is dead anyway, so...

CASHORE: Well, so is mine.

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: Yeah. No, I ... Look... If I'm responsible for that
I’'m sorry. I don’t mean to, you know, ruin anybody’s Thanksgiving weekend,
that’s for sure. Um, so, what... So what is it that you think Mr. Mulroney needs to

know that will make him want to... that will... Talk to me. I’'m confused.

LAVOIE: Well, T can ask you a couple of things. Does his
name appear in any document that you’ve seen showing that he has received money

from anybody? And if so, what kind of money are we talking about?

CASHORE: Hmm. I'm not trying... I just want to figure out...

I’m not trying to be... Okay... um...

LAVOIE: His name, or a code name?

CASHORE: Okay, well. Okay. Um... Okay, you’re very smart

to have asked me that last question.
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LAVOIE: So there 1s a code name that looks like him.

CASHORE: You’re very smart. You’re a very smart person.

LAVOIE: Okay.

CASHORE: That some might say. Okay, let me really stress
that. Stress that, some might say. Okay? I'm not... I really have to insist, I'm not
making any conclusions here. But there is a code name that, if you looked at it, you

might say that.

LAVOIE: Oh, I see. You might, because it sounds like his

name? It spells like his name? It...

CASHORE: It’s very close to it.

LAVOIE: Very close to his name. Um, because, can I tell you
on my part something totally off the record, just for vour understanding of our

understanding?

CASHORE: Um, I hesitate to say yes to off the record things,

but if you mean not for attribution, I’'m happy to hear something not for attribution.
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LAVOIE: No, off the record really, because it’s an opinion that

I want to express.

CASHORE: If you think it’s not newsworthy and it’s not... it’s

a side point. yeah [’d be happy to hear it, sure.
LAVOIE: No, I think it’s a side point and [ think...

CASHORE: If you’re trying... You're frying to help me

understand something...
LAVOIE: Yeah, I want you to understand something here.

CASHORE: Sure.  Yeah, I would like to understand

something.

LAVOIE: We believe, but we don’t want this to be spread
around in any way shape or form, that Karlheinz Schreiber is the biggest fucking
liar the world has ever seen, you know what I mean? (laughs) That’s what we’ll
believe. And we are very afraid that this man was quite capable of using anybody’s
name to get money from somebody else. We have no proof of that. We have no
evidence to that that would lead us to believe that. But... But this is the way we feel

about it. And that’s certainly why Mr. Mulroney is so nervous.
H & K Communications
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CASHORE: Okay, well let's... okay, let’s stop talking...

LAVOIE: Off the record.

CASHORE: Off the record.

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: Okay. Just let me say... then please... Okay. aside
from what you said about what you thought about our second show, which I
fundamentally disagree with and I'm disappointed to hear, why can’t somebody like

you say that and talk to us about... and if...

LAVQIE: Because...

CASHORE: What you’re telling me now is that we do need to
meet and we do need... I do need to talk to Mr. Mulroney, and I do need to present
him this because it's... I mean I need to hear it. This is the kind of perspective I

need to hear. It reallyis. AndT say that sincerely.

LAVOIE: As you... You know why I can’t say that on the

record anywhere?

CASHORE: Why?

»] F . i 3y 3¢ i : P ¥ o Fa [} o I T R i n
Phone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-ma1l hturkow(@rogers.com



34

LAVOQOIE: Because it’s libellous to say that.

CASHORE: To say...

LAVOIE: To say that we believe somebody is a liar. I don’t
have any evidence that he is. But we are led to believe by the events as they unfold

that the guy is a bullshitter.

CASHORE: Okay, who then would you recommend I speak to
to pursue that? Because that’s... I would like to pursue that and [... | mean, I hope
it’s not libellous because... to say that what you’re saying hasn’t not been said

before, right? This is not something new that I’'m hearing.

LAVOIE: You see, | mean, one of the myths here, Harvey, one
of the myths here all along is that Mulroney and Schreiber were somehow close.

They were not. They never were.

CASHORE: Well what was their relationship?

LAVOIE: It was... It was very minimal. Their relationship was
that the man was pushing for a project in Nova Scotia, especially on Cape Breton
Island. It was... you have to go back in history and look to 1985 or about that time.

This is when there was a special... what was it called? Corporation or whatever that
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was put together to help Cape Breton Island and so on and so forth. This guy was
pushing for a project that sounded like it would create a lot of jobs. So because of
that he got to people like Elmer McKay and he got to people like Alan McEachern

because he was from that region as well...
CASHORE: Right.

LAVOIE:... and he got to people like the entourage of
Mulroney, [ mean people like Fred Doucette, and he got to people like that and he
made this project sound like it was very credible. And I think the feeling Mulroney
had, and certainly the feeling that was pretty well spread around back then, was that
if somebody is offering a project that may create hundreds of jobs in Cape Breton,
we want to listen to him. And if this is foreign investment coming into Cape Breton

Island, we need this. It’s like a gift from God.
CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: And that’s essentially where the relationship existed.
That’s about 1t. There was nothing else to the relationship. Now we learned in Phil
Matthias’s ptece two weeks ago or so — and believe me we leamed in that piece that
he probably... he might have contributed to his... to his leadership campaign back in

1983. We didn’t know that. Mulroney checked his record. He doesn’t have a
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record of people who gave below a certain amount of money, and [ don’t remember
if it"s 3,000 or what. And he doesn’t have a record below that, but above that there
was no Karlheinz Schreiber. He actually wrote a bunch of letters thanking people
who gave to his leadership campaign and Karlheinz Schreiber was not a man that
received a letter of thanks for that. So.. So we’re trying to... So the myth, once
again, is that they were close. They were not close. They were never close.
Actually they were not... T mean, it would be totally wrong fo describe them as
friends because they were not friends. They were acquaintances who had learned to
know one another through this project that he was pushing using any means
available, any lobbying effort, that included, you know, all the lobbyists that you
know about, plus Mark Lalonde, plus Alan McEachem, plus any connection he
could use, the Atlantic Brooker (ph) thing which is an association transatlantic and
all of that. Up to that point there is zero there. There is nothing to it. You know

what I mean?

CASHORE: Okay, how... If I can ask, how did... how did they

first meet from your perspective?

LAVOIE: Um, T don’t know the exact answer to that but they...

he said they never met before he was elected Prime Minister. And on this I would
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refer vou to the transcript of his examination on discovery in April of ‘96. This

transcript 1s public.

CASHORE: Yeah. Yeah, I’ve read it. Yeah.

LAVOIE: And he was under oath and he said there, everything

I guess that one can say about this relationship with Karlheinz Schreiber.

CASHORE: Okay. But I think he did say... | may be wrong
because you’ll be more up on this and I am, but I think he did say he did meet him

before he was Prime Minister, but...

LAVOIE: I don’t think so. He may have, but I don’t recall

that.

CASHORE: Okay. Okay.

LAVOIE: It may be. but [ don’t recall that.

CASHORE: And, like... If I can ask...

LAVOIE: And he said he met him once after he left his job as

Prime Minister, here in Montréal, at the Queen Elizabeth Hotel.
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CASHORE: Once. Okay. And what was... why would he ...
I’m just asking questions because you’re raising it. Why would he even meet him

the once? What was the occasion, [ guess?
LAVOIE: You mean in the Queen Elizabeth?
CASHORE: Yeah. Yeah.

LAVOIE: Oh, the guy was in town, called all Mulroney and
says, ['d like to meet vou because you know I'm still pushing the project that you

guys rejected...
CASHORE: Oh, okay.

LAVOIE: And I'm pushing it with the Liberals and I’d like to
know what you think about it because I think I’m changing location and I want to
make the project now happen in Québec. So Mulroney thought it was a funny thing

and he went and he said he had a coffee with him. That’s it.

CASHORE: How many times did you say he met with him

during the years that he was Prime Minister?

LAVOIE: I don’t know the exact answer to that, but a few

times.
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CASHORE: Okay. Uh, I mean... How... How would Karlheinz
Schreiber describe the relationship? Or how do you know that he’s described the

relationship?

LAVOIE: Karlheinz Schreiber... How would Schrieber

describe the relationship?

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: I have personally... | am a straightforward guy. I

have personally spoken to Karlheinz Schreiber once in my life.

CASHORE: Oh really.

LAVOIE: It was in the spring of "96. I was sitting in my office
who was then in Ottawa. And the phone rang, out of the blue, around six o’clock.
And there was this man with a very thick accent, because he’s got this very thick
accent which, to me, was hard to understand. I'm French-Canadian and [ guess I
don’t get English as well as anybody else who is Anglophone. And I... And then I
sald, who’s specaking? And it was clearly a long distance call. And he savs,
Karlheinz Schreiber here. He was just laughing and saying, 1 read all about you and

people send me clippings and you're always quoted in there and [ wanted to tell you
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that you're doing one heck of a job. and so on, and so forth. And so I jumped on
the occasion and 1 said, where do you think this is heading, sir? He says, oh this is
all a hoax, this is all a joke and you know, and in due time people will find out that
this was all a hoax and a joke and so on and so forth. And that’s the extent of what

I got from him. I spoke to the guy once in my life. That’s all I know.

CASHORE: Uh, I guess this is a very... He’s often said that, of
course. What you think he refers to when he says this is all a hoax? Like... At
various ttmes he’d say he wasn't involved in the Airbus deal at all. Sometimes he

says...

LAVOIE: T asked him specifically and... 1 asked him
specifically if he had anything to do with the Airbus thing. He says, no, no. I asked
people who’ve met him what he was like, and I’ve asked people like Norman
Spector. Spector didn’t speak to us while the trial was being prepared, for your

information...

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: ... for whatever reasorn. [ think Norman was of the
opinion that if he was to speak with us he would compromise his credibility. So

that’s... that’s his approach to it. But once this was over, we spoke about it. And...
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Norman, [ said, did you meet him? He said, yeah, I did, twice. And I said, how
was he? He says, well he thought bureaucrats were all a bunch of assholes and he
says he was very pushy for his project, and then he ended — [ remember the word —

he says he was your typical hustler. (laughs)

CASHORE: Right.

LAVOIE: That’s all... That’s all he told me.

CASHORE: Well. Is he the kind of guy who could show up
and just have a meeting with Mulroney if he just showed up at the Langevin Block

or the office of the leader of the opposition? Did he have that kind of access? Or...

LAVOIE: Certainly not. No way. [t was just not physically

possible and it wouldn't happen.

CASHORE: Okay. So, talking to...

LAVOIE: And by the way., Mulroney never was at the

Langevin Block, so...

CASHORZE: Pardon me?
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LAVOIE: Mulroney never used his Langevin... his Langevin

Building office. He was always on the Hill. Just a detail.

CASHORE: You're kidding.

LAVOIE: No, he never was there. Never.

CASHORE: That’s... I never realized.

LAVOIE: Chretien doesn’t use it either, and Trudeau didn’t

use it either.

CASHORE: So whenever...

LAVOIE: The staff is there.

CASHORE: So whenever we always filmed the lights buming

late at [.angevin Block it’s all bullshit.

LAVOIE: No, it’s the Chief of Staff and that type of people...

CASHORE: Oh, okay.

LAVOIE: ... but the Prime Minister himself is always on the

Hill. It’s true for Chretien as well and it’s true for Trudeau.
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CASHORE: Well I learned something just now. Thank vou.
Yeah. Okay. So, but you know what I meant. The question was about, you know,

getting access and that kind of thing.

LAVOIE: You can’t... No. The answer to your question is very

clearly, resoundingly no.

CASHORE: What... From what he knew of him, what

impression did he have of him at the time?

LAVOIE: What impression did he have of him at the time?

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: I never asked him that question.

CASHORE: Okay.

LAVOIE: I don’t know the answer to that.

CASHORE: Okay. All right. So... But when you... Just go back

to your original... well I don’t want to...

LAVOIE: Off the record comment.
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CASHORE: Yeah. Yeah. I don’t want to do that because
we’re... you know... but how... Well let me ask you a question and tell me whether
vou can answer it. What would make you think that Schreiber may not be, you

know, less... maybe less than completely, you know, uh, forthright?

LAVOIE: Well, um, why is it that Pellosi was saying what he
was saying, you know? T don’t know this Pellosi guy. And even if [ knew him. it
wouldn’t change my mind. Like, he probably didn’t make up the entire thing he
said. He probably... he probably... he might — I shouldn’t say he probably didn’t

make up — he might have not made it up. He may have heard that. Right?
CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: So if one is to assume that he may have heard that,
and believe me, we haven’t spoken to Pellosi, then what the hell is this about??
And the only thing one can think of is it could be somebody that was trying to
convince somebody else that he needed money for a third party Wlliph might have

been a head of state or a government.

CASHORE: Uh-huh.
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LAVOIE: Therefore getting more money for himself. It could
be that. We don’t know that. And I want to be very careful here. We do not know
that. But if ever there is the name of Brian Mulroney anywhere, it has to be that
because there never was any money. And to think otherwise is really to not know
Mulroney. He’s too smart to do something like that. This is too dummy. It’s too

damn stupid. He wouldn’t do that.

CASHORE: So, um, [ appreciate you are talking in theory here
and I see nothing wrong with talking in theory when vou've got a certain set of
facts and you want to understand things. What would prompt someone like
Schreiber to actually, like... if he did — and these are a lot of ifs and theories here,
and I would appreciate that what [’m also asking here it 1s within this context, I'm
not trying to suggest anything myself. But what would prompt him, if he did that,

to use names like that?

LAVOIE: Well L... I repeat my point. If there is any truth to it,
if there 1s ever any truth to the name being used, it might be because somebody
once wanted to convince somebody else that the money was needed to be paid over

to a third party, therefore increasing his own revenue.

CASHORE: Uh-huh. Right.
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LAVOIE: But that’s pure theory.

CASHORE: Yeah, [ understand. Right.

LLAVOIE: We have no evidence of that.

CASHORE: Yeah. Is there any other... What other people or
facts or information would you... could you point me to that might give me
information about whether Mr. Schreiber is truthtfful or not. Is there somewhere else

you could direct me to sort of to look into or talk to, that kind of thing?

LAVOIE: That he’s not what?

CASHORE: That he may or not... if we’re asking the question

to ourselves, is Mr. Schreiber truthful or not truthful, that’s our question...

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE:... is there anybody else or any other facts or
people or information you could direct me to, to try and further that path of

research?

LAVOIE: Have you tried to speak to the people involved with

him? T haven’t. Like have you spoken with Mark Ialonde?
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CASHORE: I... One thing you’ll appreciate and 1t’s... I...

LAVOIE: You don’t have to tell me, but I'm telling you....

CASHORE: Yeah okay, I understand. As a habit, I don’t say

who I speak to, just as a habit. But, yeah, Mark Lalonde is a goed idea.

LAVOIE: Alan McEachem is a good idea. They were very

obviously very close.

CASHORE: Yeah. How did... From what you’ve heard, and
I’m not suggesting you're going to know, but from what you’ve heard what was his

relationship with Mark Lalonde and how did it begin?

LAVOIE: 1 think Mark Lalonde is himself on the record as
saying that he was very seriously involved with him with legal and commercial

advice.

CASHORE: Right,

LAVOIE: Um...

CASHORE: I don’t know what that means though, but...
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LAVOIE: Well, I mean, at least the word commercial was in
there, so there must be something connected to some trade of some sort. And I
guess the involvement must have been pretty tight because he chose to expose

himselt publicly by paying part of the bond.

CASHORE: Yeah. Oh, yeah. Right. Yeah.

LAVOIE: So, [ mean, it obviously was pretty... pretty serious.

CASHORE: But what does Mr. Mulroney think of his friends
like Fred Doucette and Elmer McKay and others being so friendly with Schreiber
these days? 1 don’t know about Fred Douceite, so I shouldn’t say that, but Elmer

McKay.

LAVOIE: Elmer McKay, you mean.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: You’'re calling him Allan.

CASHORE: No, no. Elmer. I’'m muwmbling. Elmer McKay.

LAVOIE: Elmer McKay. Oh, I don’t know what he thinks of

that. I don’t know what he thinks of that. He certainly knows that Elmer McKay
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was pushing for the project because it was right in his area, which is to be expected.
And actually, you know, [ mean Lowell Murray was also of the opinion that it was a

project that should be looked at, seriously.
CASHORE: Yeah,

LAVOIE: So I mean... What does he think of that? He thinks

that people in their region are pushing for their own projects, essentially.

CASHORE: And... You're not the person for this I don’t think,
but I would love to talk to somebody about that whole Theissen project and what...
in the end what led to its demise, you know. That’s an interesting topic for me.

Because in the end, as Mulroney quite rightly pointed out, he didn’t approve it.
LAVOIE: He cancelled it.
CASHORE: Yeah. So what... But what was it that led to that?

LAVOIE: Well, Mulroney said under oath that it was when he
was informed that it was to be outrageously expensive. That’s when he said he
cancelled it. Now, Matthias wrote, two weeks ago, that it was following efforts by
the Jewish lobby. And that’s a theory [ had heard myself a few years ago when the

whole Airbus frial was ongoing, that the Jewish lobby had something to do with it
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because my understanding is that Theissen was trying... was planning to sell this
military equipment to Arab nations, number one. And number two that Theissen
was very connected to the Nazis in the Second World War. Now I never checked
that. This was stuff that was reported to me. And I don’t know that the Jewish

lobby did or did not intervene. I’'m told they did.

CASHORE: Oh they did early on, in the early... I’ve done a bit
of research into this of course, and early on, no question Sydney Spivac was not
‘pleased, but I think, in the end I think what Mr. Mulroney said actually sort of bears
fruit, that it was expensive according to the DND bureaucrats. I think that’s true.
But my question... One of my questions has always been, in 1988 in the summer,
the government — Perrin Beatty, Robert DeCotret, and I think Gerald Meirithew —

signed an understanding in principle with Karlheinz Schreiber...
LAVOIE: Uh-huh.
CASHORE: ... and... so tell me what prompted that.
LAVOIE: What prompted that?

CASHORE: Yeah.
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LAVOIE: Uh, T think... My understanding of what prompted
that is the following. The Department of National Defence, and I guess it’s still
true today, is not known to be very cooperative with anybody that’s looking at
regional development factors in giving out a coniract of any type. In other words,
the Department of National Defence has the deputation of being very, very
independent and doing whatever they want to do. And it’s been proven several
tumes. [ remember in the Trudeau years when they decided to go for the F-18 while
there was the Cabinet pushing for the F-16. So the reasoning of many of the
ministers was that maybe Theissen has got a point and the Depariment of National
Defence does not want to deal with them because they’ve got their mind made up
that the thing should be a GM project. So maybe we can force it a little bit by
telling them, look guys, we’re serious. We want this to be considered because we
have other factors because we are elected to run the country and we think that
regional development factors are just as important as any of your own factors. I

think that's exactly what it was. It was an arm-twisting operation on DND.

CASHORE: Uh-huh.
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LAVOIE: And DND, I guess, didn’t give up, which is fine by
me. And not only that but the project proved to be way more expensive than what it

was advertised to be. And when it became clear, the project was killed.

CASHORE: Uh-huh. And of course Mr. Mulroney himself
does say in his testimony that he did continue to meet with Mr. Schreiber on the

file...
LAVOIE: Yeah.

CASHORE: ... afterwards. And what was just sort of the

thinking there?

LAVOIE: Because he was... he was coming up with the
modification of this type and this one and be was saying he was improving the
project and it was a better one now and it was more acceptable. [ mean there’s one
thing that I guess one has to say about Karlheinz Schreiber from what we know

about him. The guy doesn’t give up easy, eh?
CASHORE: Yeah. (laughs) That’s true.

LAVOIE: And once the Liberals were elected... I'm sure
you’ve seen the letter by Marc Lalonde to Jean Chretien. Have you?
L Ommunications
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CASHORE: I have a copy of it in my files.

LAVOIE: Yeah. I mean Marc Lalonde writing to Chretien
when the contract was sole-sourced to London Ontario, GM, he wrote a letter to
Chretien saving that, you know, you’re perpetuating practices from the previous
government, he’s saying this in a very negative way, by not going to tender and so
on and so forth. So as I said, the guy is certainly not known to give up. So he was
coming back with his project, repackaged, and 1 understand that after the Liberal

government was elected, relocated.

CASHORE: Yeah, okay. When were you... What vears were

you in the PMO?

LAVOIE: T was in the PMO from 1987 to 1990 and the

summer of 1991,

CASHORE: Okay. Okay. What... At that time, like I was
working for John Sawatski at that point so [ was... everybody was talking about that

Aurbus story. It was all over the place.

LAVOIE: Uh-huh.
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CASHORE: What was your perspective on what was being

talked about? And being inside the PMO and what the reality was?

LAVOQIE: The only thing I’ve ever heard about it in the PMO
was Derek Bumey saying — and I think he repeated that to media afterwards — that
he was tired of all kinds of bullshit and he wanted people to look into it and to

investigate the thing and to come up with facts, because he was tired of the bullshit.
CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And I also heard other people saying that Boeing

was a pretty sour loser. That’s all I"ve heard about it.

CASHORE: And what... At various times I've heard that, you
know, Frank Moores was involved in meetings and Gary Ouglette, and this kind of

thing and... Being inside the PMO, what kind of...

LAVOIE: I’'ve never seen neither of those guys in the
Langevin Building nor on the Hill in the PMO area. In all my years there. Never

once.
CASHORE: Okay. Yov’dbeina...

LAVOIE: I may have missed a few...
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CASHORE: Okay.

LAVOIE: ... but I saw a lot.

CASHORE: Okay, let me ask you this. What did happen

between Frank Moores and Brian Mulroney in your opinion?

LAVOIE: Ob, the fallout?

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: My understanding is that Frank gave an interview to
a St. John’s newspaper in which he was saying that Mulroney should resign, or
should think about being replaced by another leader because he was so low in the
polls that it was not possible to catch up. When Mulroney read that [ understand,
and I think he said that in public as well, he was so pissed off that he phoned him,

told him to fuck off, and I guess they never were friends again.

CASHORE: Okay. I've heard that story and what I'm trying to
sort out about that is, as [ understand it, they were... like 8 months later they were,
you know, he was over for the New Year’s Eve celebration at Harmington Lake: that

it was a falling out for sure but that they managed to patch things up at some point.
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But... Do you have any... I may be wrong on that, I’'m just trying to... you know I’ve

heard a couple things like that. Do you have any sense of that?

LAVOIE: I’ve heard that people tried to get them together

agaln...

CASHORE: Yeah.

LAVOIE.... and that it never worked. Mulroney has got a long

MEmory.

CASHORE: So they may have been in the same room, but they

wouldn’t bave been talking.

LAVOIE: That’s true.

CASHORE: Yeah, okay. And what about Mr. Mulroney’s

relationship with Gary Quellette? What was it like?

LAVOIE: T think they’ve known each other from the days of

the Laval University.

CASHORE: Yeah.
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LAVOIE: Beyond that, they knew one another because of that
and then Gary, [ knew him as... { first met him when I was still a journalist and he
was the Chief of Staff of to Benoit Bouchard when Bouchard was a junior minister.
I don’t know how long he was in there. No more than a year, probably l[ess, in the

early days of the government.
CASHORE: Uh-huh.

LAVOIE: Bouchard was a very junior minister. And I met this
guy, who’s quite actually, quite a pleasant guy, quite a funny guy. Then I knew that
he was a lobbyist in Ottawa with the group — whatever it was called, GCI or

something like that...
CASHORE: Yeah.

LAVOIE.:... and, frankly that’s about it. What the relationship
1s with Mulroney, it certainly was a friendly one, going back years. But that’s about
it.

CASHORE: I mean one of the things I had heard that as a

lobby firm, GCI, with Moores sort of at the head and because of his notoriety and

that, that it wasn’t really working out very well and that Gary Ouellette who was
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much different, still clearly a fun person but different, was a better person to be able

to introduce, vou know, business perspective to government relations in Ottawa.

LAVOIE: I don’t know the answer to that. I... There’s a lot of
myth going around. Like those people were not in the Langevin Building, you

know?
CASHORE: Okay.
LLAVOIE: I was. (laughs) They were not.

CASHORE: Okay. So, did you ever personally see Schreiber in

the... anywhere in Ottawa in those days?
LAVOIE: I'm sorry, did I ever meet...
CASHORE: See Schreiber in Ottawa in those days?
LAVOIE: No, never.

CASHORE: Okay. What about this guy Greg Alford who ran

Bear...
LAVOIE: Don’t know him.

CASHORE: Oh, really?
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LAVOIE: No.

CASHORE: Okay.

LAVOIE: 1 understand he still works for Schreiber or

something like that.

CASHORE: Well I think they are into the Spaghettisimo (ph)...

LAVOIE: Oh, yeah.

CASHORE.... that machine... yeah. Okay. So, where do we go
from here? I guess I was pretty forthright with you. You asked some pretty smart

questions...

LAVOIE: Um...

CASHORE: So where do we go from here?

LAVOIE: I don’t know. I’m going to speak to the person and
to see what he says. Code name, I'm very... I'm sort of... what can I say, sceptical
about it because | remember the business card with the B.M. on it and (laughs)
which you do too. And I also remember the Devon account. So code name to me is

not really convincing.
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CASHORE: Fair enough. And this is... this is a different, if |

can just say that, it’s...

LAVOIE: It’s closer.

CASHORE: Well it’s also... You’ll know from every one of
the stories that we did that we always said we had no evidence that any monics went
into either one of those accounts. We... I don’t think we’d be saying the same thing
this time.

LAVOIE: You have evidence that money went into the

accounts of Schreiber.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: I suppose... I guess that’s pretty easy, the Germans...

CASHORE: Yeah. That’s right. Well actually but the... Well,

yeah, I mean, some people would say there is no evidence...

LAVOIE: And I read recently that Frank Moores was quoted, I

guess, in the National Post as saying he did receive commissions for the helicopters.
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CASHORE: And maybe for the... I'm trying to keep track of
what Moores says, when he says, and... it does change frankly. It does change, you

know, so you have to keep track of what he’s saying.

LAVOIE: I did.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And what has changed?

CASHORE: Well when we first spoke to him he said he’d
never had a Swiss bank account. So that was the first thing that changed, is that six

months later he said he did...

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: ... have one. That’s the one I think of most.

LAVOIE: Uh-huh. Uh-huh.

CASHORE: So... And ...

LAVOIE: And then what else changed?
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CASHORE: Well that's the one that I always sort of think of
the most. As for receiving commissions, I don’t know that he’s talked about that

before.

LAVOIE: Yes. No I’ve never seen that before. It was the first

time I read that.

CASHORE: You wouldn’t call that change, but vou’d call it

new Information for sure.

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: So...

LAVOIE: Well, it was the first time I saw him saying this, but
I never heard him say otherwise either, that he had... He never said he hadn’t

received commuissions on the MBB....

CASHORE: Oh. Oh yeah. Oh I see. You know, in fact I think
he’d always said he’d received commissions on MBB and Theissen. I think he’d

always... That was always very public.

LAVOIE: But he never said he received commissions on

Airbus. He actually denied it recently again.
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CASHORE: Right. So I guess he’s actually not changing that.
I guess... I think what Phil Matthias had asked him what was about this in Frankfurt

thing that had come up in...

LAVOIE: Yeah,

CASHORE: That’s what I think he was asking about.

LAVOIE: Yeah, but he did say in this thing in the National
Post that he has never received any commissions regarding Airbus, but that he had...

but that he did in connection with the helicopter deal.

CASHORE: Okay, I'll have to go back and reread it. Yeah.
But [ mean that’s the thing about... | mean the Theissen lobby was a perfectly
legitimate lobby. I mean it was nothing... frankly, any lobby on behalf of business
interests, legitimate business interests, is legitimate. There’s nothing wrong with

being a lobbyist.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: You know. As a journalist what’s... what I, you
know, find interesting is when things are perhaps hidden or not completely open.

And as all journalists think, that there... okay, let’s expose what people don’t know

LCommunications
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about. Let’s tell that story. And the last thing you want to do is tell a story that’s
inaccurate or that isn’t on the mark, and that’s why we try and talk to as many
people as we can and sort... separate fact from fiction. And the last thing I want to

do in this story is put something out that’s inaccurate.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: And my goal is to separate that fact from the

tiction and the rumor from the... you know, from the fact.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: And... Luc, [ sincerely believe that, sincerely want

to do that.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: And I hope you believe me.

LAVOIE: ’'m... You know, I'm not disputing that at all. I...
But why do you put so much effort into this? Do you seriously believe that he did

receive money or what?
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CASHORE: Oh I put... You want to know why? TFrankly ...
efforts. I mean, I’ve tinkered on this file for four vears but frankly it hasn’t, you
know, been a preoccupation... in fact there is probably about two years when I
didn’t even want to think about it [ was so Bored with the topic. I mean, frankly,

you have to sort of move on and do other things, and I did.
LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: There was two years when | just. ugh, it was the
last thing I wanted to think about. But for me, my driving motivation is that it’s a
very simple question, and that is, where did the money go? And I think it’s a
question 1n the public interest. And ! think it’s a question that we should all be
asking. And I think it’s a question that, you know, we deserve — I don’t mean
legally deserve — but we deserve, you know, the Canadian public deserves to know

the answer to that question.
LAVOIE: The answer to what question.

CASHORE: Where did the Airbus commission money go?
Where did it go? And there is one person who has the answer, and that’s

Kartheinz,,.
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LAVOIE: Karlheinz Schreiber.

CASHORE: Yeah. I mean, he’s got the answer. And...

LAVOIE: He's not... He’s not giving it.

CASHORE: Yeah, and I would make... You know, and I think
he should. As a joumalist I think... I wish he would. Then we could all go do

something else.

LAVOIE: Yeah, but, you know, you think he should, you
think... I mean, you know... I mean, as far as I’m concerned, regardless of the other
comments I made about Karlheinz Schreiber, if he did receive a commission on
Airbus sales to Air Canada or anywhere else, because I hear it also has to do with

Thailand and other (inaudible)

CASHORE: But that’s not the standard that I would... as a
journalist that I would accept. Where | come at it is... 1 say is this, there was a

major purchase of aircraft by Air Canada.

LAVOIE: Yeah.
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CASHORE: You know, 1.8 billion, or whatever it was. And
along with that purchase there was a side agreement that very few people knew

about 1n which commissions were to be paid to a shell company in Liechtenstein.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: Airbus formally has denied that the confracts even

existed.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: Karlheinz Schreiber has in the past denied it even

existed.

LAVOIE: Uh-huh.

CASHORE: This is a very, very secret deal for the sale of
these planes. And for that reason alone... And let’s just stop it right there. [ believe
the public has a right to know why that contract was set up, what it was set up for,

what it did, and where the money went. You... I mean you may disagree with me.

LAVOIE: ’'m not necessarily an agreement with you on this. I

am not. | mean...
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CASHORE: No, no. You can. But that’s where I'm coming

from.

LAVOIE: [ mean... No, but Harvey, when you go buy your car
at the car dealership, the guy who sells you the car gets a commission. You know

that, right? You don’t know how much.

CASHORE: Yeah, but he doesn’t deny that he was selling me

the car.

LAVOIE: No, no. But... But you don’t know how much.
There’s nothing illegal about it. And that’s common practice. Now if one, in order
to protect his private life, decides that he won’t reveal anything, [ don’t have a
problem with it. They don’t have any accountability to anybody but whoever they
have a contract with. The real question is, did Air Canada pay too much for the

planes? That’s a question. It’s a very serious question.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: Another serious question i1s did they follow due
process when they picked that plane instead of the other one? That’s also very

legitimate question.
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CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And as far as I can see, and everything [’ve heard
and read, they did follow due process. Beyond that, the dealing of a foreign
company with its sales representatives is none of my business. It really is nobody’s

business.

CASHORE: Okay. And you know what? On that issue we
disagree. [ think it’s okay that you have your point of view because I've talked to
people with your point of view and that’s fine. I have mine which 1 think it’s a

legitimate point of view. It’s...

LAVOIE: What... What is it? What’s wrong with what I'm

saying?

CASHORE: What?

LAVOIE: What’s wrong with what I’m saying?

CASHORE: Oh I don’t necessarily want to even, sort of, get
into a debate about what’s wrong with your... What I'm saying is... My point of

view is a bit different. I mean, I actually...
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LAVOIE: Do you know... Do you know if you look at Atomic
Energy of Canada Limited annual report (inaudible) dollars a year of commission to

salesmen?

CASHORE: And I've always heard the story about that. I’ve

always wanted to look into that. (laughs)

LAVOIE: But they still do.

CASHORE: Yeah, and there have been stories of ... of, you

know, of all kinds of stories over those.

LAVOIE: But... But they still do. It’s a Crown Corporation,

and they still do. I mean this is the way business is conducted in the world.

CASHORE: Yeah. And I think it’s a journalist’s duty to inform

the public how business is conducted around the world.

LAVOIE: Sure. | mean actually 1t’s in... it’s in black and white
in the annual report of this Crown Corporation, so [ mean a journalist... it’s pretty

easy for hum to report that because it’s right there.

CASHORE: And I agree. But Airbus did not put this contract

In its ... in its annual report. Didn’t.
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LAVOIE: Yeah, because it’s their practice not to do so, and

they’re not a Crown Corporation. They’re a different animal.

CASHORE: Well yeah... But... Okay. But that’s where we

disagree. I mean, and ['m happy to disagree. I mean, [’'m okay disagreeing.

LAVOIE: But isn’t it a different corporation from a Crown

Corporation? It’s a toreign corporation...

CASHORE: Airbus.

LAVOIE: Yeah.

CASHORE: Well, what is its makeup? It’s owned by three...

you know, Germany, England, France...

LAVOIE: That’s right.

CASHORE: It’s partially... Actually, you know, the economic

makeup it’s partially private, partially public, it’s... T have no idea. 1t’s...

LAVOIE: It’s a strange animal.

CASHORE: Is a strange animal. Yeah, it’s a very strange
amimal. Um...
H & K Communications

*hone (613) 829-1800 Fax (613) 829-6181 E-mail hturkow({@rogers.com



72

LAVOIE: But, you know, the practice of foreign companies,
European companies, is their own business. And if there 1s a problem about the
way they do business because of the involvement of the state, if people feel that
they should be accountable for what they do in Germany, they should do whatever
they need to do to bring them out in the open. That’s fine by me. But I don’t see
why, in Canada, the Government of Canada or any of its agencies or anybody
involved with them should know how they conduct their business. | mean they're
buying a plane and they’re examining the plane and they have different committees
who are looking at the planes. I have no god damn idea what a plane works like. I
wouldn’t be a good judge of that. They come up with the recommendation to buy

Airbus and they do.
CASHORE: Yeah.
LAVOIE: So... beyond that...

CASHORE: But the way I look at it... And I'm not, you know,
[’m not saying that I think your peint of view is nonsensical, I just have a different
one. I mean, what I... The way [ look at it is, I say, every time a brand-new Airbus
A320 flew across fhe Pacific and landed for the first time in the Montréal facilities
at Air Canada, hundreds of thousands of dollars were spirited to a...
H & K Communications
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LAVOIE: A sales agent.

CASHORE: No. a shell company in Liechtenstein.

LAVOIE: Yeah. So?

CASHORE: I think that story is in the public interest.

LAVOIE: Yeah, but... but is there anything illegal about it?

CASHORZE: I don’t know. [ have no idea.

LAVOIE: I (inaudible)

CASHORE: [ don’t know. I don’t know. What...

LAVOIE: I fail to see what would be illegal about it.

CASHORE: The question about whether...

LAVOIE: It's not illegal to have a bank account in

Liechtenstein, 18 it?

CASHORE: Yeah but, the issue...

LAVOIE: Nor is it in Switzerland.
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CASHORE: But your test is illegality, and that’s fair enough,

that’s your test. My test 1s not illegality.
LAVOIE: Well okay, well... But that...

CASHORE: I want to... I would like to inform the public about

where that money went.
LAVOIE: But... Yeah, well...
CASHORE: Wherever it went. Wherever it went.
LAVOIE: Yeah, OK. It didn’t go to Mulroney.

CASHORE: Okay, but I want to find out where the money

went, wherever it went.
LAVOIE: Yeah, but it didn’t go to him.

CASHORE: Okay. But... You say that, and I’ve heard vou say

it before.

LAVOIE: He said it himself under oath.

CASHORE: But... Right.
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LAVOIE: So it would be major perjury, right?

CASHORE: So why... But why does that mean that I can’t ask

a question about where the money went? Why can’t I ask that question?

LAVOIE: Sure. You did. And I told you. I don’t know where

it went. It didn’t go to him.

CASHORE: Right. But (4 seconds inaudible) good joumalistic

exercise. | think it 15 a good exercise.

LAVOIE: Yeah, that’s fine. But you know, my only problem
with all of this is that, why is it always revolving around Mulroney? What is it

about 1t7

CASHORE: I think it would be great if the only question we
ever asked was, where the money go? And whereever it went that would be the
story. [ think it would be great if nobody ever asked any other questions about, did
this, did this, did this, it was simply, where did... follow the money. Right? And
the sooner we know the answer to that, the sooner we can do our stories and it can

all be behind us and I think that would be... I think if Schreiber... I would... In fact I
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think you’ve been quoted saying this yourself. If Schreiber would just talk about it,

right?

LAVOIE: I’d love to see it.

CASHORE: Yes. Talk about it.

LAVOIE: You know what I mean? I’ve been, myself, on the
record. Since you’ve been following the file so closely you’ve probably seen the

quotes from me...

CASHORE: I have.

LAVOIE: where I’m saying — and I’ve said that way back at
the beginning — God would be happy if he was to open his fucking accounts. You

know what [ mean? Open them up.

CASHORE: Yeah.

LAVOIE: And if you have used.. if ever he has used
Mulroney’s name in any shape or form, well, the guy is a fucking liar, and what...
you know? I mean, Mulroney has never received any money and you can’t... you

can’t prove otherwise because it’s true. He hasn’t.
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CASHORE: Yeah, I think...

LAVOIE: He never had a bank account in Switzerland.

CASHORE: T hope I'm getting across the point... I'm not
trying to prove anything. I'm trying to find it where the money went. And that’s...
that’s what my job should be, is to find it where the money went. I shouldn’t try

and prove anything,.

LAVOIE: Well, all right. Point well taken.

CASHORE: Okay. So... Thank you for ... for this chat. But

where... Seriously, where... what should I ... I mean, what happens next?

LAVOIE: Oh, I don’t know. I’'ll be back to you.

CASHORE: Okay.

LAVOIE: That’s all I can say.

CASHORE: All righty. Well, thank you for your time.

LAVOIE: T'll... I would be back to you faster if I was not
flying down to Latin America, but I guess I'll get back to you once I’'m1 in front of a
phone in a hotel room.
H & K Communications
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CASHORE: Okay, I'll look forward to it,

LAVOIE: Okay.

CASHORE: Thanks a lot.

LAVOIE: Okay. Bye-bye.

CASHORE: bye-bye.

[hangs up]

& ok ok
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INTERVIEW WITH LUC LAVOIE

HARVEY CASHORE (Producer, The Fifth Estate): Hi, Luc?
LUC LAVOIE (Brian Mulroney's spokesperson): Yeah.
HARVEY CASHORE: It's Harvey Cashore.

LUC LAVOIE: Y éah; ok, how are you?

HARVEY CASHORE: Am I...this...are you...you're not

sleeping are you, I hope?
LUC LAVOIE: What?
HARVEY CASHORE: Sorry, is this a bad time?
LUC LAVOIE: No, no, it's ok.

HARVEY CASHORE: Yeah, 1 was just touching base, you
know, from our calls on the weekend, and I'm just wondering if you have any more

thoughts from your end or more thoughts about. ..

LUC LAVOIE: Not really.
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HARVEY CASHORE: Yeah? Ok.

LUC LAVOIE: Not really.

HARVEY CASIHORE: Uh-huh.

LUC LAVOIE: What about you?

HARVEY CASHORE: Well, vou know, I think...you know,
our feeling is that we really do want to let Mr. Mulroney know about the
information that's come across our desk, right. We do want him to do that. And our
preference would be to speak with him, and we're hoping we can, but however 1t
happens, we really think it's important that we do, you know, pass that along to him.
So, you know, I think that's important. So ...

LUC LAVOIE: You're talking the same...you're talking about
the same information you had when we spoke on Saturday, right?

HARVEY CASHORE: Yeah, Yeah, yveah. Yeah.

LUC LAVOIE: Uh-huh.

HARVEY CASHORE: You know, the information that we

have about the codename and the bank information and the money that went into it

and went out of it and all thai.
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LUC LAVOIE: Yeah. Yeah, you have, do you have a copy of
that? Like, if you discuss with him and you're going to show him that, or what?

HARVEY CASHORE: No, I don't think we'd be bringing a
copy of it. I think we'd be bringing, you know...

LUC LAVOIE: A photocopy of it?

HARVEY CASHORE: Not a photocopy, we'd be bringing our
notes and the notes that we've compiled in the course of putting together the
evidence that's come across. But I don't think we'd be bringing, like a copy of a
bank record. ..

LUC LAVOIE: Why not? Why not?

HARVEY CASHORE: Well...would you like. ..

LUC LAVOIE: Why not? I mean...

HARVEY CASHORE: I mean, well. ..

LUC LAVOIE: We're talking, we're talking about really
serious stuff here. Like, I mean...

HARVEY CASHORE: Uh-huh. Well, I mean, I can...yeah, I
mean, I can certainly...] mean, this is...if you're saying you want us to bring

documents that we've received, well, I can put some thought to that. I'im not saying
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10, I just thought we'd bring the information, but you're saying you want to see the

documents, the actual documents that we've got?
LUC LAVOIE: Yeah,

HARVEY CASHORE: Yeah, well, I think we could

probably...I think we could probably do that.

LUC LAVOIE: Mm-hmm. Mm-hmm. Can I know, I mean,

you have documents, I mean, vou do have documents.
HARVEY CASHORE: We have some documents.

LUC LAVOIE: If you go to where...you have documents in

your hand.
HARVEY CASHORE: We have some documents, yes.
LUC LAVOIE: Yeah. If's not just people talking or whatever.
HARVEY CASHORE: No, no, no, no, no, no, no.
LUC LAVOIE: Ok.
HARVEY CASHORE: No, not at all.

LUC LAVOIE: And...ok. You're still going for next

Tues...Wednesday, I'm sorry. (Inaudible).
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HARVEY CASHORE: Yeah, the 20™, veah.

LUC LAVOIE: So your story is basically assembled and you're
in the finishing phase of it.

HARVEY CASHORE: Oh, I wish that were true. But you
know, the resecarch is, vou know, I've been doing the research for, on and off for,
you know, several years with this. ..

LUC LAVOIE: Forever.

HARVEY CASHORE: Forever. And one day I hope not to.
But yeah, s0...no, the story is...no, the story is far from being produced. I mean, a
week's a long...you know, a week's a pretty long time.

LUC LAVOIE: Yeah, it's a long time, but in TV it's long to put
a story like this together. But anyway, [ don't know, I don't know. I'm going to
be...I'm going to be making some more telephone calls and 1 guess I'll get back to
you tomorrow. but what you're asking for is once again to meet him. What you're

telling me 1s that if you meet him, you're going to show him the documents.
HARVEY CASHORE: Show him the documents. ..

LUC LAVOIE: Or you're doing to be thinking (inaudible)...
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HARVEY CASHORE: Yeah, we'll certainly bring decuments
that we have. Absolutely, yeah.

LUC LAVOIE: And you wouldn't show those documents to
anybody else but him, that's your point, right?

HARVEY CASHORE: Well, I think your point is that you
wouldn't show them to anybody else, right?

L.UC LAVOIE: Oh, of course! No, no, we wouldn't show it to
anybody else, but you wouldn't sho_w it to anybody else but him, is that your point as
well? T want to understand this well.

HARVEY CASHORE: Well, 1 mean, you've got to imagine
that the documents that we've seen have been seen by others without our doing,
right? T imean, that's...] mean, we've clearly got documents from somewhere, right,
that have been...these documents have been seen by numercus people in Europe,
numerous, I would imagine.

LUC LAVOIE: Talking about police and stuff like that, right?

HARVEY CASHORE: And others.

LUC LAVOIE: And other journalists as well?
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HARVEY CASHORE: I'm not, yeah, look..."and others"

means and others, ail kinds of other people that would have seen this,
LUC LAVOIE: Yeah. Uh...so where do we go from here?

HARVEY CASHORE: Yeah, well, where do you want me to
go irom here? I mean, you know...T just thing however it happens, it's important to
see...learn and understand what we've been collecting, the documents that we've
seen, the information we've been collecting, and you know, what...you know, the

whole package as best we can, right? Kind of, I think...
LUC LAVOIE: And 1 can't...
HARVEY CASHORE: Yeah, sorry?
LUC LAVOIE: I can't have access to it myself.

HARVEY CASHORE: No, I'm not saying you can't. No. I'm
saying my preference would be to...to talk to him about it and go...and he may
have questions for us as well about what, you know, all of that and... I mean, I just
think it's important that...I mean, go back to the beginning, that his perspective,

whatever it may be or may not be...



LUC LAVOIE: Well, his persp...I mean, Harvey, let's be clear
about one thing. His perspective is pretty fucking clear. He has never received

a...he's never received a penny connected with any of this stuff.
HARVEY CASHORE: Yeah.

LUC LAVOIE: So I mean, there's not much of a perspective
that he can put on the disc except to go what the fuck is this? I mean, that's...that's

essentially it.

HARVEY CASHORE: No, fair enough, and I'm not trying to

say that wouldn't be...I'm not trying to say that would be, not be his reaction. I'm

LUC LAVOIE: No, no, no, no, but you've been talking since
our first conversation about what his perspective would be. His perspective will be
this! 1 mean, you're not going to get... li's a fucking good perspective, because he
said 1t under oath, and a former Prime Minister of a country like Canada doesn't go
under oath to say something like this just (inaudible) and lyving about it. You don't
lic about this stuff. [ mean, and to think ctherwise is pretty close to being insulting.
1 mean, I don't take any of that personally because I'm cold and old encugh, but 1.

vou know, I mean, that's the truth. [ mean, the guy goes under oath in front of the
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whole world to see, and he says he's got fuck-all to do with this. So everything you
talk to me about perspective, I'm telling you, I mean, I'm telling you the way 1 feel
about it. I mean, the perspective you're going to get is there's no perspeciive. If
anybody has been using his name, well, that person should, you know, that person
should bear the blame for that. And the burden of what that person did, whoever

that person is, because he never received anything about it.

HARVEY CASHORE: I hear you loud and clear, and it that's
the response, it's been noted loudly and clearly. I just...and I'm not not respecting
that response. I’'m just thinking as a journalist if I were to not have called or written
Brian Mulroney and spoken to, you know, Luc Lavole about this new information
that's come across the desk, that would also be inappropriate, right, that would also
be inappropriate not to try and have communication there about this new
informatior.l. And if the answer is, you know, "I don't want to see it or my answer's

going to be this..."

LUC LAVOIE: I'm not saying I don't want...I don't want...I'm
not saying I don't want to see it. Of course I'd like to see it. But you know, I'm just
answering to your claim, monsieur, "We'd like to have his perspective about it."
That's what you've been telling me since the first time we spoke last week, last

Friday I guess. I mean, the perspective cannot be anything else than this. Like, I
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look at the document and say, "Who the fuck did that?" That's the only perspective
vou'll ever get.

HARVEY CASHORE: Yeah.

LUC LAVOIE: I mean, there's no other way of looking at it.
It's not like, "Oh. let me analyse this." There's no analysis. [ mean, it's really
fucking clear on this. There is no possible analysis. Like, who the hell has used his
name? I mean, when you're Prime Minister of a country, people use your name all
the time. Here's one that, from what vou're telling me, I haven't seen it, but here's
one, I mean...and I'm not saying I'm sceptical, but I'm certainly careful, because [
remember the business card with the BM initial on it, which was to you something

that meant a lot. To me it didn't.
HARVEY CASHORE: Mm-hmm.
LUC LAVOIE: You remember that?
HARVEY CASHORE: Remember what, sorry?
LUC LAVOIE: The business card with the BM initials on it.
HARVEY CASHORE: Right?
LUC LAVOIE: You know, I mean. ..

HARVEY CASHORE: Right, yeah. And you were...
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LUC LAVOQIE: So to me... To vou it was a lot, to me it was

nothing.
HARVEY CASHORE: Well, yeah...

LUC LAVOIE: If that's what you're talking when taiking about

perspective.

HARVEY CASHORE: But that's not necessarily...I mean. we
can go back and we had quite a good talk about this, but when you look at the first
show that we did, I mean, we had that evidence in the first show, and we were very
careful about how that was... In fact, we didn't mention that at all in cur first show,
and 1t wasn't until the {inaudible) and the stories all over the world, in fact, that that
card became, in our opinion. became relevant to the story. I mean, that was...so
we're...] get yvou and I will probably always disagree on this, but I think we've been
extremely careful about how we've reported the story, as we should be. And vet,
you know, my opinion is that the story of where the money went, wherever it went,

1s an important story. So...
LUC LAVOIE: Yeah, we had the discussion (inaudible). ..

HARVEY CASHORE: And we'll probably always disagree

vith that. T don't...I think that's ok to...



LUC LAVOIE: We sure do. We sure do.

HARVEY CASHORE: Yeah, but that's ok. We have a point
of view on that. I don't mind that you have your point of view, and | hope you don't

mind that I have mine, you know, but...

LUC LAVOIE: Yeah, that's ok, but that... You know, [ mean,
you have your point of view, that's fine. I'm telling you something, don't forget
when vou put your story together, whichever way it goes, whatever comes out of it,
whatever else I tell you when I call you back, but don't forget one thing: under oath
m front of the whole world to see, the former Prime Minister of Canada said that he
had nothing to do with this fransaction, and he received nothing. So that should be
kept m mind. It does have a hell of a value.

HARVEY CASHORE: But just to go back to your...

LUC LAVOIE: It does.

HARVEY CASHORE: To go back to your concerns about the
use of the word "perspective”, and if it's the wrong word, I'm happy to use another
one, but when we were talking and you were offering, you know, some comments
about Schreiber and that kind of thing, and maybe where he's coming from, well,

that to me is important perspective, whether or not you can tell mne why he did what



he did. You can't, but you can offer me some...perspective about maybe what's

happening. And that's the kind of thing I'm talking about as well.

LUC LAVOIE: But vou know, 1 mean, for the record and on
camera, I'm sure that...I'm sure that you're capable of doing this on your own. 1
mean, how is it that the former Prime Minister of Canada says under oath, "I've got
nothing to do with this," and all of the people who were involved with this

transaction say, "He certainly did not intervene with anything." How come is it that
you cannot yourself come with the conclusion that if his name was anywhere, it was

being used by somebody else? It should be a natural conclusion, that's my point.

HARVEY CASHORE: Yeah, I'm...

LUC LAVOIE: Why would you think otherwise? Why would
vou think he's a crook?

HARVEY CASHORE: I'm not, I've 1.16‘;'6‘1’ said that. I've never
said that.

LUC LAVOIE: No, but why...no, but why...but why don't you
go from the other angle? The angle is he's got nothing to do with it. Everybody
that were involved with this transaction on the record say that he's got nothing to do

with it. Right? So, but you've got his name somewhere. So you've got fwo ways of
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looking at it. One is to say, well, they've used his name. Another way is to say, aha!
Maybe there would be something to it. But there is nothing to it. There is nothing

to it.

HARVEY CASHORE: The way I'm trying to push this story,
and I've discussed this before, is to stick with not any sense of trying to prove
anything. I'm not trying to prove anybody innocent or prove anybody guilty. I'm
not trying to prove any of that. What I'm trying to do is follow where the money

£

went. I'm trying to keep this to an objective, empirical pursuit of that question.
LUC LLAVOIE: Exactly, (inaudible).
HARVEY CASHORE: Pardon me?

LUC LAVOIE: Fair enough, and I'm not... Fair enough, and
I'm not disputing that. All I'm telling you is that as far as Mr. Mulroney's concerned
and as far as I'm concerned, we've seen no documents. Whatever we see, whatever
perspective you expect us to tell you, I'm telling you in advance. This is the
perspective. The perspective is that he's got fuck-all to do with this, and not only
has he said so, but he's done it under oath, you know, under oath. as a former Prime
Minister of Canada, for the whole world to see. in April of 1996, and then several

times not under oath, in all sorts of forums. in television interviews, on C3C and on
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CTV, for the whole world to see. So the perspective 1s if his name is there,
anybody should have the normal reaction to say, well, somebody's using his name.

We don't have to repeat it.

HARVEY CASHORE: And 1if that's the case, if that's the case,
and it that's what happened, I want to tell that story. And if you can offer me, and if
anybody can offer me suggestions abouf, you know, how to proceed and pursue
information that would support that — and frankly, there could be information out
there that could support that — that I would like you perspective on that. 1 would
like to hear that. [ would like you to point me in directions you would like me to

go.

LUC TLAVOIE: I mean, Harvey, Harvey, Harvey, if we...if
we...1f we had known that his name had been used, we would have dealt with it a
long time ago. You're telling me it was. Now, I'm saying to you it doesn’t change
the substance of the story. The substance of the story is that he had nothing to do
vith that, and he went under oath in front of the whole world and he said that. So
there's no more we can add to it. Like, why did somebody use it? I don't know that.
Did somebody indeed use it? 1 don't know that. You seem to have documents that

show that. Well, I mean, I haven't seen those documents. But even if I did, and if
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he did, it won't change the story. The story is that he's got fuck-all to do with it. It
is the truth.

HARVEY CASHORE: Ok, so what [ would want to do then at
that point is I wonder, ok, is there anybody, for example, that Schreiber might
have...I'm not saying you know the answer to this. I'm just saying as a journalist, I
would love to talk to somebody out there who might know if Schreiber's ever talked
about that, been indiscrete in some way or something where | could maybe pursue
that. I'm not saying you're going to...

LUC LAVOIE: We don't...I...

HARVEY CASHORE: I'm not saying you're going to
{(inaudible).

LUC LAVOIE: No, I told you the truth, and the truth is I spoke
to this guy once in my life. Right? I told you that? I did spoke to this guy once in
my life, and I don't know anything beyond that.

HARVEY CASHORE: Fair enough. ..

LUC LAVOIE: And T know, and I know that the Right

Honourable Brian Mulroney doesn't know any more about that.
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HARVEY CASHORE: All I'm saying is just if we didn't try to
get in touch with Mr. Mulroney with this new evidence and this new information,
that would not be proper journalism. That's what [ know. 1 mean, I know that. And
your response is heard, loudly heard. And so...but to have not tried to get
(inaudible) Mr. Mulroney would have been irrespensible, In my opinion. You
know, so that was why I did it, right?

LUC LAVOIE: Ok, it's all right. I'm not arguing with that.

HARVEY CASHORE: Ok...

LUC LAVOIE: So where do we go from here?

HARVEY CASHORE: Well, I think I'd say that I'm willing to,
vou know, share this iformation if you want to hear it, if Mr. Mulroney wants to
hear it, and I'm willing to, I'd like to sort of, to do that and bring our documents, the

documents that we have and sit down...if he wants to. If he doesn't, that's cerfainly

his decision, and certainly, you know, that's his. ..

LUC LAVOIE: You'll be around tomorrow? Will you be

around tomorrow?
HARVEY CASHORE: I'll be around all day tomorrow, yeal.

LUC LAVOIE: Ok, I'll get back to you.
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HARVEY CASHORE: Ok, thanks a lot. Ok, see you.

LUC LAVOIE: Ok, bye-bye.
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ALEGAL PROCEEDING HAS BEEN COMMENCED AGAINST YOU oy the

Plaintiff. The claim made against you is sef out in the following pages.

IF YOU WISH TO DEFEND THIS PRCCEEDING, you or an Ontaria lawyer
tement of defence in Form 18A prescribed by the Rulss

acting for you musi prepare a sizt

of Civil Procedure, serve it on the Plaintiif's lawyer or, where the Plaintifi does not have a

lawyer, serve it on tha Plaintiff, and file i, with proof of service, In this court office, WITHIN
fclaimis served on you, ifyou are sarved in Ontario. N
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LEGAL AID OFFICE.

“IF YOU PAY THE PLAINTIFF'S CLAlM, and $500.00 for costs, within ihe
tme for sewving and filing your statement of defence, you may move to have this
procgeding dismissed by the court. |f you believe the amount claimed for casis is
exceesive, you may pay the Flziniiff's claim and $100.00 for costs and have the gosts
assassad by the court.
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CLAIM

1. The Plaintiff claims:
(a}  compensatory damages in the ameunt of $300,000;

{b) cor\so_!}datfon of this action with the action, Kartheinz Schreiber v. Canadian
Broadeasting Corparation, Harvey Cashore and Linden Macinbyre, court fiia
na, 00-CV-133664CM.

(¢}  pre-judgment and past-judgment Interest pursusnt 1o 55, 128 and 129 of the
Courts ofJusficg Act, R.5.0. 1990, ¢. C 43, as amenaed,;

{d) ihe costs of this aclion; and
{#)  such further and olher.rellef as to this Honourable Court may ssam just.

2 The Plainiiff, Karlheinz Schreiber, is a Canadian citizen. He is also a
businessman carrying on business in several countries, including, most notably, Canada,
Switzerland and Germany. At all tirmes material to this action, he resided i Teronto and

Ottawa, Onlario,

3 The Defendant, Luc Lavole is a public relations consulfant employed by the

firm, Nationzl Public Relations, in Montreal, Quebsc.

4. Each week, the Canadian Breadcasting Corporation broadcasts fer genaral
reception throughout the whols of Canada and efsewhers an episode of the telsvision
program entitied “The Fifth Estate” on ifs national televislon network and rebroadeasts it

on jts "CBC Nawsworld”™ sarvice,
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5 On October 20, 1895, the CBC breadecast over its national netwark an

ehisode {the "episode”) of "The Fifth Estale” televislon program. The episode was entilled

The Mysterious Deal-Maker”,

In the episcde, the CBC broadcast or causad o be broadeast the following

B.

words:
MaciNTYRE: Brian Mulronsy's puslic spokesman rsspondad angrily when he
realizad the inferprefation that might afdsz from Schreiber's mysterious sub-
accounts. luc Lavoie.
LAVOIE: Kartheinz Schreibar is the biggest fucking liar the world hasg ever seen.
That's what we believe,

T Lavoie's words were spoken by Lavaie and, while Lavoie's voice was heard,

visually eppeared in the episode as a wiitten caption.

8. The Plaintiff was defamed by Lavaie's words, In their natural and acdinary
meaning, these untrue words mean that Schreiberis the mostmendaciolis persen who has
ever livad in the world, thereby cmn\.feying to the public that the Plainti[ is ngver to be
believed.
9. The Plairitiff is a businessman in Canada and Gennany and & former judge
in Germany. As a result of the defamatary broadcast pisaded herein, Schrelber has
suffered serious damage to his reputation and his feelings. He has been exposed lo

dqntempt or ridlcute in Ontario, the rest of Canada and Germany. Full particulars of the

damages suffered will be supplied before trial,

On or about Novermnher 22, 1898, the Plantiff notified Lavale ahout the

10.
defamation and the demage causad to the Plaintiff. Despite being put on notice of the

—_—
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defamation and the damage caused to the Plaintiff, Lavois has net retractad his words nor

has he apologizad for them.

11, Lavale, through counsel, has agreed io extend the applicable limitation
pericds in the Libsl and Slander Act, R.8.0. 1880, o. L.12 and so this claim is not statute

barred.

12. The Plaintiff pleads and relies on the Libel and Slander Act, R.S.0. 1950, c.

k.12, as_amended.

12, The Plaintiff serves this Statement of Claim upen Lavole, who i resident in
Guebec, pursuant to Rule 17.02(h) and {0) of the Rules of Civil Procedure. This is = ¢lalm

in respect of damage sustained in Qntario afsing from defamation, a tort, and Lavoigis a

necessary or proper party to Kaifheinz Schreiber v. Canadian Broadcasling Carporation, .

Harvey Cashore and Linden Maclntyre, court file no. 00-CV-1836G4CM, alt of the

Defendants in that proceeding being servad in Ontzario.
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14. The Flaint# proposes that this aclicn be trizd at Teronto.

r);_é__ i

September 14, 2000

GREENSPAN, HENEIN and WHITE
144 King Street East

Toropto, Onlario

MsC 1G8

Cdward L. Greenspan, Q.0
{416) 368-3961
Fax: {418) 366-7924

-and -

HICKS MORLEY HAMILTON
STEWART 8TORIE
Baristars and Solicitors
Thirtisth Flooy -
Toronto-Ceminian Tawar
Box 371, T-D Centra
Toronte, Ontaric

MEK K8

Davld Stralasy

(418) 854-7280

Fax: (418) 362-9880C
Law Seciety No. 28017K

Solicitars for the Plaintid,
Karlheinz Schreiber
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Rirbus redux

! I see that Byrom Maldosa fartcatchier :

iwo Laveld is frantically spinning the
i latest revelations about Kartheinz
{  Schreiber, the German businessthingy
i at the centre of the Airbus affair who is |

) q

EDITTORIAL

fssue 3438 - April 18, 2601

fighting attempts in an Ontzrio court to |
extradite him 1o Germany to face the |
music on allega- . ... }

4 ,
tions of tax eva- | g
i
i

t is my pleasure to accept the

!

| appointment as Frankfean’s new :?u'ﬂc'h P = ::f

! Editor. 1 guess it’s irue what my i ctiopga o

| wife said, that my decades of quiet CBC’s the ﬁﬁf; }

! bootlicking were hardly misspent. estate recently H

i 1t is often said that the weekly cotathetl Tl

i pewsmagazine is a format whose r Seh ;e 1 T

! time has come and gone. I would filnedt Beniroll

: beg to differ, if 1 wasn’t too proud [ 1 %c;:ioads Of

| to beg. On the contrary, [ say its %ﬁm - J; 3

'. time is riffiiliight... now! ‘ i S

] We're not interested in breaking | the 1983 To .
news. That’s best left to journalists. e bl :3: _,‘r
And we're not selling steak; we're Winuip;g

not even selling sizzle. We're selling wihorh: - Tpes

e kg o haly gt the borbe- pltimately crushed an oblivious

|
|
|
|
cie started. And we must never for- ‘

much alive, Insiders say Schreiber has

* agreed to cooperale with the Momnties,
i presumably in exchange for a sweel-

heart deal on his extradition probiems.
{uop. Grakam Mwlr and his team oi fat-
feet are moving their investigation lor-

i ward and charges may be laid as early

as this summer,

In December, 1999, the Mounties
¢ raided a factory in Fonrt Erie, Ortario
owned by Eurocopter aka MBB

(Messerschmitt-
"y Boikow-Blohm).

Twelve years earlier,
the Canadian Coast
Guard signed a- $27
million deal for chop-
f pers (o be built at the

Wi MBB factory.

: Schreiber is reporiedly
cooperating fully in the

Mounties’ investigation
into kickbacks 1o middle-
men and lobbyisis who
had close connections
with federal govemment
decision makers. Police
suspect that payments run

" through MBB were comnfissions.”

{ - get that. gf‘;k ot oy el iy el i There werg previous reports that
Looking to the future, our readers I N c;w TR T Schreiber set up several bank accounts, -
Aferen, nsead ofthe el foar. | SCNCber paid over $300000 to Mul-, S % 5000 5 o 1995,
colour phoios, they should expect i “SRppr TR e om Ogilvic - then was depleted by some $300 000 at
five and meybe six. And at least one | Rengult. = Schreiber's payments for - 0o

3 Sex I Cansda® cover story per | U0 WULk wow aksle posw- IO00, afler | Uy ooy eoen called, Sebeejber a.*
: quarter Byczl"on o regign A prirrg, T;“ma s ' ‘fucking liar,” agter it was sbggcsted:
- and was a senpior partncr at gHVIE 8.
Comact amdapmart ik e | e, g | it S i b e
tion iato the Airbus saga is still very ; 5001:1 ¥ going
. '_-F-—ran& G L t . tion: “THIS MUST RUN-IN ALE
| Rapees cotrt mubny  SOUTAAM NEwSPAPERS: -
i _.. {The laizst bit of Liberal stoogery by |  Vancouver Sun editor il
| s A :’;ﬁ":"f““’;‘l‘ , e aid His boys st off gag | boy” Reymokds has reportcdly already
| r R mﬂem mﬂ resume updales through- | prepared 2 leticr of resignation overtb&
i Caniral Canada FRANK s published avery two ;out the Tong- suffering Southam!f‘.m- J editorial interference. The libertarism;
i wesks by Ontaria Corp. 1332508, Sox 2462, Swbon Wast  wewspaper.cHain. ‘ ; monkey fancier has a history of - gutit-
| mgﬁm1§?':r£} A I Chasteried after the universal shit- | ting on points of prirciple, as he did]
. e St et gl koo (kickitig. he took over ordering his ;| when the Irving family tied @ lean-an
i inquinies cal i free 1-B0C-56-FRANK orwite 15 ‘pa.pcmm pnn: his infamous essay on | him ot the Telegraph-Jownal. Humi]i - )
' gﬂ;;‘oﬁggsc"m%i: gﬁé NB;—":fm . e “onfair go” the media had taken at | ated they hired him back.
eyl e i g 1% | Hwm-Cpotom over Shawinigan, young | Meanwhile, at the [zzy, Kem "Pﬂry'
2nd foraign sulecripsons: $75. Can- il L | ek has dacided to leavc the PMO | Whyte, not kaown for ca.n'ymg ‘rch
3305?,? mﬂ”gmwi ";’ e ' propaganda (o the pros. And so it was | brief with “principle” or * ‘objectivity”
| wmm“zw ¢ | that Mouday's "nothing to see here, ] is simply choking on the new, moa-
Canaca Frank idexed by fa ) move’ along™ columa by Crouton ! Black brand of effiuent he’s being
Canadian Pariodica Index. Pubt- shmeboy Warren Wnsella came over | forced i print and reviewing his career
- e the wire with the unprecedented nota- | options.
FRANK « 3
£
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Interview with Luc Lavoie
Friday, January 4, 2002

He told me that he did not think that T ever asked Mulroney directly the question as to
whether he received any money from Karl Heinz Schreiber. He suggested that I check
my notes on that. He strongly objected to any suggestion that Mulroney engaged in
any improper activity and he pointed out that there were nine lawyers and none of them
ever asked Mulroney received any cash from Schreiber or anyone else, Moreover, had

" anyone made that request they -“.mum have been answered with the fact that the

relationship was privileged. Morcover, he said the figure [-used the other day (I
discussed this matter earlier in the week with Lavoie) when he phoned me, having heard
that I was planning on writing a new book about this (was wrong), he said the amount
was much less than $300,000. I asked him what the monsy was used for and he said
that it was used for several services which were provided including organizing meetings
with senior international executives, such as pecple at Archer Midland in connection
with Schreiber’s pasta business and advising Shreiber on international business

transactions. Essentially, that was it. Anything else, Lavoie said was covered by client- .

attormey privilege. He said that Mulroney never lobbied for Schreiber and so never had -
to 1egister as a lobbyist. He also said that Schreiber had many other people on retainer
including Ian Scott, Alan McEachern and others. He denied that Mﬁlmnﬁy was close io
Schreiber and he said as much when he discussed Schreiber in connection with the
examination on discovery he truthfully responded that they were not close. [ asked him
why Schreiber would pay Mulroney in cash. Lavoie’s answer was that you should ask
Schreiber that quostion. It is legal tender and he would be the one in the best position |
to answer that question. All taxes were paid and the income was fully reported to
Revenue Canada. Why Schreiber would pay in cash Lavoie says entively a matter up lo
him and for which he alone has knowledge. Lavoie gaid he had no idea. He said that -
the point of this all was that Mulroney never got a penny from Schreiber for anything he
did while he was in office and he did receive some limited funds again, less than
$300,000, after he left office. It was Karl Heinz Schreiber who approached him and who
wanted to have him as an advisor on int=mational business fransactions. That iz all that
happened. Lavoie suggested that I confirm these details with Yves Fortier if I wished.



Lavoie insisted that [ was barking up the wrong tree and that I was never misled by
Mnulroney. The truth was that Mulroney had nothing to do with Airbus, he nothing to
do with MBB and he had nothing improper to do with Bearhead. Being hired as an
international advisor after he left office was cnnmiy consistent with the practice he was
setting out to establish.

I expressed some dismay about hearing this and referred to my interview in which [
asked Mulroncy some questions about Schrziber. He insisted that Mulroney answesed
all my questions truthfully and again recommendsd that [ refer to my questions and the
answers on that point.



S

Memo to File — Dinner with Lue Lavole on March 8/06

. We
had sonie discussion about when he found out about Malroney and the cash. He told ms
that he found out several months before 1 did. However, he is a professional used to
dealing in all sorts of complicated situations including hegotiating hostage retrievals in
South America. However, he told me both in the middle of the dinner and at the end of
the evening , that he was quite pissed off to find out about the cash but didn’t take it
personally.






Court File Nos. 00-CV-197081 and 00-CV-197082A

ONTARIO
SUPERIOR COURT OF JUSTICE

BETWEEN:
KARLHEINZ SCHREIBER
Plaintiff
-and -
LUC LAVOIE
Defendant
- and -
CANADIAN BROADCASTING CORPORATION,
HARVEY CASHORE and LINDEN MacINTYRE
Third Parties

STATEMENT OF ISSUES OF THE DEFENDANT,
LUC LAVOIE

Factual and Legal Issues in Dispute:

1. On Wednesday. October 20, 1999 the CBC broadcast its Fifth Estate episode “The Mysterious
Deal-Maker”, which is the subject of this litigation.

2. On January 19, 2000 Mr, Schreiber commenced an action against the CBC et al.

3. On September 12, 2000 Mr. Schreiber commenced a separate action against Luc Lavoie.

4. Counsel for Mr, Lavoie issued a third party claim against the CBC et al on December 20, 2000
(Pleadings Brief. Tab 6). This proceeding is central to Mr. Lavaie’s defence.



5. The Amended Statement of Claim in the Schreiber v. CBC action (Pleadings Brief Tab 1) reveals
that Mr. Schreiber objected to the allegations set out in paragraphs 9 and 10, which in essence allege that
hepaid certain individuals improper benefits in order to secure the Airbus contract. There ismention of

specific sub-accounts and bank records.

6. Tucked in the middle of the Schreiber/CBC action at paragraphs 11, 12 and 13 of the Amended
Staternent of Claim (Pleadings Brief Tab 1), is the identical quote which is the subject of this lawsuit. The

pleadings in respect to this quote are identical in both actions.

7. OnNovember 6, 2001, Mr. Schreiber discontinued his action against the CBC et al (Pleadings
Brief, Tab 3). The action was discontinued without the involvement of Mr. Lavoie or his counsel.

Subsequent to the discontinuance costs, as assessed, have been paid by the CBC to Mr. Schreiber.

8. Mr. Lavoie's comments occur in the middle of a very long show and, as one can see by the
transeript of the show, constitute only a very small portion of the show. (Defendant’s Documents Brief,
Tab 7, pagel0).

0. After carefully reviewing the transcript of the interview between Mr. Cashore and Mr. Lavoie

(Defendant’s Documents Brief, Tab 3), the following issues must be considered:

(a)  Didthe CBCreportthe truenature of what Mr. Lavoie said in his telephone conversation
with Mr, Cashore?
It 15 the defendant’s position that they did not. A review of the transeript of that interview
(Defendant’s Documents Brief, Tab 3) at the bottom of page 10 to the middie of page 11 indicates

that the show distorts what was said -- porlions were omitted which modified the meaning.

(b) Is Mir, Lavoie’s position that his remarks to Mr. Cashore which are in issue were off-the-
record accurate?



[t1s submitted that it is crystal clear “off-the-record” (Defendant’s Documenits Brief, Tab 3, pages
10, 11 and 14).

(e) What was actually told to Mr. Lavoie?
There is some discussion during the course of the conversations between Mr. Lavoie and Mr.
Cashore about code names (Defendants® Documents Brief, Tab 3, pages 10 and 19 and Tab 4,
p. 1). Mr. Lavoie is given some rather vague information about a code name (Defendant's
Documents Brief, Tab 3, pages 10 and 19; Tab 4, page 1). Mr, Cashore savs he has some
documents but he does not identify them (Defendant’s Documents Brief, Tab 4, pages 2 - 3). Mr.
Cashore savs heis willing to share the information with Mr. Mulroney if they meet (Defendant’s
Documents Brief, Tab 4, pages 6 - 7).There are no fiirther discussions before the show is aired.

(d) What restriction was there on information told to Mr. Lavoie?

Mr. Lavoie indicated he would not spread the information he received from the CBC with other
reporiers {(Defendant's Documents Brief, Tah 1, page 4) or spread it beyond Mr. Mulroney
(Defendant’s Documents Brief, Tab 3, page 1) orifMr. Mulroney was todecide 1o speak then
there would be an undertaking that neither Mr. Mulroney nor Mr. Lavoie would speak to other
joumalists and other peaple about this (Defendant”s Documents brief, Tab 3, page 6). Thereis
adiscussion about an injunction (Defendant's Documents Brief, Tab 3, pages 6 - 7). Mr. Lavoie
says he and Mr. Mulroney will not share information given by Mr. Cashore with any othernews
organization, with anybody else “... we just wan! to know what it is about” (Defendant’s
Documents Brief, Tab 3, page 8).

(©) Is their proof Mr. Lavoie broke the agreement?
Mr. Cashore wrote to Mr. Mulroney on October 8, 1999 (Defendant’s Documents Brief, Tab 2).
By a letter dated October 18, 1999 (Defendant's Documents Brief, Tab 5) Mr. Mulroney’s
counsel responded to Mr. Cashore's Jetter, setting out Mr. Mulroney's position and wanting Mr.
Cashore that a libel action might follow if the broadcast casts aspersions on Mr. Mulroney’s



conduct in the Airbus matter.

16, On Wednesday, October 20, 1999 The National Post published a story by Philip Mathias
(Defendani’s Documents Brief, Tab 6) entitled Mulroney lawyers vow to sue CBC if pragram
defamatory”. Why is this article in breach of an agreement?

11.  Mr. Cashore spoke with Mr. Lavoie on November 35, 1999 after the broadcast (see Defendant’s
Documents Brief, Tab 8).

12. It is not clear what facts the CBC is relying on to argue that Mr. Lavoie broke his agreement which
entitled it to publish his off-the-record comments. The off-the-record portion issurely separate and apart
from any “agreement™ about not talking to the press or other people about information received from the
CBC.

13.  Is the CBC taking the position it does not honour off-the-recard agreements which are the

foundation of jounalistic integrity?

Qualified Privilege:

14, Theonlyissue in law that Mr. Lavoieisresponsible for is speaking to Mr. Cashore off-the-record
on an aceasion of qualified privilege wherein he was responding to an attack on Mr. Mulroney. The
transeript of the conversation with Mr, Cashore indicates that Mr. Lavoie was suggesting that Mr.
Schreiberhad suggested that he was capable of comupting domestic politicians and this is why Mr. Lavoie
responded. Mr. Lavoie was not aware that his phone conversation with Mr, Cashore was being taped.
Accordingly, at the verymost you have one conversation between Mr. Lavoie and Mr, Cashore and the
damages in law would be very limited (Defendant’s Documents Brief, Tab |, page 2 and Tab 3, page 2).

Damages:

15.  ThestingofMr. Lavoie’s remarksrelate to the rest of the show which is entirely a creature and



product of the CBCs work and hence, Mr. Lavoie's position is that he was sandbagged in that he said
things off-the-record and did not have any realistic idea regarding the content of the rest of the show.

16.  Whenoneproceeds beyond this aspect of the case it is Mr. Lavoie’s position that Mr. Schreiber’s
reputation has suffered greatly due to the publicity concerning his extradition hearing and his activities in
Germany. Itis Mr. Lavoie’s position that as against him this matter should be dismissed ar, if thereare any
damages against him they are the responsibility of the CBC.

17.  TisMr. Lavoie’s position that paragraph 18 ofthe Mediation Staiement of Messrs. Greenspan
and Stratas should not be accepted. i is a matter of honour that off-the-record conversations are
respected.

18.  Ascounsel, I do not accept the pertinence of the previous settlement discussions.

Attached Documents:
See the Defendant's Documnents Briefl

DATE: May 21, 2003

JULIAN PORTER, Q.C.
Suite 4900

Commerce Court West
Toronto, Ontario

M3J 1L3

Telephone:  (416) 862-4297
Facsimile:  (416) 862-7661

Solicitor for the Defendant, Luc Lavoie

NOTE: When the plaintifi provides x copy of this form 1o the medistor, 2 copy of the pleadings ehall also be included.

NOTE: Rule 24.1.14 provides as follows; AN communications at a mediation session and the mediator’s notes and
records shall be deemed 10 be withowt prejudice sertlement discussions,
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The Globe and Mail {Canada)

November 10, 2003 Monday

Schreiber hired Mulroney;

Shortly after the left office, the former prime minister accepted
some $300,000 in retainers from the controversial German
businessman. In the final part of this series, William Kaplan
unravels the tale.

BYLINE: WILLIAM EAPLAN
SECTION: NATIONAL NEWS; SECRET NO MORE: Case Number : SM132/00; Pg. Al

LENGTH: 5989 words

It was a shocking clamm. In the confines of & closed-door Toronto court hearing, one of Canada’s
better-known lawyers drew a bead on one of Canada's better-known investigative journalists: "A major
political enemy of the Right Honourable Brian Mulroney," Edward Greenspan declared, "and she's
somehow in bed with the RCMP."

Greenspan accused Stevie Cameron of being so out to get the former prime minister, so keen to catch
hitn doing semething wrong, that she broke a kev tenet of her crafl and enlisted as a secret informant to
help the police expose hiny as corrupt.

For two days, Greenspan castigated Cameron in his attempt to have a judge throw out the highly
unusual secret warrant that in December, 1999, had allowed the Mounties to spend three days searching the
Fort Ene, Ont,, offices of Eurocopter Canada,

Greenspan's client, German-bom businessman Kartheinz Schreiber, 15 alleged to have shared in
more than $1-millien in improper commissions after the German-based subsidiary's predecessor company
sold 12 light helicopters to the Canadian Coast Guard in 1986, Also fighting to keep Schreiber from being
extradited to his homeland to face tax-fraud charges, Greenspan wanted the warrant quashed to keep the
helicopter allegations from being made public.

If he could show the case against Eurocopter was tainted because the abortive, infamous Aarbus
investigation from which it stemmed was itself tainted by Cameron's actions, Schreiber might escape
unscathed. And by the time Greenspan had finished his argument in court, Cameron’s role in the
investigation had become an issue.

But what if Mulroney had a business relationship with Schreiber after all, not while he was in office
but soon after leaving it?

For years, Cameron tried to establish, in book after book and speech after speech, that Mulroney was,
a5 she almost asserted flat out, "on the take."

But the best she and her famous research binders - crammed with information sbout Mulreney-
government wrongdoing, real and imagined - were able to catablish was that some of those around
Mulroney had crossed the line. The same has been said of prime ministers before and since,

On Mulreney, Cameron could never prove that he, personally, had done a single inproper thing.
Even the information she provided to the police, which eventually helped to spark the government's
infamous 1995 letter to the Swiss that called the ex-PM a eriminal, did not do the trick.



When Mulroney's ensuing defamation suil was settled, the RCMP and the government acknowladged
there was no evidence of any unlawful activity on his pan.

Whatever had been handed over had caused him hoge damage, but fallen short of eriminal charges.

However, the RCMP's’ investigation imto \he three big projects - Air Canada's purchase of §1.8-billion
worth of Airbus planes, the cosst guard's $27-million worth of belicopters and German-based Thyssen
Industries’ proposed Bearhead project 1o build armoured military vehicles in Cape Breton - continued long
after Mulroney sertled his suit.

" Airbus probe still a top file for ROMP," Robert Fife, the well-connected reparter for the National
Post wrote on Dee. 29, 2001, "Thousands of RCMP officers were redeployed afier Sept. 11, but not the
seven officers and weam of forensic accountants assigned 1o the Airbus investigation. RCMP Corporal
Louise Lafrance 1old the MNattonal Posi vesterday the Airbus inguiry 15 one of the 'big investigations' kept
intact."

Frank Moores was, Fife reported, far from impressed: “The thing has been going on for almost seven
years and | have no idea whatsoever when they'll release my accounts.” Unable to camn much of a living
since Airbus, Moores wanted access to his money.

But as Fife reported: "The RCMP refuses to discuss details of the case or to explam why Moeores's
accounts remain frozen. Moores, an Ottawa lobbyist during the Mulroney years in government. said he
was completely up-front a5 soon as the Airbus investigation was leaked 1o the media in November, 1995

"He did not resist RCMP demands 1o obtain his Swiss bank account, and contacted Revenue Canada
to settle any outstanding taxes."

This spring, however, the government finally called the whole thing off

Dated April 22, 2003, the announcement was completely straightforward: " Afier an exhaustive
investigation in Canada and sbroad, the RCMP has concluded its investigation imto allegations of
wrongdoing involving MBB Helicopters, Thyssen and Airbus. In October, 2002, a charge of fraud was
brought against Eurocopter Cansda Lid. (formerly MBB Helicopsers Canada Lid.) and two German
citizens, Kurt Pfleiderer and Heinz Pluckthun.

"The RCMP has now concluded that the remaining allegations cannot be substantiated and that no
charges will be laid, bevond the charge of fraud already before the courts. A preliminary inquiry i the
Eurocopter fraud charge is scheduled 10 begin Sept. 8, 2003, at Onawa.

*“Today's announcemont fulfills a commitment made by former commissioner Phil Murray 10
announce the results of the Airbus investigation once the RCMP concluded its investigntion,”

The case had gone on for cight vears and cost untold mullons, not 1 mention the $2-million the
government had to reimburse Mulroney for expenses incurred in his $50-million defamation suit. In the
end, only Eurocopter and twoe MHBB officials in Germany were ever charged with anything.

The Germans, Pfleiderer and Pluckthun, have declined the Canadian invitation to atiend ihe
prelimnary inquiry. An Interpol armest warrant for the duo was issued, but &s long as they stay in Germany
the chances they'll be forced to face charges in Canada are nil. The preliminary is not expecied to end until
2005, but with no evidence that Eurccopter’s Cunadion officials did anything wrong, how the Crown's case
can succeed is a bit of a mystery.

Mulroney was informed first that the investigation was over - the RCMP came to see him and hand-
delivered the letter from Commissioney Giuliano Zaccardelli, Sehreiber and Moores also got a heads up on
the notification personally transmitted by the force,

The news for the three was welcome - being told that a crimina! investigation is over always is - but
many (uestions remained unanswered. Whe knew what in government and when? Was the investigation
politically motivated? And where did the all the money go? One thing Cameron did establish was that a lot
of money was paid in commmissions for vanous transactions including Airbus and the helicopter sale. We
still do not know precisely who got it and for what, and now maybe we never will

AN



Some loose ends will never be tied up, but others now can, including, most interesting of all, that
Mulroney did enter into a commercial relationship with Schreiber after leaving office.

Award-winning National Post reporter Philip Mathias got the story first, nailing it down in late 2000
and early 2001 : "Bran Mulroney was paid $300,000 in cash by German businessman Karlheinz
Schreiber, the man at the centre of the Airbus affair, over an 18-month period beginning soon after
Mulroney stepped down as prime minister m 1993."

The story made it clear that the payments had nothing to do with Airbus, or any of the other
wrongdomg asserted m the 1995 letter of request. The story noted that, at the time the payments were
made, Mulroney was re-establishing himself in the private sector and there was no reason not o do
business with Schreiber, who was not, at the time, embroiled i the various legal proceedings and political
scandals that would soon overtake him.

The Post interviewed Schreiber for the story and quoted him as saying that the business relationship
between the two was “normal” and it was not up to him "to report on Brian Mulroney to the Canadian
public.” The story also pointed out that £300,000 was not an unusual sum for providing legal and lobbying
assistance on big-ticket items.

Mulroney apparently declined to comment for the story, as did his lawyers. However, Mathias did get
to speak to a "Mulroney confidant” who told him that "the former prime minister camed the fee in full” by
performing services for Schreiber after the fee wos paid. The Post was not told the nature of the work or
when it was done. Asked why Mulreney had not made this matter public sooner, the confidant replied that
Mulroney was fearful of creating a false impression in the middle of what he described as "a witch hunt
over the so-called Airbus affair.”

Mathias said the amount involved paled in comparison with the millions Mulroney was alleged by the
Canadian government and others to bave wken as a payoff for Airbus and the other transactions. Mathias
also believed, but could not apparently confirm, that the purpose of the retainer was to assist in kick stanting
the Bearhead vehicle project, in Cape Breton if possible o, if politics demanded it, in the east end of
Maontreal,

After working on the story for months, Mathias submitted it in early January, 2001, just weeks before
his scheduled retirement. It went for legal vetting. was approved and emerged from editorial fairly edited.
Mathias waited and waited and waited. Nothing happened.

He began to ask questions and pester. He finally wrote to the proprietors - at that time there were two
of themt: Conrad Black and the Asper family. Finally, in a letter near the end of March, he complained. He
told the owners that Mulroney received the cash beginnlng soon afier he lefi office i 1993 to retum to the
private sector and accepled the last payment in December, 1994 - four months before Airbus started coming
to light. Why, he asked, was the story not published? It was, he sugpested, clearly newsworthy.

A few days later Mathias was summoned to a meeting with sesior editorial stafl. The meeting did not

2o well. Why, he was asked repeatedly, was he pursuing the story? There was, he was wold, no story. Why,
he was asked, had he gone over his bosses' heads!

Discussion then turned o the merits of what he'd written. Mathias ook the position that a story about
a former prime minister sceepting $300,000 in cash from an international arms merchant was newsworthy.
There was further discussion. s line-by-line dissection of the story. more observations on why it wasn'ta
story, and finally the meeting ended.

That night, Ken Whyte, then the editor-in-chief of the Posi, cailed Mathias at home. He had not been
at the meeting but said the views of the editors on the story reflected his own. If there really were
something there, it had to be placed in context. Whyte suggested that Mathias contact me, being the avthor
of a book about the whole thing, to do that.

I was contacied and provided a comment, on the condition that it be pubhished in i1s entirety. It went
as follows: "1 generally prefer to withhold comment until | have all the facts, but let me make the following
observatiomis about what yvou have lold me. First, building & second light armoured vehicle manufacturing
facility in Canada - as you know we alresdy had one m London, Omtario - was always predicated on huge
infusions of federal cash - hundreds of millions of dollars in either guaranteed orders or infrastructure and



other support. I did not matter whether the project was to be located on Cape Breton Island or the east end
of Montreal. This fundamental fact - that hundreds of millions of taxpayer dollars was required to fund the
initiative, made it uneconomic when Mr. Mulroney was prime minister and none of the underlying
economic. political or other factors leading to the rejection of the proposal by Mulroney had changed when
Mr. Chrétien became prime minister. Given all of this, what exacily did Schreiber think he could achieve?

“On this point, vou tell me that Mr, Schreiber paid Mr. Mulroney to assist him in this endesvour
from some time in the summer of 1993 until December, 1994, While it is conceivable - but for the reasons
already given, unlikely - that Mulroney could have helped the project if Kim Campbell was elected prime
minister, it is inconceivable that Mr. Chrétien and his Liberals would have been responsive to any initintive
spearheaded by Mr. Mulroney and that is why, presumably, Mr. Schreiber retained Marc Lalonde. Why,
then, would Mr. Schreiber have paid Mr. Malroney for anything for services after the fall 1993 election?
In other words, how this project could have been advanced with Mr. Mulroney on the payroll after the
Liberals got into power iz beyond me.

"You tell me that $300,000 was delivered to Mr. Mulroney in cash. Frankly, this is the strangest part
of the story and 1 would like to know a little more about it as it seems, | must say, improbable. [ cannot
imagine money being delivered in the sense payments of cash connote. So what exactly is meant by cash?
Invoices seni for services delivered compensated by wire transfers? Obviously, a lot of questions are raised
by this account and until those questions are answered [ am not sure what to make of it. The first thing to
do would be to ask the former prime minister for an explanation.

"Finally. and this is the most important thing | have 10 say. On Airbus, Mulroney was presumed
guilty. In fact, he was not guilty of anything. You do not have to believe me about this. The CBC's fifth
entate said s0; Stevie Cameron, Mulroney's nemesis, said so. Judge Alan Gold, who arbitrated the award of
legal fees to Mulroney, concluded that he suffered a grievous injustice, and my own study determined that
he had nothing to do with Airbus. So whatever implications people might wish to draw from this new
account, T would suggest that some caution is in order before jumping to any conclusions.”

Mathias continued to press for publication of his story but got nowhere and eventually gave up, The
environment for its publication, be reflected vears later, was just not nght. In fact, the stmosphere was
downright bostile, and so a pewsworthy story was relegated to electronic purgatory on the Post's hard drive.

Mathias was a veteran reporter with very good sources. He was the journalist who broke the news that
the government of Canada had sent the Swiss a letter calling Mulroney a criminal, and he had been
working on different angles of the story ever since. Now be had uscovered one of the biggest scoops of his
career and, instead of getting the front-page treatment the story deserved, it was suppressed and he was
wreated as though he had a communicable disease.

A long career in investigative journalism ended in disgust, and The Post continued its campaign of
bemoaning the so-called victimization of Mulroney by the RCMP and others on the one hand. while
puffing him on the other, particularly when doing so cast the current Prime Minister in a less positive light

All the while thers was time bomb waiting to go off. The siory could not die.

A public-relations catastrophe for Mulroney had been averted, but the respite was only temporary. |
had learned of the payments, and | wanted an explanation. 1f all this were true, my book clearly required a
sequel,

Asking for Mulroney's side of the story was the first step. Eventually he explained that Schreiber had
paid him the money - though he disputes the amount - for his assistance in promoting a fresh-cooked pasta
business Schreiber had started in Canada as well as his intemational interests.

When he joined Ogilvy Renault, Mulroney made it clear, he assents, 10 his future parmers that in
addition o practizing law, be would be a consultant.

His clients' names are confidential and will not, he insisted, be released without their permission. "If."
he said, emphasizing the word, clients paid for his services in cash, that would be reflected in the books of
the company, all income would be declared and all taxes paid.



Had Mulroney been retained 1o lobby for Bearhead, at the very least, be would have had to register as
a lobbyist, which he did not, and there might have been conflict-of-interest issues, given that he had so
recently been prime minister, and hadn't stepped down as a sitting MP until the Oct. 25 election.

S0 it seems Mathias got that part of the story wrong. According to longtime Mulroney spokesperson
Lue Luvole, the money was paid "to assist Schreiber with his pasta business and to amange a number of

introductions and meetings with international business executives.”

Mulroney, Lavoie added, never lobbied for Schreiber and o never had to register as a lobbyist. "All
income was declared and all taxes paid."

It was straightforward from the get-go, Lavoie insisted. “The vuth is,” he said in an interview,
"Mulroney never had anything to do with Airbus, be had nothing to do with MBB and he had nothing
improper to do with Bearhead. Being hired as an international adviser afier he left office was eatirely
consistent with the practice he was setting out fo establish.”

Fair enough. For all intents and purposes, Sehreiber was a well-connected businessman with
interesting projects and plans, and Mulroney could help.

But why was Mulroney never asked any questions about all this back in 1996, when he was examined
by government lawyers in Mantreal as part of his libel suit? How did they all miss such an obvious line of
inquiry?

‘The examination on discovery, as it is known in Quebec, began on April 17, 1996, and took abouta
day and a hall, Mulroney was asked, and answered, a lot of questions about Sehreiber and his
involvement with Sehrefber's efforts on behall of Thyssen to build the light armoured vehicles in Cape
Breton.

Obviously, any Canadian prime minister would be intérested in brimging manufacturing jobs to an arca
with ane of the country’s lighest unemployment rates. Mulroney was repeatedly asked about it and
repeatedly made (he point that it was his government that decided not to go ahead with the project. A
number of underlying political and economic assumptions just didn't make sense.

Mulroney observed that Schreiber was indefatigable. No matter how many times he was twumed
down, he would come back with a different vwist or spin in order o atract the government's interest. For
example, when Ottawa said no to light armoured vehicles, he proposed building "peacckesping vehicles”
for use by Canadian woops and others on United Nations missions. But Canada already had the facility in
London, Oni., for buildiog this land of vehicle. and there was no way Mulroney's governnient was going 1o
spend the $100-million or so required 1o help launch a second one.

Examinations on discovery provide each side in a legal action with fairly wide scope to ask the other
side quesiians in order to prepare

for the forthcoming trial, This one provided the government lawyers with an opporfunity 1o put
Mulroney's relationship with Schreiber under a microscope: But not once in the hundreds of questions put
to the former prime minister, was he ever asked point-blank whether he had taken money from Sehreiber.

The central claim made against him in the 1993 lenter to the Swiss was that he'd been paid off. Had
Mulroney been asked whether he'd taken a bribe, he obviously would have denied it. And there is no
evidence that be had. Asking him whether he'd done business with Schreiber was a fairly logical place to
stant, along with a demiled inspection of every call, every letter, every visit - everything to do with anything
that invalved the two men.

Yet Molroney was never asked exactly how many times they had met in what eircumstances and
where. The questions related to Bearhead almost exclusively and largely focused on Mulroney's activities
while in office. He was asked very little about their relationship after he stopped being PM.

But the topic wasn't avosded completely,

Question: "Did you maintain contact with Schreiber afier you ceased being prime minister?™

Answer: "Well, from time to time, not very aften. When be was going through Montreal, he would
give me a call. We would have a cup of coffee, 1 think, once or twice. And he told me that he continued o



work on his project, that he was pushing & new govemnment. And he 1old me that the idea of the project at
that point was the same project, burt the desirability at the time was 1o work with the provincial Government
of Quebec and the federal government, the new federal government, 1o establish this new project in the east
end of Montreal, where the jobs were badly required. And he told me that he had hired Marc Lalonde 10
represent his interests before the new Liberal government.”

"I wasn't really surprised because the word in Ottawa is that Schreiber and Lalonde had had a long
relationship in the past. And so he also expressed dismay with me that my government had pot agreed or
could not include the contract that he hked.

"So, he said that he had hired Lalonde, and he hoped this would give rise to an agrecment.”
Question: "When he passes through Montreal and visits you, is it at vour office or at your home?”

Answer: "Well, he doesn't pass through Montreal and visit me. He comes when he's on his way to
Muontreal, He called me and asked me, and | say perhaps once or rwice, if I could come w a cap, have a cup
of coffee with him at a hotel, | think 1 had ope in the Queen Elizabeth Hotel with him.”

Question: "Oh. Seitsat s, . "

Answer: "1 had one in the . . "

Question: "Yeah"

Answer: " . . in the eoffee bar of the Queen Elizabeth Hotel."

Mulroney also was asked a number of times sbout his conversations with Schreiber after Schreiber
informed him of the existence of the 1995 letter to Swiss autharities.

Question: "And the Canadian government afleges that very substantial sums were paid to Schreiber
by Airbus Indusiries, and you didn't discuss with Schreiber whether it was true or not?”

Answer: "The document said, among other things, this: This investigation is of serious concem 1o the
Govemnment of Canada, as it involves criminal activity on the part of a former prime minister.” This is not
an allegation, this is a statement of fact where the Government of Canada is judge, jury and executioner.

“And what preoccupied me - inusmuch as [ had never heard of the Airbus matter in my life - what
preoccupied me were the extraordinary falsehoods and injustices as they involve me. And I wondered with
my fumily and friends, quite frankly, how in the name of God could this come about? How can something
like this actually take place.

“And the fact that Mr. Schreiber may or may not have had any business dealings was not my
principai . . . my principal preoccupation. I had never had any dealings with him."
*1 had never had any dealings with him "

This was not quite correct. He had never had any dealings with him on Airbus. He had never had any
dealings with him on the helicopter purchase. He had some prime ministerial dealings with him on
Bearhead - he tumed down the project and a request for federal money. But he had dealings with him while
in office and since.

Later in the transcript, this exchange cccurred: Question: "Perhaps | misunderstood. When vou talked
about having coffee with Schreiber at the Queen Elizabeth, it was in the period subsequent to November,
19957

Answer: "No, no. it was after T left office in 1993, and that's when be told me, as [ indicated 1o you,
that . . . he was dismayed that my povernment had not allowed him to proceed with his desire to build this

Thyssen project.
" And that's when he told me that ke had hired Marc Lalonde to represent him because he figured that
Lalonde could prevail upon Chrétien and the government to have this done in the east end of Montreal.

Which, by the way, had they been able to do it . . . [ thoughi it was a good project. and so [ wouldn't bave
been critical of anything.



"He told me he had hired Lalonde 1w do that; be wld me he was contemplating legal action against my
government; that [he) had hired a prominent law firm in Ottawa - | think lan Scott's law firm, very
distinguished lawyer - to take action against . . . the bureaucrats in my government who, he alleged. had
frustrated the fact that he was never able 1o get a deal through. This deal . . . that was the kind of
conversation we had,

"He expressed the hope that Lalonde would be successful in persuading the new Liberal government
to agree to conditions that would enable him to proceed with the project. That was "

"That was {r."

And yet Mulroney had by then accepted a retainer of some kind from Schreiber. The questions to
him were badly framed - and very carefully answered .

An explanation has been offered about why Mulroney was not more forthcoming, given his
commercial relationship with Schreiber. Earlier, he had offered 1o come 1o Ottawa and to make 2 complete
financial disclosure - income-tux returns, business records, everything - to government and RCMP officials.
He was turned down flat. His envoy was advised: We are just beginning our investigation.

Since then, the lawsuit had commenced and many months had passed. Mulroney was now facing at
least nine government lawyers and he had no intention of doing their job. He had promised to respond to
questions truthfully but did not volunteer any information.

Context ts, of course, evervthing. So 100, as Bill Clinion showed the warld when he tried to explain
what happened with Monica Lewinsky, are meaning and interpretation. But Mulroney did have ample
opporiunity lo come clean about his professional relationship with Schreiber.

Instead, he helped 1o create the impression that he carefully considered Schreiber’s business proposal
when he was prime minister - but rejected i1 after determining it wasn't in the best interest of the Canadian
people - and subsequently maintained, ut best, a cordial and infrequent acquaintance with Schreiber after
be left office. Was it perjury? No, Hud he misled the Canadian people? Probably ves. Should he have
seized the opporunity to set out the entire story? Absolutely.

There were, Luc Lavoie points out, "mine lawyers sitting there on the government side and not one of
them ever asked Mulroney whether he got money from Schreiber.”

And what if they'd done 50?7 "If they had,” Mulroney told me recently, "1 would have answered the
question.” But not according to Lavoie: "They would have been told that the relationship was privileged.”

The government lawvers, Mulroney counsel Jacques JTeansonne explains, had no entitlement o ask
Mulroney any questions about this payment, and Jeansonne has a technical explanation about the operation
of the rules of civil procedure m Quebec and how those rules, properly applied to this case would have, if a
question had been asked, been interpreted 1o disemitle the government lawyvers 10 an answer.

But a technical dzfence, 2ven a suecessful one. would have harmed Mulreney in the count of public
opinion, The lawyers examining him may have blovws it badly, but didn't he huve an obligation, a special
obligation as & former prime minister, to make it perfectly clear that he and Schreiber had a commercial
relationship? [t was, afier all, by all accounts a proper commercial relationship. In a recent interview,
Schreiber confirmed that he retained Mulronev's services "for towlly legnl rensons after he left office.”

You have to admire Mulroney's bravado: suing the government for $50-million to refute a ¢laim that
he had been bribed by Schreiber when the two had done business together. Balls of steel. Had the
govemment lawyers leamed about it, they might never bave settled. If was a very close call.

What is also very surprising about it all - and arguably telling of their legitimacy and Mulroney's
innocence - is that Mulroney did not just deny the payments. Doing so, presumably, would have been the
casiest course, as there were, by all accounts, no witnesses to the exchanges. Mulroney did admit them
because the paymenis were above board.

Mot that Mulroney dossn't have regrets: "If you accumulated all the sorrow over all my life, it does
not compare o the agony and anguish [ have gone through since | met Schreiber.” he says. "1 should never
have been introduced 1o him because the people who introduced me to him didn’t know hin "



Today, at 64, Muolroney looks older and more fired than he should. Clearly he is weary of it all.
Having his lawyers at the lengthy secret tHal cost him hundreds of thovzands of dollars, but at least it was
money well spent.

Because, finallv, the trial gave him the sustéenance for his hunch that Cameron, his long-standing
eritic, was al least partly responsible for the coiminal investigation that could have destroved him. And now
thanks to behind-closed-door procesdings and disclosure of the RCMP briefing aotes. he had some pretty
compelling evidence.

He insists that, no matler what, everything he has done is "clean as a whistle. . . . 1 can also tell you
that I have declared every céat that 1 have ever received and 1 bave paid all income {ax on all monies
owing.

"My affairs have been above board and proper, and I am not concerned about any of the legal
implications whatsoever," he says, repeatedly saying that the RCMP iovestigated thoroughly and "gave me
an apology letter,” (In reality, the force simply announced the end of its eriminal investigation but, agam.
interpretation is everything.) Most of all, he is adamant that the revelation of the identity of the informant
oot be overshadowed by any suggestion that he and Schreiber did anything wrong,

" Anyone who says anything about that." he says, "will be in one fuck of a fight.”

Postscript: When 1 finished Presumed Guilty, my book about Mulroney and Airbus, [ concluded with
the words "the investigation is continuimng,”

Police investigations, like politicians, come and go, but history 18 always up for re-examination. Not
long after the criminal investigation ended, William Thorsell, a former edior of this newspaper,
commented: "But concluded the matter is not. Records of other actions now before the courts will
eventually be made public, and could contain substantially more information about the origins of this
fiasco. A great stain has been made on the administration of justice in the Airbus affair, and histary
demands that we know much more about how it happened.”

We now know a little bit more. A secret trial has been exposed - disturbingly it is not the only case m
Canada today being held behind closed doors. keeping vital information from the public - and some of the
lose ends have been tied up and some new guestions raised. But none of us has the final word, The RCMP
may have called it off, but as far as | am concerned, the investigation is siill continuing.

S illiam Kaplan
SECRET NO MORE : CHAPTER 3

Today; author William Kaplan concluded the sequel to Presumed Guilty. his 1998 chronicle of the
Airbus affair, with a remarkable revelation about Brian Mulroney:

The former prime minister won 32-million and an apology in a defamation suit after the govermment
wrote o Swiss authorities describing a coiminal conspiracy involving him, German-Canadian wheeler-
dealer Karlheinz Schreiber and former Newfoundland premier Frand Moore, Now we learn for the first
time that Mr. Mulroney and Mr. Schreiber really did have a business relationship. 1t began after the ex-
PM had left offfeeand was, by all accounts, perfectly lezal. But money did change hands and when a
reparter leamed about it The Mational Post refused 1o publish his story.

CHRONOLOGY

1984: Brian Mulroney leads the Progressive Conservatives to power, Karlheinr Schreiber sets up
International Adrcraft Leasing (1AL} in Liechtenstein. Fraok Moores and fellow Mulreney associates form
Government Consultants lnternational (GC1), a lobbying firm in Ottavea,

[985: GCI is hired by German companies, including helicopter manufacturer Messerschmidt-Bolkow-
Blohm (MBB), which is negotiating a sale to the Canadian Coast Guard, Moores becomes an Air Canada
director but leaves soom after because Airhus, bidding for a big contract, is another GCI client. Adrbus also
enlists Schreiber's IAL to help market in Canada.



1986: MBB's Canadian subsidiary, Messerschmidt Canada Lid. (MCL), sells 12 light helicopters
worth just under $27-million 1o the Coast Guard. The machines are to be manufactured in Germany and
outfitted in Fort Erie, OnL

1988: Mulroney wins second term. Air Canadn awards much sought-after contract for 34 new
passenger jets worth $1.8-billion to Airbus Indusirie. Schreiber's old friend, Bavarian politician Franz
Josef Strauss, dies.

1993: Mulroney leaves office, is succeeded by Kim Campbell and Liberals come 1o power with
greatest landslide in federal history.

1995: After media reports surface regarding Sehreiber's relationship with Airbus and the Air Canada
contract. the RCMP has the Justice Department write 10 Swiss authorities secking information about secret
bank accounts. The letter names Mulroney, who finds out about the allegation and sues the RCMP and
federal government.

1997: After a variety of revelations, the federal government settles with Mulroney and pays 52-
million in legal fees but continues its investigation.

1999: Schreiber leaves Furope for Canada but is arrested on a warrant from Germany where he faces
criminal charges. He hires Edward Greenspan to fight the extradition request. In December, the Mounties
execule five search warrants issued by Judge James Fontana in relation to the Airbus investigation,
including Eurocopter Canada, the successor to MCL. The warrants are scaled as are the orders to seal them.

January, 2000: Eurocopter lawyer Paul Schabas applies to Judge Fontana o break the seal and allow
aucess 1o the information justifying the searches. Meanwhile, word of the search leaks out 1o Schreiber,
Mulroney and Der Spiegel, which reports on it. The proceedings are subjected to a publication ban, and on
Jan. 31 the judge dismisses Eurccopter’s application,

February: The judge again refuses to unseal the information, and Eurocopter seeks a judicial review of
his orders.

March: The review begins before Mr. Justice Edward Then in Toronto. Journalist Harvey Cashore
shows up and is booted out. Eurocopter again demands access. Crown again says no. Hearing is adjourned.

June: RCMP applies vet again for permission to bold the thousands of pages of documents. Crown
again insists the matter be kept secret.

December: Judge Then turns down the judicial review and extends the document detention another
nine months but says he'll reconsider the secrecy issue in four months,

April 9, 2001: Lawyers for Mulroncy, Schreiber, Moores and the CBC are notified of the secret
proceedings and told the case may be of interest to their clients.

April 24, 2001: The expanded cast appears in court, and the Crown suddenly applies to have seal
largelv lifted from information that led to the search warrants.

April 25, 2001: The parties get to see the long-suppressed information.
About the author
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"This is not the way you do business in Canada’;

Just what was so sensitive? Somehow the police persuaded the
courts to declare the tale of a government purchase gone wrong
one of those rare times the public doesn't have a right to know.
WILLIAM KAPLAN reveals the details of the case and unravels
the legal tangle it caused
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CHAPTER 1

I today’s episode, Williom Kaplan explains how a judge's decision to bestow an exceptional degree of
seerecy on the RCMP's 1999 search of a German-controlled helicopter manufacturer spavked a fascinating
legal battle. He traces the company's attempt to find out what the police wanted as far ax April 25, 2001,
when Eurocopter finally was allowed to see an edited version of the search documents,

Little did anyone suspect that the action in cowrt was far from over,

In the chapters to follow, Mr. Kaglan will explore many other fascinating aspects of the ease SM 132200,
Farnging from the role played by a confidential police informant to the real reasen the fudge (nvived former
prirme minisier Brien Mulroney and other Afrbus altmni to foin the closed-door party.

At 8:15 on the morning of Dec. 13, 1999, an 18-member team of Royal Canadian Mounted Police,
accompaniced by the force's in-house historian, descend on the offices of Eurocopter Canada Ltd., the
Canadian subsidiary of n German helicopter manufacturer located in Fort Erie, Ont., just across the Niagara
River from Buffalo,

Armed with a scarch warrant issued by a judge in Onavwa and led by Inspector Allan K. Mathews, the
imvestigators target four locations: the corporate offices, information rechnology, the finance department
and the arca where Eurocopter stores its archives. The company co-operates completely, giving the RCMP
the use of its boardroom and all the IT assistance it requests (o enter the computer system and nccess files.

The search goes on for three days, with the boardroom serving as the team's central depository und
placed under 24-hour armed guard. A Quonset hut and cargo container on the property draw the Mounties'
attention, and a warrant is oblained 1o search them as well,

Wiien he hears what's going on, company legal counsel Paul B, Schabas, an expenienced and well-
respected litigator with the Toronto firm Blakes, gets the inspector on the elephone. He asks for a copy of
the information that persuaded the judge to allow the search. "No way," he is told. "The information is
sealed " What about a copy of the order 10 seal it? Forget it.

Schabas is one of Canada's better media lawyers, but he started as a defence counsel and knows his
way around the criminal courts. He sends an articling student from the firm's Ottawa office to the main
courthouse at Laurier and Elgin fo obtain copics of any documents in the public domain. [t%s a dead end.
The judge has scaled everything, relying on a sworn affidavit from Insp. Mathews that failing 1o do so
could subvert the course of justice.



Sixteen months later, Eddie Greenspan is sitting in his elegant office in a restored bank building
around the comer from Toronto's St Lawrence Market when his assistant gives him a note. Dated that day,
April 9, 2001, 1t has been hand delivered from the Crown attorney's office. Greenspan reads it, blurts out
"what the fuck is this?" and sits staring at his hnge tank of tropical fish.

The letter advises him that a secret procesding under way at Osgoode Hall may be of interest to one of
his clients: "1 understand that vou represent Kartheinz Schreiber. . . " writes Trevor Shaw, one of two
prosecutors assigned to the case. "Justice Then has asked me to convey to counsel for Karlheinz Schreiber
the attached notice."

The accompanying notice informs Schreiber that, "on the 24th day of Apeil 2001, at 10 &.m, of as
soon thereafter as practicable, there shall be a hearing concerning the release of certain currently sealed
search warrant information,

" As your pame i3 menticned within that information, you may consider atlending to make any
submission on your standing and inferesiz concerning the release, public access and publication of this
mformation beyond the access that the Court may grant the subject of the search warrants in question

"You may," Schrelber 1z advised, "appear in person or through counsel and you are not obliged to
attend or to be represented.”

As Canada's leading criminal-defsnce attorney, Greenspan realizes that, in certain rafe circumstances,
secret trials are permitted under the Criminal Code. But this is his first in 32 years as a lawver, and he
suspects it can't be good news for his client. He reaches for the telephone to alert the German-Canadian
businessman who'd come to national prominence six vears earlier in the infamous Adrbus affair invelving
former prime minister Brian Mulroney.

T 19935, the federal government had, in no uncertiain terms, labelled both men, along with former
Mewfoundland premier Frank Moaores, as criminals becanse of bribes allegedly paid in conneetion with
three big public projects while Mulroney was in office: Air Canada's 1988 purchase of $1.8-billion worth
of passenger jets from Adrbus Indusirie; the Canadian Coast Guard's 1986 purchase of 12 helicopters and,
strange as it may ssem, considering the govemment rejected it outright, 8 German company's proposal to
build military vehicles in Cape Breton,

The accusations came to light only when Mulroney leamed the Department of Justice had sent a
formal "letter of request” to Switzerland saying flat out that he, Schreiber and Moores, at the time a
Parliament Hill lobbyist, had engaged in a criminal conspiracy to defraud the Canadian people of millions
of dollars. The leter said Mulroney's share had ended up in a secret Swiss account code-named "Devon,"
and asked the Swiss anthorities for any information they could provade.

Just how Mulroney found out about the leiter is still the subject of much speculation, but he denied
the allegations vigorously, sued the government and in 1997 won a settlement. The victory was pretly
convincing, He collected $2-million toward his legal fees as well as apologies from the solicitor-general
and the minister of justice.

According to the settlement terms, "based on the evidence received to date, the RCMP acknowledges
that any conclusions of wrongdeing by the former prime minister wers - and are - unjustified.” As well,
"the Government of Canada and the RCMP regret any damage suffered by Mulroney and hiz family and
fully apologize to them."

Even the fifth estate, the CBC's flagship TV newsmagazine, which had led the media charge on
Airbus, was forced to acknowledge there was no evidence of wrongdoing on Mulroney's part - a
conclusion I too shared after researching Presumed Guilty, my 1998 book about the case.

Since then, life had been good to the ex-prime minister. He established probably Canada’s best
international law and advisory practice. He was named to numerous and important boards of directors. He
was awarded the Order of Canada. saw his davghter matried in a lavish Montreal ceremony attended by
former ULS. president George Bush and his wife Barbara. The other children were doing well, and the
house in Palm Beach had been renovated. Even his place in history seemed to be on the mend.

While Mulreney had landed on lus feet, the same could not be said of Moores and Schreiber. The
two had received apologies as well, but theirs were far less persuasive, suggesting when read carefully that,



/3

while there was no evidence o implicate Mulroney, the same could not be said about them. Moores, the
former "King of the Rock" and lobbyist extracrdinaire, had paid dearly for the Airbus investization, and his
million-dollar-plus account in Switzerland remained frozen even after he'd reportedly made good on all
outstanding taxes.

Schreiber was in even more hot water. After the Airbus revelations, his questionable business ties
major German corporations had sparked a major scandal in Enrope. Greenspan had spent years thwarting
the Canadian government's efforts to ship his client back to Germany to face tax-fraud charges,

As well, he was suing the Government of Canada for $35-million in an abuse-of-process claim. and
going after Luc Laveie - Mulroney's long-time spokesperson - and the CBC for millions more over
remarks Lavoie had made about lim on air.

Even so, Schreiber was, well, Schreiber: good natured, a likable rascal, Friendly, strategic and
cunning with a hundred ons in the fire. He had established a chain of pasta restaurants, attracted a number
of blue-chip investors, and continued to enjoy the support and friendship of Canadian politicians of red
stripe and blue, most notably Liberal Marc Lalonde and Tory Elmer MacKay, former federal ministers who
personally guaranteed his bail when he was arrested by the RCMP as part of the German exiradition
request.

MNow, out of nowhere, here was another legal ball for Greenspan to juggle. He didn't have much
experience with secret trials - few Canadian lawvers do - but he could sense that his client almost certainly
was a largel. But of what? 5o he needed to find out whart this was all abomut.

Schreiber bad fonnd out that Evrocopler was being searched shortly afier the fact, and soon was
commenting on it in Germany's Der Spiegel, But that, of course, was months arlier.

Greenspan tried grilling the Crovwn attorneys, Shaw and Michael Bernstein, but got next to nothing
from the veteran prosecutors, 1 am not in a position,” Shaw wiote on April 20, "to provide more
information . . . because of two circumstances: The in camera nature of previous proceedings and existing
sealing orders.”

In fact, he could have shared with Greenspan one interesting fact: that he was the one who'd suggested
that Mr. Justice Edward Then of the Crotario Superior Court inform "certain parties” that they might bave
an interest in the case. As well as Schreiber, they were: Mulroney, Moores and, oddly, an investigative
reporter named Harvey Cashore and the CBC.

Despite the embarrassment of the Mulroney settlement in 1997, the RCMP fully intended to confinue
its Airbus investigation, if anything devoting even greater resources 1o the case. Up to a dozen
investigators, forepsic accountants and support staff were at any one time working on the case.

Two wears later, they were ready to move.

On Dec. 8, 1999, Judge James A. Fontana of the Ontario Court of Justice in Ottawa signed warrants
allowing the force 1o search five locations. As well as Eurocopter, they were: the Department of Fisheries
and Oceans in Gttawa; the main branch of the Bank of Nova Scotia in Calgary; the offices of accountants
Buchanan, Barry & Co. also in Calgary; and the offices of John Verhey, another chartered accountant, in
Mepean, OUnl., just outside Ottawa, The warrants were unusual: Judge Fontana not only orderved that the
"information” - background documents prepared by the police to justify the searches - be sealed, but that
the warrants themselves be kept from public scrutiny, not to mention the order to have everything sealed.

Even with just about every piece of paper associated with the case under lock and key, the judge gave
no real reason for the secrecy, beyond noting that "overriding circumstances justify the issuance of the
present order.” The order was given under Section 487.3 of the Criminal Code, which allows such secrecy
if "the ends of justice would be subverted” for one of the following reasons: by compromising the identity
of a confidential informant or the nature and extent of an ongeing investigation; by endangering a person
"engaged m particular intelligence-gatherme techniques and thereby prejudice future nvestigations in
which similar techniques would be used” or by prejudicing the mterests of an mnocent person or "for any
other sufficient reason.”



Usually, after a search has been executed, any member of the public is entitled to mspect the warrant
and the information upon which it is based. Even if nothing is seized. the target of the search generally has
this right.

Eurocopter was especially interesiing because it's the successor company to Messersclumdt Canada
Lid. (MCL), the subsidiary of Messerschimdi-Bolkow-Blohm (MBE), the German fivm that supplied the 12
helicopters 1o the coast guard in 1986, Schreiber and Moores were both imvolved in the sale. Schreiber
apparently as a representative of MBB, and Moores as head of Government Consultanis Intemnational
{GCI}, which was registered as MBB's lobbyist.

At the time, the sale attracted some mild eriticism from internal anditors at Transport Canada, bul only
beeanse they wondered whether the helicopiers were needed. In the end. the product was tested across the
counliy and introduced into the fleet with what Traosport Canada called "exemplary smoothness.” MBB
establishad a joint venture with Fleet Industries in Fort Erie, where the German-built helicopters received
many of their final touches. That meant Canadian jobs and an important technology transfer. The Ontaro
government also came on board. snd in the end about $30-million of taxpayer money was poured mto the
facility.

In its 1995 letter o the Swiss, however, the RCMP asseried that the deal was tainted: not only had
seeret commissions been paid, in itself contrary to the lerms of the contract, Mulroney bad arranged o
have the sale go to MBB in tetum for a cut of the action himself,

Those allegations had been shot down in flames after the former PM sued. and vet here were the
MMounties back at Eurocopier obvicusly looking for something,

When he could leam nothing from the police, Schabas wrote to Judze Fontana: "As [ am sure you are
aware, once a search warrant has been executed, the usual need for secrecy regarding its issuance no longer
applies. and i most cases the subject of the search (and the public) is entitled to review {he information.”

The matier was, he continued, of some urgency: "As you can appreciae, a3 maers currently stand,
my ¢lient has been subjected to a search. the basis for which is unknown o i, and its efforts to oblain
informaticn through the Court have been completely unsuceesstul. At the very least, my cliemt should be
provided with information regarding the basis for the sealing order and iis terms, ncluding the duration of
the sealing order.”

The request seemed reasonable enough, but not to Tudee Fontana, as the author of The Laow of Search
and Seizure in Canada, an awthority on the subject. "Your letter 1o me,” he wrote back from Ouawa, "is
unorthodox and inappropriate.” He suggested contacting the local Crown counsel, adding that, "if vou are
not content, vou have remedies.”

The local Crown put Schabas in touch with Bemstein and Shaw, and he appealed to them on Dec. 17,
1989: "My client has been subjected to a three-day search, in which many documents were seized. Yer my
client is unable 1o obtain any deails of the basis for the search, i order to assess whether the search was
reasonable or justified in any manner. . . . Indeed, because the sealing order is apparently indefinite in
length, my client has no idea when, if ever, the grounds for the sealing order, let alone the search itsalf], will
be disclosed." This, he suggested, was "intolerable.”

Five days later, it looked like he was starting to get through: The application for the first sealing order
was made public in Ottawa, followed by the application for the second sealing order the next day.

That was a good start, but the applicalions alone told Schabas very little he did not already know. He
asked Shaw when the Crown expected the full sealing crder to expire and to have copies made of seized
documents that Eurocopter needed for its day-to-day operations. The company objected to the scope of the
search - many of the documents should be of no interest to the ROMP - but conldn't fight back watheut
knowing what it was all about.

Normally the Crown has to justify keeping seized documents every four menths or so, but there was
ne such time line on a sealing order. Unless a judge ruled otherwise, everything would stay locked up
forever.

When the Crown failed to co-operate on this, Schabas decided on a formal appeal to the court, even
though that meant facing off with Judge Fontana, whom he'd already rubbed the wrong way. The Criminal
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Code requires such a request go before the judpe who issued the order. If the judge wouldn't change his
mind, he could seek a judicial review.

When the hearing beoan on Jan. 28, 2000, in Otawa, Schabas was at an obvious disadvantage. Given
Eurocopter's history and the fact the search warrant itself (which at least the company had got to see)
identified the RCMP's targets and listed the offences under investigation, he knew roughly why the search
had taken place. But he wanted to know exactly what the police suspected had happened. He pleaded with
the judge, please "embark on some review of the information itself to determine what can be provided to
my clients and me in order to have an understanding of why the material is sealed, at the very least, , , "

Neo go, The judee rejected Eurocopter's request for several reasons, saying the sealing was necessary
to prevent prajudice to the interests of innocent or neviral parties, to prevent damaging speculation or
publicity, because disclosure might compromise or frustrate the investigation and because more time was
needed.

The investigation, he said, imvolved complex corporate and commercial transactions calling for the
scrutiny of experts, not 0 mention time-consunuing analysis, "It 12 useful, however," he added, "to remind
the investigative authoritios that despite the magnitude and complexity of the investization, the sealing
order should not be viewed as open-ended. It is not a case of 'seize at large. examine at leisure', The Crown
must continue its ingquiries with dispatch.”

And vet two months later, on March 15, he extended the order to mid-June, and azain ordered the veil
of secrecy be maintained. But by then Schabas had already served notice that Eurocopter wanted to go over
his head and seek a judicial review of what he'd done.

Enter My, Justice Edward Then of the Omaric Superior Court of Justice, a former Crown prosecutor
{sppointed o the bench by Mulroney) with an excellent reputation. He called a hearing for March 20 in
Toronto to decide whether JTudge Fontana had erred in prohibiting access o information that led to the
search,

But when the day arrived, something amazing happened: An uninvited guest tried to crash the secret
party.
Somehow Cashore, who'd been a research agsistant on documentary maker John Sawatsky's

unflattering biography of Mulroney, worked on the fifth esfate and was now co-writing a book about
Schreiber with noted Mulroney critic Stevie Cameron, had found out what was going on,

He told Insp. Mathews that he'd just happened by the ¢ourt on his way to work, but he also admitied
he had a copy of one of the search warrants, When Cashore asked to be allowed to stay, the judge said no, a
decision he confirmed later in the day when the joumnalist retarned with his lawyer in row.

For some reason. no report of these rather extraordinary developments was aired on the CBC. But who
had told Cashore about the case, and who'd given him a copy of the warrant?

Adfter the excitement subsided, Schabas and Bhaw made compelling arguments for and against keeping
the case sealed, and Judge Then, as is customary in cases such as this, said he would consider their
positions carefully - very carefully, as it tumed out. Not for the last time, he showed himself to be a fair-
minded but not especially speedy jurist,

As the weeks of waiting turmed into months, attention began to foeus on Jung 13, when Judge
Fontapa's docoment-detention order was set to expire. What would Judge Then do about thai?

He again decided to wait, until he'd ruled on whether to go ahead with the judicial review.

The Mounties said they needed the time to sort through the tens of thousands of pages they had, many
of which required translation. And so, notwithstanding the high profile of the search {every Eurocopter
employee knew what was going on and a story had appeared in the German equivalent of Maclean's ) and
the surprise appearance of a reparter in the courlroom, the pelice insisted on keeping secret someting that's
made public after most searches. Tt was laughable.

Coincidentally, in the middle of all this, Berliner Zeitung reported that the Munich tax court had
accepted Schreiber's explanation that he shouldn't be taxed on some of the maoney that had gone through
his bank sccount because it wasn't his. He had only helped his clients distribute it to others as payments
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known in Germany as nutzliche Awfwendungen, or "useful expendimres” - just the kind of bribes or
commissions the RCMP believed had been pasd in the helicopter purchase,

Finally, six months later, on Dec, 19, 2000, Judge Then issued a boltom-line decision, called an
"endorsement,” with his reazons to follow. He retrosctively granted the detention order thal had been
sought in fune and denied the request for a judicial review, saying he didn't want to "compromise the nature
and extent of an ongoing investigation” and "prejudice the interests of an innocent person.”

Almost o month later, on Jan. 10and 15, 2001, he explained the reasons behind his decision - and
again extended the document seizure, this time for nine months until the following September.

But he also kept the hearing alive by announcing that the gag order wouldn't necessarily last forever,
he would review it every four months. So in Apnl, the two sides would assemble for another kick at the
can, But this time, the courtroom would be a lot more crowded, thanks to the presence of lawyers for
Mulroney, Schreiber, Cashore and the nation's public broadeaster.

It turned oul 1o be a pretry impressive package - 1835 pages, not to mention the more than 200
documents appended to it No wonder Judge Fontana had okayed the search. The information assembled by
the RCMP seemed very persuasive. The force surely had reasonable and probable grounds to go in.

For a year and half after the Mounties' three doys at Eurocopter in December, 1999, the nature of the
information that sparked the search remained under lock and key. The company didn't know exactly what
the police were looking for - no one had been charged with anything - and was extremely curious about the
police theory of the case,

Then, a8 Judge Then was inviting the new “interested persans” to the secretive proceeding, the Crown
suddenly served notice that, after fighting so hard 1o keep everything under wraps, it wanted to release an
edited version of the information,

It had 10.

Ever since the search, prosecutors had been required, on a regular basis, to give the court a good
reason for hanging on to all the documents scized from Eurocopter - and for keeping everything sealed.
MNow when they sat down and looked at the information, they realized that mech of the initial justification
for being so tight-lipped no longer applied.

In fact, the Crown's application also souglt no further restrictions on access to or publishing the
mformation The cal was cleariy out of the bag, and had been for months.

First, there was the highly publicized nature of the search - accounts of it had appeared in the press
here and abroad. Second, as the invitations were going out to Mulroney and company, the Cashore-
Cameron book about Sehreiber was being published. Titled The Last Amige, it discussed the secret search
warrants at length. The duo didn't sppear to know everything, but they clearly knew plenty, including the
identity of the targets and significant details about the allegations at jsspe.

Still a mystery was who'd told them all this, Perhaps it was the same person whe'd suggested o
Cashore that he drop by the courthouse ihe duy the review hesring began. Or the person who'd provided
him with a copy of the secret search warrant,

Eurccopter, however, didn't appreciate all this new openness, Schabas was okay with including the
CBC, but he argued against opening the door to Mulroney and Schreiber, saying it would delay
everything and further complicate an already complex case,

The judge disagreed, and so as well as Greenspan appearing for Schreiber, the legal players came o
include Kenoeth Prehogan and Nicholas D.C. Hollapd from the Toronto firm Weir Foulds (which includes
Sam Wakim, a long-time friend and Mulroney classmate at St. Francis Xavier University), as well as the
CBC's in-house lawyer, Dun Henry.

They sll spent Day 1, April 24, discussing whether the hearing should be open and who really
deserved 10 be there. The UBC wanted the case open to public scrutiny but the lawyers for Schreiber and
Mulroney argued otherwise, Aceording o Prehogan, the former prime minister vanted the caze closed
until he'd found out what the government was saying about him. Siill sensitive 1o his Aitbus woes, he
realized that being associated with Schrelber and Moores in & crimina) investigation would cause many



people 1o assume the worst. He and Schreiber had not seen each other for years, although they'd talled
many times on the telephone and their lawwers kept in touch,

The following day browght more debate and then the appearance of the long-awaired information with
some of its supporting documents. Large passages liad been blacked out to keep some contents secret, but
now everyone knew exacily what the police were trving to prove.

The searchers had gone afier anything at all relared to the coast guard's purchage of helicopters from
Eurocopter's predecessor company, Messerschimidt Canada Ltd. (MCL). a subsidiary of Germany's mighty
Messerschmidi-Bolkow-Blohm (MBB). The RCMP were especially interested in records refated to
payments to Mogres or GC1, his old lobbying firm, and 1o Schreiber or his varicus companies:
International Awcraft Leasing (IAL), Bimucan Holdings and Kensington Anstalt.

What did the police cxpect the evidence to establish? Their allegation was that MLC and two senior
officials of its parent company, German residents Hemz Fluckthun and Kurt PAeiderer, had defranded the
government and people of Canada by payving commissions on the helicopters. Pluckthun was the former
chairman of MCL's board who'd become president of the German parent MBB Helicopter in 1984, He
succeeded Pfleiderer, also a member of MCL's board, who became MBB's vice-president of sales.

The information explained that the coast puard, then under the Departinent of Transport, arranged
through the Department of Supply and Services to buy 12 light-utility helicopters in a $27-million deal that
was, n government parlance, "sole sowrced" - awarded without competing bids.

‘I here was nothing unusuul about this. The coast guard was already using MBB machines and
completely sansfied with them; in fact, onlv MBB helicopters met the technical requirements. Bui the
contract contained this standard clause:

22. No Bribe Eic.

The contractor swearrants, (a) that no bribe, gift or other inducement has been paid, given, promised or
afferad to any official or employee of Her Majesty fov, or with a view i, the oblaining of the coniract hy
the Contractor, and that it has not (b) enployed any person fo solicit or secure the contract upon any
agreement for a commission, percentage, brokerage or contingen! fee,

The ban on commissions shouldn't have been a problem because there was no reason for thens; the
deal had been negotiated divectly with the supplier; no third-party sales agent was involved. So, ifa
commission were paid, the RCMP's information noted, it could only mean one thing: The people of Canada
were being ripped off. Not only did it mean the price was tao high, it was a deparure from the "most
favoured customer” status the Government of Canada routinely demands. In fact, MBB had promised as
much, saying that the price quoted was "not in excess of the lowest price charged anyone ¢lse, including
our most favoured customer . . . [and] does not include an element of profit on the sale in excess of that
normally obtained by us on the sale of products of like quality and quantity.”

Had it known commissions were (0 be paid, the government would have cancelled the transaction and
perhaps even blacklisted the company, Raymond Hession, the deputy minister who signed the deal, 1old
Insp. Mathews. "That latter is perhaps the most significant sanction,” he said, "because not only does it
affect them in this market, but given the internationalization of markets that would be known everywhere,
and it wouldn't wear well in the company.” Even if the commissions didn't cost the government more
money, the answer would have been no, because they were “a flat misrepresentation . . . in complete
contravention of the clause.”

The RCMP information sets out the story: Afier the deal was struck, MLC officials leamed that the
price of the helicopters, which the German parent was supposed to sell to its Canadian subsidiary for
$1,040,000 each, had risen by about $100,000, When Canadian president Helge Wittholz asked for an
explanation; he was told by head office the increased "pricing was necessary to meet commission
requirements.”

Wittholz could not believe his ears. When the contract was being negotiated, he'd grown concerned
when Schreiber and Moores seemed to appear every time there was a meeting with his German superiors.
50 he sought assurances that the contract complied with Canadian law, and was assured that "there were no
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connections between the agreements between MBB and Frank Moores, and MBB and Karlheing,
Schreiber.”

But then MBB officials suddenly changed thesr tune, and provided him with a copy of the company’s
sales-representation agreement with Schreiber’s IAL. Completely blindsided, Wittholz objected 10
Pluckthun that the extra $96,506 per helicopter would do more than just climinate MCL's profit; it would
lose money on the deal. As well as breaking the terms of the federal contract, he added, MBB was shor-
changing Fleet Acrespace Lid., its minority shareholder in MLC,

According o the information, Wittholz got nowhere and decided 1o destroy the JAL document. Later,
realizing that might have been a mistake, he armanged to get another copy, which, years later, he provided to
the RCMP.

But he didn't give up, He caused another fuss when an invoice srrived from MBB bearing the mflated
price, and m December, 1986, was summoned by Pluckibun 1o Germany for 3 megting during which he
was instructed o do business according 1o the TAL agreement.

The following October he tried yet agam during s meeting with Pluckthun and Pfleiderer at the
Chateau Laurier in Omtawa. He was supported by James Grant, then MCL's vice-president of marketing:
"This is not the way you do business in Canada,” he said, adding that Canada was not a carrupt country and
uneamed commissions were "just a big wasie of money,"

Ignoring Grant, the men froin head office staned speaking German, and told Wittholz that he was an
“idealist” who would be “beter off selling ball-point pens” il he couldn't “accept common business
pragtices” - a reference W nuisliche Aufivendungen, the approach to "beneficial expenditures” that made
bribes and under-the-table commussions legal in Germany until 1996, (In fact they were completely tax-
deductible for export business, as long as the recipients really wete i a position to influence a transaction. )

Wittholz said that, to lus knowledge, neither Schrelber nor Moores had done anything to facilitate the
sale, so why should they be paid? But Pfliederer tald him it "needed 1o be done,” and Schreiber had "good
connections with the Canadian government." Of course, everyone kuew that he also had excellent
connections in Germany, most noiably German Changellor Helmut Kohl and Frane Josel Strauss, the long-
time premier of Bavaria, where MBB has its headguaners.

Even so, Wittholz pressed 1o have MBB terminate its relativnship with Schurelber and Moores, and w
oust Robert Shea, another Mulroney classmate from St FX, fom MCL's board of directors. Before long,
however, the company was restructured and MLC was placed under the direction of its sister operation in
the United States.

At this point, Grant resigned, but made it clear in a letter to the U.S. branch president dated July 22,
1988, thar the restructuring wasn't his only reason for jumping shup: "Behind the scenes, s you are well
aware, are a number of political factors thar are extremely significant. . , . They are serious and provide the
basis (o bring down a government, or cause a major nicruational problem. 1 need say no more.”

According to Wittholz, the commissions stayed on MCL's books as money owed {0 the parent
company until 1993, when they were writien off as a loss. Bt even this affected the Conadian taxpayer, as
it lowered the company's enmings and thus reduced its taxable income. That same year Brian Mulroney
left office, returmed 1o private life and jomed a prestigious Montreal law firm. But by then, a chain of events
had already begun that would culminate in the infamous letter to the Swiss calling him a crook - thanks
large part to the persistence of a confidential informer

© The Globe and Mail

1984: Brian Mulroney leads the Progressive Conservatives 10 power. Karlhelyy Schreiber sets up
International Adreraft Leasing (LAL) m [iechtenstem. Frank Moores and fellow Mulroney associates form
Government Consultants Internationsl {GCI), a lobbying firm in Ottawa.

1983: GCI is lured by German companies, including helicopter manufacturer Messerschmidt-Botkow-
Blohm (MBB), which is negotiating a sale to the Canadian Coast Guard. Moores becomes an Air Canada
director but leaves soon after because Awrbus, bidding for a big contract, is another GCI client, Airbus also
enlists Schreiber's [AL to help market in Canada,



1986: MBB's Canadian subsidiary, Messerschmidt Canada Ltd. (MCL), sells 12 light helicopters
waorih just under $27-million to the Coast Guard. The machines are to be manufactured in Germany and
outfitted in Fort Ene, Ont.

1988: Mulroney wins second term. Air Canada awards much sought-afier contract for 34 new
passenger jets worth $1 8-billion to Airbus Industrie. Sehreiber’s old friend, Bavarian politician Franz
Josef Strauss, dies.

1993: Mulroney leaves office, is succeeded by Kim Campbell and Liberals come to power with
greatest landslide in federal history.

1995; After media reports surface regarding Schreiber's relationship with Asrbus and the Air Canada
coutract, the RCMP has the Justice Department write to Swiss authorities seeking information about secret
bank accounts. The letter names Mulroney, who finds out about the allegation and sues the RCMP and
federal government.

1997: After a variety of revelations, the federal government settles with Mulreney and pays $2-
million in legal fees but continues its investigation.

1999: Schreiber leaves Furope for Canada but is arrested on a warrant from Germany where he faces
criminal charges. He hires Edward Greenspan to fight the extradition request. In December, the Mounties
execule [ive search warrants issued by Judge James Fontana in relation to the Airbus investigation,
including Eurocopter Canada, the successor to MCL. The warmants are sealed as are the orders to seal them.

January, 2000; Eurocopter lawyer Paul Schabas applies to Judge Fontana to break the seal and allow
aceess to the information justifying the searches. Meanwhile, word of the search leaks out 1o Schreiber,
Mulroney and Der Spiegel, which repors on it The proceedings ars subjected 10 a publication ban, and on
Jan. 31 the judge dismisses Burovopter's application,

February; The judge again refuses to unseal the mformation, and Eurocopter sesks a judicial review of
his orders.

March: The review begins before Mr, Justice Edward Then in Toronto. Joumnalist Harvey Cashore
shows up and is booted oul. Eurocopter again demands access. Crown again says no, Hearing is adjourned.

June: RCMP applies yet again for permission to hold the thousands of pages of documents, Crown
again insists the matter be kept secret.

December: Judge Then turns down the judicial review and extends the document detention another
nine months but says he'll reconsider the secrecy issue in four months.

April 2, 2001: Lawyers for Mulroney, Schreiber, Moores and the CBC are noified of the secret
proceedings and told the case may be of interest to their clients.

April 24, ZWI;mmpnnﬁmwmmuﬂ.mmeﬁﬂmmmwappﬁﬂmﬁﬁmml
largely lifted from information that led to the search warrants.

April 25, 2001 The parties get 1o see the long-suppressed infornmation.
About the anthor

As well as Presumed Guilty, the 1998 prequel to Secret No More, William Kaplan's previous books
include: Everyihing that Floats: Pat Sullivan, Hal Banks and the Seamen’s Unions of Caneada (1987); Staze
and Salvation: The Jehoval's Witnesses and Their Fight for Civil Rights (1989), Bad Judgment: The Case
of Mr. Justice Leo Landreville (1996); and the children's best-seller One More Border: The True Story of
One Family's Escape from War-Torn Europe (1998),

He also has edited several volumes of essays, including: Belonging: The Meaning and Future of
Canadian Citizenship (1993) and with Donald McCrae, Law, Policy and [nternational Justice: Essays in
Honour of Maxwell Cohen (1993),

Based in Toromo, Mr. Kaplan is a labour-relations arbitrator and mediator as well as a former law
professor at the University of Ottawa. A graduate of Osgoode Hall Law School, he received his doctorate
from Stanford Law School and was a founding co-editor of the Labour Arbitration Yearbook and The
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Canadian Journal of Labour and Employment Law, In 1999, he was awarded the Law Society of Upper
Canada Medal.
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'An abuse of power of the worst kind';

Lawyer Edward Greenspan's attempts to persuade the court to
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CHAPTER 2

I today’s insialment, Willicm Kaplan recreates the dvama that engulfed case SM 132/00 the day Edward
Greeuspan, the liigh-profile lowver for Karllieing Scireiber, set out to wintask the canfidentiaf informant
wite supplicd the RCMP with kev material leading 1o its disasirous Aivbus invesiipation

Greenspan's leading candidate? An investigative fournalist known as a reflentless eritic of Brian Mulroney.

On Monday, Mr. Kaplan will conelude the sequel to fiig 1998 book, Presumed Guilty, by examining the
Sallout from the case

Quite a few people had been interviewed. In all, 28 of them were deemed "relevant,” and so their
names, as well as where and when they'd been questioned. were recorded in full. Except for one, identified
'I:!I:IJ.}' as “#Kix,“

Wheever this was had been spoken to twice and vet had his or her name blacked owt. But the name
had to begin with a letter from A to E because the Mounties, in prepacing their information to obtain the
1999 warrant to search Eurecopter Canada Lid,, had conveniently listed all their sources in alphabetical
order.

The one entry kepi confidential fit in somewbere between Susan Allison, a clerk in the Registry Office
in Palm Beach who'd provided information about Frank Moores's Flovida condominium, and Karl Elsner, a
Calgary accountant.

Months later, m April, 2001, when defence lawyer Edward Greenspan read over the information for
the first time, he reached this point and made a note in the margin: "Who?"
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Who, mdeed.

Almost a year later, Greenspan had his day in conrt. It was Feb. 12, 2002, and he had one objective:
wet that search warrant thrown out. It was the best way to combat the Crown's allegations against his client,
the colourful and controversial Karlheing Schreiber,

If the warrant stood and the Crown succeeded in its bid to make its long-concealed contents public,
people would place some stock in the Mounties' investigation, which would be a public-relations dizaster
for a man who had quite encugh troubles already. For one thing, his native Germany was trying 1o extradite
him to face tax-fraud charges.

It had been more than two years since the RCMP spent three days hoovering up records at
Eurocopter's offices in Fort Erie, Ont. And well over ane vear since Mr. Justice Edward Then of the
Ontario Superior Court had finally broken the seal on the warrant and its suppuorting information 10 allow
Eurocopter a glimpse at the case the police were building against i1,

By then, Judge Then had taken the unusual step of inviting several "concerned parties” (o join the
closed-door proceedings in Toronto. They included three familiar faces from the long-running Airbus affar
- former prime minister Brian Mulroney, Schreiber and his onetime sidekick Moores, the former
MNewfoundland premier who'd gone on 1o be an influential lobbyist in the Mulroney era - plus investigative
Joumalist Harvey Cashore and his employer, the CBC.

Moores had chosen not to accept the judge's invitation but everyone else chipped in a lawyer or two to
# rambling proceeding that had been sparked by Eurocopler's bid to get the warrants unsealed, and then
taken on a life of its own.

Until now, the legal drama had played out under what Greenspan deseribed as a "monumental cone of
silence.” But now the Crown had changed its mind on maintaining that silence and didn't want to say why.

OFf course, Eurocopter had changed its tune a bit as well. Now that it knew the police wanted 1o press
charges over commissions its predecessor company had paid in connection with a 1986 sale of 12 ligln
helicopters to the Canadian Coast Guard, the case for public access seemed less appealing. Not the least of
the company’s concems was a desire to have its reputation in good shaps when Cansda finally decides (o
replace its ancient Sca King marine-rescue choppeérs.

In his pitch 1o overturn the search warrant, Greenspan started by taking aim at legal inconsistencies.
He wid Judge Then that not only was he entitled to an explanation from the Crown, the judge should
demand one, Proseculors, he said, just can't suddenly lose interest in secrecy at this late date, and say: "We
control Lhe case. We now decide it's not necessary.”

He also complained that Cashore and co-author Stevie Cameron had disclosed many details of the
warrant when wriling The Last Amigo, their new book about Schreiber, including the place, offences under
investigation and the names of many of those believed to be imvolved.

T ey hadin't had access to the information iiself, Greenspan asserted, they had clearly been provided
with a summary. How could this have happened? And why had Cashore mystenously appeared on the very
first day of the secret hearing? He even knew which courtroom. What was going on, Greenspan wanted 1o
know.

Of course, be had a theory of his own, but first he wanted 1o make sure the judge got the full picrure.

He started by uming back the clock to June, 19935, well before the case ot hand. The federal Tonies
were out of office but & year earlier Cameron had had a ranaway bestseller with On The Tuke: Crime,
Corvuption, and Greed in the Mulroney Years. The police were just starting 10 look into allegations of
impropriety swrounding three deals that had involved Schreiber and Moores: the Air Canada purchase of
Airbus planes, the coast guard's new helicopters and the proposed Bearhead priweet to have German-based
Thyssen Industries build armoured military vehicles in Cape Breton.

And yet Cameron claimed to have "dramatic new material” to include in her book's forthcoming
paperback version. *Where," Greenspan asked, “did she get that information?"

As he unveiled his argument, he drew regularly from the RCMP's search-warrant information,
including several affidavits from lnspector Allan Mathews, who'd led the search at Eurocopter.



First, he zaid. it was clear that on June 28, 19935, the Mounties travelled w Switzerland to interview
and obtain documents from Gioreio Pelossi, a former business associate with whom Sehreiber had had a
bitter falling-out.

Greenspan reminded the judge that the Supreme Court of Canada has ruled that. when peace officers
go abroad, they must carry the Charter of Rights and Freedoms und comply with local laws wherever they

20,

Swiss law, for example, prohibits foreign police officers from conducting investigations on Swiss soil
without proper authority, which can be obtained only by means of an official "letter of request” sent by the
Canadian government. Only in September, long afier its mvestigator bad come home with the Pelossi
mformation, did the RCMP ask for such a letter.

Greenspan wasn't impressed. "Not only did they breach the law in order to achieve their end, but they
purposely deceived the Swiss . . . because they wouldn't bave got the letter of reguest if they had said, "We
went over illegally and interviewed somebody there They wouldn't bave got it. And there'd be nothing
here. There'd be nothing."

The Eurocopter warrant relied heavily on Pelossi's disclosures sbout Schreiber, so Greenspan insisted
that it did not stand a chance of surviving the motion to quash: It was based on illegal information from the
get-go. The Mulroney lawvers paid careful attention as Greenspan spoke, as did the judge.

Are you saying, Judge Then asked, that the letter of request was necessary to obtain "that which they
already had, because they realized that what they had obtained was illegally obtained?”

Precisely.

“I believe,” Greenspan said, “we can establish that all of this information isthe subject of fllegal
activity."

about Swiss law.,)

The next day, Greenspan continued his attack on the wamant, "Now I wan! to indicate what 1 submit is
maybe even a larger problem. . . . Whether you did it voluntarily, or as a matter of duty . |, vou're sitting on
... what is a historical case."

To help convey the mmpact of what the Mounties had done, Greenspan produced a copy of Presuned
Guilty, by one William Kaplan.

"You are not sugeesting,” Crown prosecuter Michael Bernstein interjected, "that that book is
evidence?"

“The book is interesting in terms of taying it all out," Greenspan replied, "He obwviously had access 1o
a lot of people.”

Tuming to the book, Greenspan selected a passage about what happened when Mulroney leamed that
the letter of request, when it finally went to the Swiss, essentially called him, Moores and Schreiber erooks
and sued the federal government for $380-mallion,:

"They are getting ready for trial [the Mulroney lawsmt] . . . Harvey Strosberg is counsel to the
Minggter of Justice, Allan Rock, and deeply myvolved in the case. And at page 278 it savs this: ‘At the end of
Movember, 1996. Sirosberg had received a telephong call, ., '™

Greenspan continued reading from the book - how the caller revealed, on the eve of the (rial for
defamation, that Staff Sergeant Frazer Fiegenwald, the officer in charge of the Airbus myvestigation, had
much earlier told Stevie Cameron that Mulroney was named in the letter requesting Swiss co-operation
with secret bank accounts.

Mulroney did not know it at the time, but belated news of this disclosure supposedly blew apart the
government's good-faith defence and laid the groundwork for the settlement discussions leading w the
apology and the pavment of his costs.



23

"So here's what we have,” Greenspan said. "We have, at least in this book, a reference to the fact that
the admission was that the leak was a government leak, and it was Fiegenwald to Stevie Cameron. Thal's
whal we have . . . they seitled, becanse he had leaked to Stevie Cameren,”

Mext Greenspan moved to the passage in the book that describes how Cameron had Quebec City
lawyer Michel Jolin call Jacques Jeansonne, one of Mulroney's attomeys. She wanted to know if
Mulroney, when the case came to trial, would insist that Cameron, who'd been subposnacd to give
evidence, disclose her source in the ROMP. '

The answer was "absolutely," Greenspan said, adding that the book then explains how it was Cameron
who had her lawyer call Strosberg to identify Fisgenwald as responsible for the big leak.

Also, the book refers to a briefing note on Airbus prepared by the RCMP for solicitor-general Herb
Gray thut repeatedly mentions Stevie Cameron and information she had supposedly cbtained. "What,”
Gireenspan nsked, "was that all ahout?"

He offered this answer: "A journalist, a political . . . p major political enemy of the Right Honourable
Brian Mulromey . , . and she's somehow in bed with the RCMP, somehow to the point where if's mentioned
in a brief. . . . It's in there. I'd stre love to sce that briefing note . . . 1 think we might have a fairly quick
resolution of this. . ..

"As a result of this, life did not go well for Mr. Fiegenwald, as vou might imagine. There was in fact
an investigation, and - there was an investigation - and these were preuty dark days for the RCMP "

Even Cameron and Cashore said so in The Last Amigo, he said quoting from the book:

“For the Mounties, these were the darkest days of the Airbus investigation, though the effort continued
despite setbucks. Fraser Fiegenwald was pulled off the Airbus file, assigned to ‘adminisirative duties' and
placed under investigation for allegedly leaking information to Stevie Cameron. Although the mternal
review cleared him of any wrongdoing, RCMP brass had him charged anyway with disobeying the force's
code of conduect, His colleagues held a barbecue on the grounds of RCMP headquarters in Ottawa 1o help
raise money for his legal fees, but a disciplinary hearing on the charges was eventally abandoned.”

Fiegenwald, added Greenspan, announced that he wanted his disciplinary proceeding to be open to the
public, but suddenly on the eve of the hearing, a deal was reached, and he lefi the force. Greenspan again
quoted from The Last Amigo: “Fellow officers belisved he had been thrown to the wolves by those who
would protect the politicians' careers above all else. Fiegenwald decided to leave the force for a forensic
accounting job in the private sector and received a generous financial package from the government. The
contradiction seerned enormous. An honest cop’s RCMP carcer was destroyed, and the deal-maker who hid
those commissions received an apology.”

It was a good story, but Greenspan offered a different, more complicated theory shout what had
happened: “So, Stevie Cameron who, thanks to her indiscretion, because she's got to write aboul it, savs
thai Fiegenwald is an honest cop. Now, | read that and [ say to myself, if Fiegenwald Jeaked to her. . . he
breached the RCMP Act. . . . [The breached it, he's not an honest cop.®

But maybe there was a different explanation. "One of the ways that e doesn't breach it if he tells her,
is if she's an informant. He could 12l an informant. That wouldn't be a breach. .~ And all I can say 1o
myselfl is, if he did not breach the RCMP Act, sccording to Cameron, it means she was in a category of
persons that could be told - and that's an informant *

Greenspan told Judge Then that he could confirm it for himself by looking at the one name on the
information that was blacked out for everyone else. The name that, many months into the proceeding, the
RCMP and Crown still asserted was privileged and should not be disclosed.

There was reason 1o be curious about Cameron's relationship with the RCMP.

During his lawsuit against the government, lawyers for Mulroney had, n one of the various pretrial
procedures, provided a list of questions they wanted 1o ask Pascal Gossin, a Swiss liasson officer who had
received the 1995 letter of request. They were interested in seeing earlier drafts of the letter of request that
were apparently sent to the Swiss for comment and pre-approval. The government said no, and the matter
went to the presiding judge, Mr. Justice André Rochon, who allowed the questions enly to have the



govermnent appeal to the Federal Court. At that point, the RCMP suddenly produced cenificates asserting
that the answers to the questions would not only harm intemational relations but also prejudics the criminal
investigation.

Mulroniey's lawver, Jacques Jeansonne, called the certificates improper; the law required that they be
signed by a minister of the Crown, not a deputy RCMP commissioner as these were, and they certified
nothing, Almost as an aside, he noted that one of the reasons given for refusing the questions was the need
to protect informers.

The judge threw out the certificates, a decision released just as the lawsuit was going to trial, The
government soon settled, fingered Fiegenwald for having leaked o a journalist and hoped that the entire
sact spectacke was put to rest. Excepl, it was now back.

Greenspan had been thinking about 1t for months, patiently assembling his evidence. It included a
specch Cameron made o students at the University of Saskatchewan in February, 1993, After expressing
the view that the Mulroney government was not just corrupt but infested with organized crime, she boasted
of her relationship with the RCMP: "1 talked to the Mounties about this last week in Ottawa," she told her
rapt audience.

In fact. a vear earlier, on April 9, 2001, Greenspan decided, on behalf of Schreiber, to put the
question to her directly in a fax: "It is impermive," he wrote, "that vou respond 1o the following questions. .
.. First, in 1995, were you a confidential informant of the RCMP? If so, were you paid? How much were
vou paid? Could you provide me with a copy of your contract? If there was no contract, could you please
explain why not?

"Have you been a police informer since 19957 How much in total have you received, if you werg
paid?”

Tust over one week later, a reply came from Peter M. Jacobsen, Cameron's long-time libel lawyer and
the person who had called to inform Harvey Strosherg about the Fiegenwald leak that led to the Mulroney
settlement. "Ms. Cameron is not prepared to answer your questions. . . . It would not be appropriate for her
1o he seen to be assisting any party in the litigation as it would compromise her objoctivity as a journalist
Also, with respect to your request for documents, it is Ms. Cameron's position that these are her
confidential, journalistic work product to which you and your client have no right of access.

"But how, Greenspan asked the judge, does someone add "dramatic new material” to a beok if she
doesn't have some source? And why is she defending Fiegenwald, unless he really is an honest cop, and
how does a man called Cashore walk into this room when - when you think that, between Mr. Mulroney
and Mr. Sehreiber, we might have heard of it, and we didn't, just dido't. We were about ag astoundsd by
the letter we got to come as we could be. . . .How do you get books . . .on ongeing investigations ihat are
supposed to be the subject of secret, sealed material?"

Calling it absolutely scandalous, he went on:

"If Stevie Cameron, Cashore, either one of them or both of them, were somehow getting very ¢lose to
the police in cither giving them or getting from them and getting from other people, if this invesiization
kind of gets jump-started by then, if, - if she co-opted a national police force, if she has a relationship with
the RCMP . . . that's why we come to this question now of infonmant.”

He then explained how it works, Confidential informants are often relied upon and referred to in
search warrants, In general, the information will say the informant is relisble because he or she has been
used in the past. Often the warrant will refer to the confidential informant by number; semetimes, they are
referred 10 by their initials,

"But one thing vou know when you look at the search warrant is that they go out of their way to let the
court that has to make the judicial determination about granting the search warrant - they let that judicial
officer know this is a confidential informant."

Greenspan then tumned to the search-warrant information, A name, just a name. No reference to
confidential informant. Mo reference to reliability of the confidential informant. Mo number. Mo code. No
initials. The name of someone in the alphabetical list of witnesses, that name blacked out. That name
starting withan A, B, C, D er E.
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"Mow," he added, "we fasi-forward to just about a month or two ago. And lo and behold. they tell us
this 15 a confidential informant. Are vou to accept that? s that something that should be tested by way of
lmspector Mathews getting into the stand and letting us cross-examing, not on who the imformant is, but on
this business of surrounding the confidentiality, to determine whether this is some kind of afterthought, that
this person 15 some kind of informant, confidential informant.”

Mo number, no initials and no assertion that the individual was reliable. Al that they were trving 1o
pratoct was a name. "Why?"

And why was i1, Greenspan continued, that he had to read books to find out about the case he was
imvolved with. How did Camearon get some of her information? "You'd think there's a leak somewhere. . . .
This is rare. This is so rare in Canada. Let Mr. Mathews get on the stand and swear under oath that he's
never met Stevie Cameron, . . . Let him - let him do that.

"Because if that's the name. okay - and vou know it - if it's . . . Stevie Cameron, that's the name you've
seen, then in my respectful submission . . . this would be an unbelievable scandal.”

", . . And if she's some kind of confidential informant, if it's her name, if it's Cashore's name, political
enemies of the former prime minister, involved as confidential informants so that they can flog books and
make money, and - and where is the religbility in anything that they said?"

The RCMP, he continued, "would never want that to come out. They would never want that to come
out, becanse if that came out, you've got - you've got a scandal on your hands . . . becauose if the solicitor-
general and anvbody else in the government knew that the source for the RCMP was Cashore and
Cameron, and that they would launch this whole thing on that, or in part on that, that they go and sesk a
letter of request based on this, that there's some kind of protection going on of a writer who's the
unbelievable political enemy of the prime minister, in my respectful submission, you'd have . . . an
enormous scandal,

"Sa you know, they're protecting a name. . . . Tell me who it isn't, not who it is. Why can't my friend
just say to me, ifs not - undemeath that black, is not Stevie Cameron, 1s not Harvey Cashore, is not a
joumalist. Tell me. Just tell me that. . . .

"But - and if my friend won't tefl me who it isn't - you know you know who it is - vou can draw the
adverse inference, not because you know who it is, but because he's not prepared to tell me. Tell me that
Sievie Cameron was not part of some Kind of . . . police investigation. Tell me that she wasn't. Tell me that
she has no status with the police. Tell me that. Just tell me that, that she doesn't.”

Greenspan had been speaking for hours and the judge, not lo mention Mulroney's lawyers, was
Listenmg carcfully, They could not believe their ears. What they had long suspected, what had been hinted
at and privately talked about was apparently true.

A journalist seemed to have supplied information to the RCMP - information that the RCMP and the
Govemnment of Canada later adminted, when they settled with Mulroney, was not good. But information
that either initiated or gave a greal boost to the entire investigation against him and further poisoned the
reputation of the former prime minister among the Canadian people.

The judge could not have been unaware of the significance of Greenspan's remarks - and he was in a
position w know exactly whose name had been blacked out - but he had some legal concems based on his
duty to protect confidential informants. And that duty didn't depend on whether the information said the
person was reliable, or whether a number was assigned. That duty depended on the siatus of the person
"because vou've mads an agreement of confidentiality with the persan.”

Once that happened, the judge pointed out, vou have to honour the agreement. That was the way the
system worked. | have, the judge continued, no interest in being involved in a scandal. "[ just want to do the
right thing."

"l know you do." Greenspan replied, adding "all I want you to do is this, If there is a confidentiality
dgreement a3 between either of the two people that I'm talking about, because my interest is pigued by
everything in the book that suggests that there's something going on . _ . if they've entered a confidential
agreement, the political enemy of Mulreney - and Herb Gray knew about it - before the letter of request
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went and didn't stop this investigation, this case couldn't get off the ground. It would be the worst abuse of
power that you could imagine, the worse abuse of power.

" And that's why, in my respectful submission. if this is what it potentially may be . . . and the police . .
. and the Crown want to forge ahead in the face of this, which [ submit is an - would be an unbelievable,
unbelievable story . . . that would lead to an abuse of power of the worst kind imagmable. . . . This is
serious business.” Don't give us the name, Greenspan suggested to the judge, but consider it in terms of the
exercise of your judicial discretion. " And once you've made that judicial discretion, give us the name "

Instead, Judgze Then decided to reserve his decision about whether to quash the search warrant or open
the proceedings to public serutiny until many months later when The Globe and Mail came to knock on his
doar,

As for what the government knew about all this at the time, it helps to remember that in Canada, the
police are independent of the politicians. They decide who to investigate, when to investigate and how to
imvestigate.

But the RCMP are also accountable to Parliament, and it is the solicitor-general who answers for the
force in the House of Commons.

There is a fine line between answering for the force and interfering in ils activities. The minister must
be kept informed - through briefing notes - of matters that might be raised in Parliament but never interfere
in a proper investigation.

Herb Gray was first told in a briefing note about Stevie Cameron, her allegations of political
corruption and her direct involvement in this case on March 2, 1995:

"Mz Stevie CAMERON has stated that she has new information concerning political corruption
which will be released in her paperback version in future. A German magazine called Der Spiegel has
reported that 346-million in commissions were paid 10 a company conirolled by Karl Heinz SCHREIBER,
a Canadian businessman, and implizd that payments were made to former Prime Minister MULRONEY
An evaloation of the information available with the media is being conducted to determine if a eriminal
investigation is warranted."”

Later in the note. {vis reported that "On 93.01.25, Ms, CAMERON was interviewed and stated that the
Fifth Fstate had advised her that they had new information which she could include in her new book after
their program aired. She did not know the new information at the time of the interview."

The RCMP dutifully contacted the fifih estate and asked for its help. The briefing note went en to
state: "On 95,03.18. the German news media Der Spiegel advised the Canadian media that they were
publishing an article on the Airbus contract in which they claimed a Liechtensiein shell company called
International Aireraft Leasing Ltd. (IAL) received $46-million for their marketing assistance.

"They link Karl Heinz SCHREIBER to deal and state that the late Bavarian Frime Minister Franz
Josef STRAUSS and Rt Hon. Brian MULRONEY were friends of SCHREIBER. This information has
been published in several Canadian mewspapers on 95.03.19 and a copy of the (rerman article was given fo
us by Stevie CAMERON and 15 currently being translated into English from German "

Also described are further investigative mitiatives being considered by the RCMP, notably serding
investigators 1o Genmany to interview the Der Spiegel reporters in a bid to determine if a criminal
investigation was warranted.

"This matter was reviewed by the ROMP in 1989 and there was insufficiemt evidence at that time. _ "
the note concludes. "The new information which the media is cwrrently publishing will be evaluated by the
RCMP 1o determine whether or not sufficient information now exists to warrant a criminal investization."

In late March that year, the fifift e¢stare broadeast a segment called "Sealed in Silence " The result of a
five-month investigation, it said at the outset that there was no evidence that anybody with decision-maldng
power bad been paid off. There was evidence, however, that Airbus Industrie paid Schreiber, thal Frank
Aloores was also involved: his close association with the former prime minister was described at some
lengih.
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No names were given, but the reference was clearly to former Schreiber associate Giorgio Pelossi.

The next note, on July $, again referred o Cameron and her “new information,” and made it clear that
Mulroney was suspected of receiving Arrbus payments and that "there 15 sufficient evidence to warrant a
criminal investigation.” The note concludes by describing the next steps: “The RCMP will be gathering the
information on the coniracts involved in order to support a request for the assistance of the Swiss
authorities in divulging the contents of the Swiss bank sccounts used to make the payments. Exact dollar
amounts and the ultimate recipient of the secret commissions will not be known until the funds have been
traved through the accounts. This process s expected to take up to six months if the holders of the Swiss
asccounts conlest their disclosure n the Swiss couns.”

On Aug. 24, the Gnal note in the series yet again guotes Cameron saying she has new information
concemning political cormuption that will be in the paperback version of her bestselling On the Take. The
note staics that Mulroney is under invesiization for receiving payments from Schreiber for Alrbus, the
const puard helicopter deal and the aborted Bearhead project to build armoured vehicles in Cape Breton. In
fact, the solicitor-general is told that the fifth estate is at work on a second show and apparently has a
document “which links Mulroney to the Swiss account”

Finally, Gray is told that the letter to the Swiss has been approved by the Department of Justice, is
undergoing translation and was being pre-approved by the examining magistuaie in Bern before formal
submission,

The letter is, of course, sent the following month, and the rest was history

What could a selicilor-géneral have done to avoid the embarrassment that followed? He might have
called in the commissioner of the RCMP and, while making clear that he had no wish 1o imerfere with the
continuing criminal investigation, asked what steps the commissioner had aken, given that the
investigation appeared to be based solely on information provided by Pelossi and Cameron, a well-known
Mulroney critic, to ensure that the investigation was a proper one.

Instead, Gray did nothing. It would not have been appropriste, he later 1old reporters, to interfere. He
was right about that, but that is just an artful way - and Gray is as expericnced as thoy come - in
sidestepping the real issue: A police investigation was launched at least in part, on the say-so of Stevie
Cameron,

And what's so wrong with a journalist helping the police?
It is accepted wisdom that m a free and democratic society a journalist must be romlly independent of

the powerful interests, including the police. Journalism exists to serve the public and its right 1o know. Tt
has no other goal,

‘What a reporter can never do is cross the line and compromise this independence. Absent
independence, there canoot be trust, and without public trust the press cannot do its job.

Reporters depend on the police for information. The police favour trusted journalists with tips and
advance warming of breaking evenis. Co-operation has its advantages. Everyone benefits.

When reporters become part of the investigation, even when motivated by a genuine belief that their
actions are in the public good, they lose their objectivity and impartiality.

The CBC 1= known for high joumnalistic standards, and has issued its Teporton guidolines that identify
three key principles: accuracy, integrity and fairness. “Credibility (s dependent not only on qualities such as
accuracy and faimness in reporting and presentanion,” the guidelines state, "but also upon svoidance by both
the orgamization and its journalists of associations or contacts which could reasonably give rise 10



perceptions of partisfity. Any situation which could cause reasonable apprehension that a journalist or the
organization is biased . . . musi be avoided "

Obviously, by CBC standands, Cameron was too cozy with the authorities at home and abroad - for
example, in 1996, she mavelled 10 Augsburg, Germany, 1o hand over documents (o prosecutors preparing a
case against Schreiber.

But there is no reason 10 believe that her writing parmer Cashore knew anything about any of this.

The Mounties made it clear throughout the Eurocopter information that Giorgio Pelossi was their atar
witness. They quoted the ex-Schreiber associate over and over again, and even armnged a lie-detector test
to further verify what he was telling them. No secret informer he.

Mareover, on three oceasions in the information, the RCMP state that Pelossi gave materials to Der
Spiegel that made their way to the secret informer who, on May 1, 1995, passed themn on to Fraser
Fiegenwald.

The most compelling revelation this spring about the identity of that informant came in an affidavit
from Insp. Mathews, filed larzely 1o persuade the judge to keep the name under wraps:

"Disclosure would compromise the identity of a confidential informant who {8 named on six occasions
within the Information w Obiain. The confidemial-imforman status of this individual wes unknown (o me
al the time of writing the Information to Obtain, and was not recorded in file moterial which 1 reviewed
then, and which I have again reviewed in preparation for this Allidavit.

"1 first learned of the possibility of this on March 1, 2001, from Jim Shaw, a counsel for the Edmonton
Regional Office, Department of Justice (DO}, representing the Attorney-General of Canada, who asked
e whether or not I understond the relationship to exizt. 1 did net.

"On March 23, 2001, 1 leamed of an intention to assert a confidential-informant privilege in this
regaid, fiom Ingrid Hution, also a counsel for DOJ at Edmwonton, who advised me that she learmed of the
existence of this confidential informant relationship earlier in March, 2001, in conversation with Staff Sgi.
Fiegenwild (now retired), the original investigator of this file, who said that the confidential-informant
privilege existed in respect of this individual.

"Hutton slso told me that she subsequentlv confirmed the fact of the confidenual-informant status with
the informant directly on March 20, 2001. who claimed the privilege at this time, and who also advised
Hutton that Supt. Carl Gallant of the RCMP {now refired) was also present at the time. Hunon advised me
that the informant will not consem 10 the Crown's waiver of pnvilege.”

Unless, that 1s, “it was for the prosecution of Brian Mulroney.”
CWilliam Kaplan

1984: Brian Mulroney leads the Progressive Conservatives to power. Karlheinz Schreiber sets up
International Aircraft Leasing (1AL) in Liechtensiein. Frank Moores and fellow Mulroney associates form
Government Consultants International (GC1}, a lobbying firm in Oitawa.

1985: GCI is hired by German compamies, including helicoprer manufacturer Messerschmidt-Bolkow-
Blohm (MBB), which is negotiating a sale to the Canadian Coast Guard. Moores becomes an Air Canada
director bat leaves soon after because Airbus, bidding for a big contract, is another GCI client. Airbus also
enlists Schreiber's [ AL (o help market in Canada.

1986: MBB's Canadian subsidiary, Messerschmidi Canada Lsd. (MCL). sells 12 light helicopters
worth just under $27-million to the Coast Guard. The machines are to be manufactured in Germany and
outfitted in Fort Erie, Ont.

1988: Mulroney wins second term. Air Canada awards much sought-afier contract for 34 new
passenger jots worth $1.8-billion to Airbus Indusirie. Schreiber's old friend. Bavanan politician Franz
Josef Strauss, dies.

1993: Mulroney leaves office, is succeeded by Kim Campbell and Liberals come to power with
greatest landslide in federal history.
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1995: After media repons surface regarding Schreiber's relationship with Airbus and the Air Canada
comiract, the RCMP has the Justice Department write 1o Swiss autharities seeking information about secrel
bank accounts. The letter numes Mulreney, who finds out about the allegation and sues the RCMP and
federal government.

1997: After a variety of revelations, the federal government setiles with Mulroney and pays $2-
million in legal fees but continues its mvestigation.

1999: Schreiber leaves Europe for Canada bul is arvested on a warrant from Germany where he faces
criminal charges. He hires Edward Greenspan to fight the eximadition request. In December, the Mounties

execute five search warrants issued by Judge James Fontana in relation to the Airbus mnvestigation,
including Eurocopter Canada, the successor to MCL. The warrants are sealed as are the orders to seal them.

January, 2000: Eurocopier luwyer Paul Schabas applies to Judge Fontana 1o break the seal and allow
access o the information justfving the searches. Meanwhile, word of thie search leaks out to Sehreiber,
Mulroney and Der Spicgel, which reports on it. The proceedings are subjected to a publication ban, and on
Jan. 31 the judge dismisses Eurocopier’s application.

February: The judge again refuses 1o unseal the information, and Eurocopter secks a judicial review of
his orders.

March: The review begins before Mr. Justice Edward Then in Toronto. Journalist Harvey Cashore
shows up and 1s booted out. Eurocopter agam demands access. Crown again sayvs no, Hearing is adjourned.

June: RCMPT applies vet agan for permission 10 hold the thousands of pages of documems. Crown
ngain insists the matter be kept secret.

Becember: Judge Then wrns down the judicial review and extends the document detention another
mne months but says he'll reconsider the secrecy issue in four months,

April 9, 2001: Lawyers for Mulroney, Schreiber, Moores and the CBC wre notified of the secret
proceedings and told the case may be of interest 1o their cliemts.

April 24, 2001: The expanded cast appears in court, snd the Crown suddenly applios to have scal
largely lified from information that led to the senrch warrants.

April 23, 2001: The parties get o see the leng-suppressed information.
About the author
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Schreiber, Mulroney were close, book says
$300,000 cash payments were legal, formar FM's spokesman says

By PAUL WALDIE

UPDATED AT 3:55 PM EDT Friday, Oct 8, 2004

A pew book suppests fhat German-Canadian businessman Karlhainz Schreiber paid Brian
Mulronay $100,000 not long aftar he slepped down a5 piime minister,

i the book, A Secret Triel. Brian Mufroney, Stevie Cameron, and e Publlc Trust, author Vidliam
Kaplan says the cash payment camae afer My, Scheiber was summaoned to Hamington Lake, the
pime minister's summer residance, in lata Junez, 1983, Mr. Mulroney had just laft offica at the ime
anil bz suceessar, Kim Campball, let him uee the house while his home in Monireal was being
rentvatad,

According o the book, the two met sgain not long afterward in @ Monireal hotel, whers br.
Schrefter handed Mr. Mulronay an snvelope stuffed with $100,000. "Thank you,” Mr. Mulroney
gaid, according to Mr. Schrelbers account of the meaeting. “Thank you very much.”

Creer the naxt year or so, Mr. Multanay recaived a total of $300,000, always in cash and aways in
hotels, from My, Schreiber, ihe book says,

In an interview, Luc Lavole, a spokesman for Mr, Mulroney, said the former prima minister did
nothing wrong, “There was nothing Megel aboul [the payments],” Mr. Lavols seid. "Taxes were
paid, it was & commaercial transaction =nd ha had el office. it was all proper.”

The book portrays the relalionship between Mr. Mulraney and Mr. Schreiber & closer than
praviously kaown.

Along with the payments, Mi. Mulroney and his wite sent Mr. Schreiber a letter on his S0th
bittheday in March, 1884, wishing him “congratulaions and warmest regerds.” The |etter added:
" our impressive confribuions fo both Germany and Canada stend today 28 a very significant
personal achisvement. We ook forward to seeing you and My, Schreiber's wife] soon.”

tr. Kaplan says federsl officials have confirmed to him that the close rslalionship and tha
£300,000 payment woulkd have been imporant information in 1887, whan the govemmant wes

a settlamant with Mr. Mulroney, At that ime, Mr. Mulraney sued the govemmment over
a Iatter the RCMP had sent fo Swiss offidals in 1985 sesking informetion as parl of &an
invastigation Into allegations of fraud involving Mr. Schiaeiber and the former primm minister. Nona
of the alegations were proven snd the government apologized and peid Mr. Mulroney 52-milsan.

The book points out that M, Mulronsy testiied in April of 1253 that he knew Mr. Schraibar only "in
& padpharal way.”

"| dont think ordinary Canadians veould consider 8 parpheral refationship where cash iz handed
avar o a former prime méndster in mestings in hotels,” Mr. Kaplan said in an intenvisw,

Ha added that thera s no supgestion Mr, Mulreney ar Mr. Schrelber did anything wrong. "At tha
sarme e, wa now know that Muironay end Schraibzr had a refafionship in which cash was
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transamitied in hotsis. Thal's not the ordinary way fommar (me minisiars do business,” he sald. 7
ceriainly don't think the governmant lawyers would have sstiled ive cose and paid 52 million had
they known about the sxistence of the money *

Mir. Lavo sad e ssilsment wes besed on tha allegatons in ihe RCMP lettar and had rothing
fo do with Mr. Mufronay's business dealings afler he left office. He also said the RCMP sskad Mr.
Muironey's lawyers aboul the paymants in 2001 but did not pursue tha matlar.

Mr. Lavoie also defended Mr. Mulroney's charactenzalion of his retationship with Mr. Schrelber as
“padpharal” and noted that the businessman had retained the servioss of several other formar
poliicians. “Tha professional ralafionship thal consulianis, including lewyers, have with thel
idents = and should be perpheral,” he said

A for the birhday greeting, Mr. Lavols sald Mr. Schrelber recaived a similer greeting from Jean
Chrétien who was prime mnister ai tha ma,

Mir. Levoia said ail the suggestions in the book are "“wall known stufl® and added, ™1 think it's old
news."

© 2004 Bell Globemedia Publishing Inc. All Rights Reserved.
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A few questions for Mr. Mulroney

UPDATED AT 10:05 AM EDT Salurdey, Oct 16. 2004

By the time Brian Mulroney annouriced his retirement

from politics in late February of 1993, he had become one of the more reviled
prime ministers in Canadian history. Ong habitually heard jibes about his
prominent chin, his melifluous basso voice, his tasie in foctwear and his afection
for Americana. His years In office had been larnished by rumerous cabinef-ievel
scendals. On Feb. 25, 1893, this newspaper ran the headiing, "Mulroney resigns:
Praise scan! for PM's tenure, economic policy seen s main failing.”

Perhaps partly because of Mr. Mulreney's unpopularity al the time, the
investigative tomes that emerged socn after he stepped down -- allaging rampant
corruption and kickbacks during his tenure — found a ready audience it was in this
climate thal the RCMP launched its now-notorious corruption investigation in 1895
None of Ine RCMP's allegations against Mr. Mulroney were ever proven. He sued
lhe government for $50-million, and in 1987 won an apology and 2 $2-million
selllement.

Meantime, the fruits of his "failed” economic policies were just beginning fo
emerge, and his legacy was slarting to crystallize. During his tenure, short-term
interest rales had been pushed from the high teens to below 5 per cept. Inflation
had dropped from 11 per cent o below 2 per cent. He had instituted the goods and
services lax, which became an enormous fiscal gusher, boosting federal revenues
by $20-uillion annually by the end of the 1980s. He had begun fighting ihe defcil,
steadily reducing its size as a percentage of gross domestic product throughout his
years in office, though the deficit grew in absolfute terms to $42-billien in his final
budget. Most imporiant, he had infroduced free trade, which became an encrmous
growth generator: Between 1997 and 2001, total Canadian exports grew by 37 per
cent. Today, 85 per cent of Canada's exports go to the United States,

And yet, despite a policy record that bears up exceptionally weli as the years pass.
and despite the abselute discrediling of the RCIMP's 1985 case agai
of the more difficull questions abaul Mr. Mulronay refuse to go away enfiraly.

N ROETe

Last year, The Gicbe and Mail revealed for the first fime that Mr. Muironey, within a
short ime of leaving office, had accepted $300,000 in payments from German
businessman Karlheinz Schreiber, reportedly in exchange for his help in launching
a pasta business, In his new baook A Secre! Trial, author William Kaplan adds detail
to those accounts. He chronicles how Mr. Mulreney, just menths after leaving
office, raceived §100.00Q in cash from Mr. Schreiber. The money was siufied into
an enveiope and handed over in a Mantreal hotel. The rest of the 3300,000 was
paid in the following year, ahways in cash, always in hiole's.

In a recent interview wilh this newspaper, Mr. Kaplan ncled that he was not
suggesting Mr. Mulroney had done anything wrang. After zil, Mr. Mulroney was by
then a private citizen. Nonetheless, the revelations raise questions, Although Mr.
Mulroney had left office several months before the first payment was made,
hearguably siil wielded considerable influence through his successor as Tory
imader and prime minister, Kim Campbeil. Indeed, Mr. Kaplan reveais in his book
Ihat Mr. Schretber met Mr. Mulroney in June of 1993 at Harrington Lake, the prime
mirister's summer home, which Ms. Campball nad lent fo her former mentor while
his own home was being renovated.

Mr. Mulroney has aiready tacitly acknowledged that he should never have met with
Mr. Schreiber, In a Globe interview last November, he blamed the lapse on the
people who had introduced them, saying: "If you accumuialed ali the sorrow over
all of my life, il does not compare to the agony and anguish | have gene through
since | met Schreiber, | should never have been inlroduced to him because the
people who introduced me {o him didn’t know him ®

Mevertheless, Mr. Mulroney has refused to discuss the affar at length, instead
relying on iz official spokesman, Luc Lavoie, to repeat a simple manira: The
paymenis were legal, no rules or laws were breken, 2l income taxes were paig,
end of story.

And yel, there is a great deal aboul this affair that Mr. Mulroney could clarify. Why
did he accept this much money, just months after leaving office, and from 2
businessman with 2 long history of lobbying the federal Tories? Why wasn'l the
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payment made through a wire transfer or bank draft, as is common with large
sums? What service, exacily, did Mr. Mulroney perforn: for the work? What were
e terms of his contract with Mr. Schreiber, and why are details about the pasta
veriture so imprecise?

Nearly 12 years on, it's clear that Brian Mulreney made an exceptional mark on the
eccromic life of this counlry. In service of that legacy, Mr. Mulroney should ciear
the air onice end for all about his dealings wilth Karlheinz Schreiber.

e
Slobamedhia
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Mr. Linden MacIntyre

Host

The fifth estale

Canadian Broadeasting Corporation
PO Box 500, Stn.'A'

Toronto, Ontario

M5W 1EG6

Dear Linden,

As a follow-up 1o our conversations of last week regarding the
letter sent to The Right Henourable Brian Mulroney by your
colleague Harvey Cashore, I would like it fo be on the record that
have never confirmed to Mr. Cashore, as he implies in his letter,
that Mr. Mulroney filed a voluntary tax declaration with Revenue
Canada. On the contrary when Mr. Cashore brought up this subject

* T wold him that I was not aware of i1t and furthermore ] also told him
that I did not know anything zbout Mr. Mulroney's tax situation
bezanse 1 considered it “none of my businzss”. I simply said that I
was informed that Mr. Mulroney had paid all his taxes.

Everything else that I said had to do with the fact that 1 personally
believe that a veluntary tax declaration is perfectly legal and that
thousands of Canadians do it every year. .

Traly yours, : . o

L.uc Lavoie
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- -y Pour : "Mme Lise Gascon™ <gascon.lise@®quebecor.coms>

28/08/07 17:06 oY

Obﬁt:'Tr:Hon.Bﬂan Mulreney

————— Original Message --~--

From: "Linden MacIntyre” [Lindeén MacIntyre@CBC.CA]
Sent: 08/21/2007 (4:01 PM .

To: <lavoie.luc@qguebecor:com>’

subject: Hon. Brian Mulroney

Dear Luc:z

I understand you had a congenial and productive meeting with
Harvey last week and that you discussed a number of issues and perspectives
arising from-our work on various files relating to Karlheinz Schreibex owver
the years. . -

: It has always been of some chagrin to us that cne of the c¢rucial
elements missing from the narrative has been the voice of your client, Mr.
Mulreney. You and he have undoubtedly had strong and legitimate reasons for
declining opportunities to participate in our proqiams. But it has been my
consistent view that he, as a reasonable and articulate lawyer and
parliamentarian, would have had little difficulty dealing with our questions.
And we, cbviously, would have been bound by  professicnalism and various other
standards to treat him and his words with the courtesy due to a man of his
stature. In the final analysis I believe his interests and ours would have
been better served if we had found a way to accommodate our respective needs
in a spirit of mutuval commitment to the truth at the outset of this long and
difficult process. .

I wanted to take this cpportunity to renew what has been a
longstanding reguest for an opportunity to speak directly with Mr. Mulroney
and, finally, to get his account of the matters we have reported as well. his
perspective cn the controversies that have arisen and gone lafgely
unchallenged as.a result of his silence.

I hope you will take this request seriously and convey it with my

best wishes to Mr. Mulroney.



Sincerely,

Linden Maclntyre
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Collins, Francine

Doz Luse L evole@quebecor.com
Enveyé: 5 novembre 2007 18.37

A Caolling, Francine

Objet: Trhl

----- Criglosl Mespags =--—-

rrom: "Campicn-Smith. Fruce® [besmithethastay.oul
gemt: 11/05/2007 06:27 PH EET

To: Lluc Lavoie

Bubject: RE: hi

Thanks Luc, | appreciate tha camment. | shail be sure to include in the story.
Cheers, Bnice

From: Luc.Lsvoie@quebecor.com [malto:Luc Lavoie@quebecor.com]
Sent: Mondey, Novembear 05, 3007 6:26 PM

To: Camplon-Smith, Bruce

Subjecht: Ra: hi

My, Capmplon-Smich,

In September 1935 the Departmant of Justice pent 5 Lebber of HEsquest to the Swion
Departmant of Justico reguecting that chey send all informazicn reiated to a bamk
account &t the Swiss Bank Corporaticn im Burieh that accerding to che Canadian
sithoritics belonged to the Right Henourable Brisn Mulroney fnd contalsmed 85
miiliss connected to che sales im 1586 of Alrbus planes To Air Canada.

Withiz a few monchs a letter woe received fyom the Swiss Miniscer of Justice maying
zhat Mr. Mulronsay had never had any bank account in any bank in swirzerland.
Therefore the §5 million nevex exigted.

The Canadian Letter of Regquest dascribsd an elaborate scheme that led ta the goz
existent $5 million béing deposited in tha non existear bank account mnd warzed tha
Swige authoritiea chat this was B very perious care becsuse it related to ".,.the
eriminel activities of the former Prime Minister of Canade”. This Letter of Focquest
eoded wp in the hando of the eatire Board of Dizectors (25 people) of tha Swime
Bank Corporation in accordande with the Swiess procedurss In sach mstters. It also
ended up in the RAnds of the nedis iscludipg one Stevis CEmeron Wwho tusmed out to
b= o formal police informant as confirmed by the Buperior Court of omtarls. This im
épe of the worst stain o@ the history of Canadian journalism.

¥hen he testifisd under ocath ip the Eurcocopter trial (txanscripr of the testimeny
is part cf the publjic record) the maln ROMP investigator, Praser Fiegemwald,
confiymed thae he had no eviderca whatsoover to support what was conteined {= tha
Istter of Requast hegids What he had obtiined frowm an ioformant, Stevie Camerom,
who bad suppiied the polles with the ressarch wmsterisl meassbled by the Fifth
Eztute for a March 19955 broadcast. It remadne a mystery an to how theass documernos

05/11/2007
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snded up in the hande of Stevie Cameron. The documente turoed out To ba false and
the rosults of a blockmail operation by ona Glorgle Feloosi, a money launderes who
Ham trying to force his busipess pertner, Kaxlheinz Schy¥eiber, to give him moc=
money. Mr. Pelosni went to jail for his crimes.

You s&y thar Mr. Molzoney oevex "revealed" cthe §3c0 000. Indeed Be never revabled
it. He was nevar asked zbout iz, It was "revesled" by the Globe apd Mall in 2004,
not by the Fifrh Estate thia year aa thes CBC piated last Wedresday nighr. Apd {c
had nothing to do with the schema described inm the 155 Latter of Request. This
recainar was paid afver Mr Mulromsy left offige and was in oo way connacted with
the Airbus trasgaction. As to the queation that is often asked *What was the §id
gop for®?, the answar iz very simple, You will find it in the traspoript of the
testimony usder cath of Xarlhsinz Bchraiber in the Forccopter trial (part of the
public record] and in & lot more details in the Stotemont of Claims apd oworn
Afridavic flled by Karlhelssz Bchreiber in & litigation be undartock this yeap
against Mr Mulreney. Tha litigacion has to do with whethar or not the services he
paid for wera randered and ths Court has yat teo bhear the cosze. NHowever the
Statemanc of Claimg is very clear: the monay wWas te get Mr Mulroney's help in
Building & Light Armonred Troop Carrier Factory for Thyssen, a major German
Carporation, in the region of Hoptreal =nd €o loaunck a chain of pesta restauranca
in ¥orch Amarica. -

7ha libgl weas horrendsuy regardless of what a partisan policical atafffer of tha
formes Liberal regimée =muy say aboubt ic. By tha way che ocut of Court setclement wWan
pegotinted in lsta 1856 and cerly 1957 batweesn Hr Molyoney's lawpers and lawyers
zcting for tha Department of Justice and the RECHP. The Uovernmenc of the day
maingained chroughout the shole proocean, as does former Prime Miciscer Jean
Chratien in hia reocent bock, chat there wad po political incerference in any way,
nhape oy form. If Mr Goldenberg bag said whar you qQuole him as saying, it fesms to
me that be is sentradicting these statements becavee after Aall he wag o partisan
policical staffer.

Two more nainta;

- When the ECMP informed Mr HMulremey la & 2003 letter thst chey bad cloged the
Alrbus investigaticn and found no wromgdoing on his part, they had koown For & full
2 years about the 5300 6o retaiper.

- Tha 2.1 millicz dollars that sveryona kespe Teforring ©o os part of the ont of
court gpectlepment was not negetdated but adjudicaved by an arbitrater, former Chief
Jupkics of Queber, tha late Allsn B. Gold, o Eull 8 monchs after the apology. Mo
Justice gold had hesrd all the argumente from bomh sides and decided ehat =ha
Federa)l Government had co pay thie awount,

I know all thesa factd to ba tobtally trie.

12 I give you a1l these details it is becauss the story is beth old and compleax and
if you wers not covering it when it unfolded you can he wislesd by peeple whe have
a hidden agenda, Iike the CBC mnd & former politiesl staffar...

Lues Lavoia

--=== Criginal Magpage -----

Prem; *Campiop-Budth, Bruce® [bopmithgthepthr.ca]
Semt: 11/05/2007 D4:22 BM EST

To: Luo Lavoiae

Subject: RE: hi
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Mulroney adviser asked Schreiber to transfer Airbus funds,
affidavit alleges

In an 87-page court filing, Karlheinz Schreiber details his version of his decades-long relationship with
Brian Mulroney, as well as a series of meetings with the former prime minister's associates

GREG MCARTHUR
GLOBE AND MAIL UPDATE
NOVEMBER & 2007 AT 811 PM EST

TORONTO — An adviser to former prime minister Brian Mulroney asked Karlheinz Schreiber to transfer
funds, made in connection with Air Canada's 1988 purchase of Airbus airplanes, to Mr. Mulroney's lawyer in
Geneva, Switzerland, according to an affidavit swomn by Mr. Schreiber and f{iled Thursday in the Ontario
Superior Court of Justice.

The affidavit states that Mr. Schreiber informed Mr. Mulroney during a meeting at Zurich's Hotel Savoy on Feb.
2, 1998 that one of Mr. Mulroney's closest friends and advisers, Fred Doucet, had asked him to transfer funds
"related to the Airbus deal” from the lobby firm, Government Consultants International, or GCL to Mr.
Mulroney's Swiss lawyer.

None of the statements contained in Mr. Schreiber's affidavit have been proven in coust.
In a brief phone call Thursday night, Mr. Doucet, who only four months ago had refused to speak to The Globe

and Mail about his relationship with Mr. Schreiber, said he never spoke with the German-Canadian middleman
about transferring money to a Geneva lawyer,

German-Canadian businessman Karlheinz Schreiber, seen in this 2001 file photo. (CANADIAN PRESS/Kevin
Fraver)

Related Articles
Recent

s Allegations pull Mulronev supporter into spoilight

http:/fwww theglobeandmail com/servlet/story/RTGAM.20071108.wschreiber]1 108/BNStory/National/... 09/11/2007
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Airbus briefing material sidelined

Don't play with fire, Harper tells critics

Liberals demand Revenue Canada probe into Mulroney payments
Liberals push to recover Mulroney setflement

From the archives

Timeline: Three decades

Opposition presses for public inquiry on Mulroney payments
Globe Editorial: Will Mr. Mulreney explain all of this?
Martin: A former PM’s silence and a darkening cloud
Wente: Mulroney, Bill Clinton and the soul of candour
Mulroney cash payments dubbed 'almost unbelievable'

Brian Mulroney: The payments and the taxman

L B JE TR R

Internet Links

o Court documents (pdf)

"The entire thing is an absolute, total fabrication," Mr. Doucet said. "It is not true. I've never known a lawyer in
Geneva and I don't, to this day, know one and I have never spoken with Karlheinz Schreiber about transferring
any funds, anywhere "

In an unsolicited e-mail that Mr. Doucet sent to The Globe shortly after his phone call, he repeated his denial
and said "1 think you are being led down the garden path.”

Mr. Doucet, who was Mr. Mulroney's first chief of staff when he became leader of the opposition in 1983,
declined to answer any questions about other meetings that Mr. Schreiber states, in his atfidavit, he bad with Mr.

Doucet.

The affidavit also states that it was while Mr. Mulroney was still in office that the two struck a deal for the
former prime minister to be paid $300,000 after he left public life.

According to the affidavit, Mr. Doucet, at the request of Mr. Mulroney, invited Mr. Schreiber to the prime
minister's ofticial summer residence at Harrington Lake in Quebec's Gatineau Park on June 23, 1993 — just

days before Mr. Mulroney's official resignation.

"It was at this meeting that Mr, Mulroney and I entered into the Agreement," Mr. Schreiber states in his
affidavit.

In a phone call late Thursday night, Mr. Mulroney's spokesman Luc Lavoie confirmed that the Harrington Lake
meeting took place, but said "there was no discussion whatsoever ... of any agreement of any sort."

Mr. Schreiber's visit was “a courtesy sort of thing," set up by Mr. Doucet, Mr. Lavoie said.

When asked how Mr. Mulroney knew to meet Mr. Schreiber two months later at a Montreal hotel to pick up his

http://www.theglobeandmail .com/serviet/story/RTGAM. 20071108 wschreiber1 108/BNStory/National/... 09/11/2007
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first payment of $100,000, Mr. Lavoie said that Mr. Doucet arranged the first payment some time after the
Harrington Lake meeting.

Mr. Schreiber, who has a court hearing next week that will likely dictate whether he is extradited to Germany on
bribery and fraud charges, has laid out in his affidavit his version of his three-decade history with Mr. Mulroney,
as well as a series of meetings with his associates, such as Mr. Doucet. Tt was {iled as part of his on-going
lawsuit against Mr. Mulroney, which alleges that Mr. Mulroney did no work in retum for the $300,000 payment.
Mr. Mulroney's lawyer Kenneth Prehogan has called the lawsuit "merit-less."

Tt is the first time that anyone with inside knowledge of the controversial $1.8-billion sale of 34 Airbus aircraft
to Air Canada has linked Mr. Mulroney to the millions of dollars of secret commissions that flowed from the
sale. The allegation by Mr. Schreiber is similar to the accusafions that sparked Mr. Mulroney's 1995 lawsuit
against the government and resulted in the former prime minister receiving a settlement of $2.1 million.

Mr. Schreiber does not name the Swiss lawyer that was supposed to receive the funds, nor does he say when Mr.
Doucet allegedly asked for the funds to be sent — or even if any money was in fact sent anywhere. There are 23
exhibits aftached to his 12-page affidavit and none of them are related to Mr. Schreiber's allegation that Mr.
Doucet wanted Mr. Mulroney to receive Airbus commissions through a Swiss lawyer.

In 1993, the RCMP launched a criminal investigation into the Airbus sale after it was revealed that there was a
secret commission deal between the European manufacturer and a shell company connected to Mr. Schreiber.

As a result of that secret contract, millions of deollars flowed from Airbus to Swiss bank accounts controlled by
Mr. Schreiber not long after the board of directors of Air Canada approved the purchase of the airplanes.

It's never been shown, and Mr. Schreiber has never said, what work he did to earn those commissions. In recent
media interviews he has said that one of the recipients of the secret commissions was Frank Moores, a former
Conservafive premier of Newfoundland who at the time of the airplane sale was chairman of the lobby firm.
Government Consultants International, or GCIL.

Mr. Moores, whose company lobbied on behalf of Airbus, died in 2005,

As part of the RCMP's investigation into the Airbus sale, the Mounties sent a letter to the government of
Switzerland asking for access to Mr. Schreiber's bank records. In the letter, the Mounties alieged that Mr.
Schreiber, Mr. Moores and Mr. Mulroney had censpired to defraud Canadians en the sale.

Mr. Mulroney sued the RCMP and the federal government over the letter, alleging that it had damaged his
reputation and that he had nothing to do with the sale. As part of his lawsuit, he testified in an examination for
discovery proceeding, and said under oath, that "at no time directly or indirectly [did] myself or members of my
government [seek] to influence the choice of Airbus."

Mr. Mulroney's spokesman, Mr. Lavoie, reiterated that point in an interview, Thursday. "I know that to be false
— that Mulroney had anything to do with the Airbus transaction, and any money flowing from it," Mr. Lavoie
said.

Mr. Lavoie also said that Mr. Mulroney has never had a Geneva lawyer.

When asked what Mr. Schreiber and Mr. Mulroney discussed in Zurich, which is where Mr. Schreiber says he
advised Mr. Mulroney of the alleged intention to transfer funds, Mr. Lavoie said: "I don't know that I would like

bttp:/fwww.theglobeandmail com/servlet/story/RTGAM 20071108 wschreiber] 108/BNStory/National/... 09/11/2007
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to comment on this because it was his private business. It was his private dealing. It's a one-on-one meeting that
took place while he was in Zurich for other businesses. And whatever was said — I don't know the details of

what was said, T don't know exactly what was said — but, you know, it's his private business."

Since Mr. Mulroney's $2.1-million settlement, it has come to light that there was much more to the former prime
minister's relationship with Mr. Schreiber than he chose (o reveal at the time.

Between 1993 and 1994, shortly after Mr. Mulroney left office, he accepted $300,000 in cash from Mr.
Schreiber over three meetings in hotels in New York and Montreal — a fact that was never revealed during his
lawsuit.

Mr. Schreiber has said that he hired Mr. Mulroney to help him establish a Canadian light-armoured-vehicle
tfactory for his German client, Thyssen AG. He has also said that the former prime minister was supposed to
promote his pasta business and restaurant franchise.

Last week, The Globe and Mail and CBC reported that Mr, Mulroney did not pay taxes on the $300,000 in the
vears that he received the cash. Instead, years later, the former prime minister filed a voluntary tax disclosure, an
option that Canada Revenue Agency offers to taxpayers who have filed inaccurate tax returns and later decide to
declare unreported income.

Both news media outlets also reported a series of private phone calls between the tawyers acfing for both Mr.
Mulroney and Mr. Schreiber after a CBC journalist obtained Mr. Schreiber's bank records and started looking
further into the still-secret cash payments. According to a memorandum written by Mr. Schreiber's Alberta
lawyer, on Oct. 17, 1999, Mr, Mulroney asked for some sort of writlen assurance from Mr. Schreiber concerning
the cash payments.

In Mr. Schreiber's affidavit filed yesterday, he has stated that those discussions continued into the Christmas
season of 1999 and early 2000, years after Mr. Mulroney received the three cash payments. Two of those
meetings involved Mr. Doucet, the affidavit states.

According to the affidavit, Mr, Schreiber met with Mr. Doucet at Mr. Doucet's home in Gttawa some [ime
during Christmas. Shortly after that, Mr. Doucet asked Mr. Schreiber to meet again and asked him to sign a
document that would confirm the terms of his $300,000 agreement with Mr. Mulreney, the affidavit states.

The document, which is included in Mr. Schreiber's court filings, isn't dated or signed. It is titled "Mandate" and
lists services, presumably to be performed by Mr. Mulroney: "Travelling abroad to meet with government and
private sector leaders to assist in opening new markets for our products and to report regularly to us in this
regard. In this context, priority should be given to opportunities relating to Canadian based manufacturing of
peace keeping and/or peace making military equipment in view of Canada's prominence in this area.”

At the bottom of the contract it states, "The Mandate will be for a period of three years." The fee that was
supposed to be listed has been left blank.

Recommend this article? 133 votes

View the most recommended
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THE MULRONEY-SCHREIBER SAGA: THE MEETING AT THE HOTEL SAVOY Page 1 of 5

- Provided by NewsDesk ] hitp:/ fwww.Infemedia.gc.cafjustice/ - Fourni par Info Meadia
November 9, 2007 . GLOBE AND MAIL (METRO) PAGE: Al (ILLUS) (NATIONAL
. NEWS)

" THE MULRONEY-SCHREIBER SAGA: THE MEETING
AT THE HOTEL SAVOY

Mulroney adviser asked Schreiber to transfer Airbus funds,
affidavit alleges In an 87-page court filing, Karlheinz Schreiber
details his version of his decades-long relationship with Brian
Mulroney, as weil as a series of meetlngs w1tl1 the former prlme
mmlster s associates -

KEYWORDS: "EXTRAD*" AND "CANAD*", "INTERNATIONAL" NEAR "LAW*"
GREG MCARTHUR

An adviser to former prime minister Brian Mulroney asked Karftheinz Schieiber to
transfer funds, made in connection with Air Canada's 1988 purchase of Airbus
airplanes, to Mr. Mulroney's lawyer in Geneva, Switzertand, according to an -
affidavit sworn by Mr. Schreiber and filed yesterday 'in the Ontario Superior Court
of Justice. The affidavit states that Mr. Schreiber informed Mr. Mulroney during a
meeting at Zurich's Hotel Savoy on Feb. 2, 1998, that one of Mr. Mulroney's
closest friends and advisers, Fred Doucet, had asked him to transfer funds "related
to the Airbus deal" from the lobby firm, Government Consultants International,
or GCI, to Mr. Mulroney's Swiss lawyer.

None ‘of the statements contained in Mr. Schreiber's affidavit have been proven
in court.

In a brief phone call last night, Mr. Doucet, ‘who only four months age had
refused to speak to The Globe and Mail about his relationship with Mr. Schreiber,
said he never spoke with the German-Canadian middieman about transferring
money to a Geneva lawyer.

"The entire thing is an absolute, total fabrication,” Mr. Doucet said. "It is not
true. I've never known a lawyer in Geneva and I don't, to this day, know one and
I have never spoken with Karlheinz Schreiber about transferring any funds,
anywhere." :

In an unsolicited e-mail that Mr. Doucet sent to The Globe shortly after his
phone call, he repeated his denial and said "I think you are being led down the
garden path.”

hitp://www.infomedia.gc.ca/justice/articles/unresiricted/2007/1 1/jus20071 1138564842 6... 09/11/2007 -
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Mr. Doucet, who was Mr. Mulroney's first chief of staff when he became leader of
the opposition in 1983, declined to answer any questions about other meetings
that. Mr. Schreiber states, in his affidavit, he had with Mr. Doucet. The aifidavit
also states that it was while Mr. Mulroney was still in office that the two struck a -
deal for the former prime minister to be pa:d $300,000 after he left public lite.

According to the affidavit, Mr. Doucet, at i:he request of Mr. Mulroney, invited
Mi. Schreiber to the prime minister's official summer residence at Harrington Lake
in Quebec's Gatineau.Park on June 23, 1993 - just days before Mr. Mulroney’s
official resignation. . * '

"It was at this meeting that Mr. Mulroney and I entered mto the Agreement,”
Mr. Schreiber states in his affidavit.

In a phone call late last night, Mr. Mulroney's spokesman Luc Lavoie confirmed
that the Harrington Lake meeting took place, but said "there was no discussion
. whatsoever ... of any agreement of any sort.”

Mr. Schreiber's visit was "a courtesy sort of thing,” set up by Mr. Doucet, Mr.
Lavoie said. ‘ -

When asked how Mr. Mulrohey knew to meet Mr. .Sbhreiber two months later at
a Montreal hotel to pick up his first payment of $100,000, Mr. Lavoie said that Mr.
Doucet arranged the first payment some time after the Harrington Lake meeting.

Mr. Schreiber, who has a court hearing next week that will likely dictate whether
he is extradited to Germany on bribery and fraud charges, has laid out in his
affidavit his version of his three-decade history with Mr. Mulroney, as well as a
series of meetings with his associates, such as Mr. Doucet. It was flled as part of
his cngoing lawsuit against Mr. Mulroney, which alleges that Mr. Mulroney did no
work in return for the $300,000 payment. Mr. Mulroney’s lawyer Kenneth
Prehogan has called the lawsuit "merit-less.”

It is the first time that anyone with inside knowledge of the controversial $1.8-
billion sale of 34 Airbus aircraft to Air Canadla has linked Mr, Mulroney to the
millions of dollars of secret commissions that flowed frcm the sale. The allegation
by Mr. Schreiber is similar to the accusations that sparked Mr. Mulroney's 1595
lawsuit against the government and resulted in the former prime minister
receiving a settlement of $2.1-miilion.

Mr. Schreiber does not name the Swiss lawyer that was supposed to receive the
funds, nor does he say when Mr. Doucet allegedly asked for the funds to be sent -
or even if any money was in fact sent anywhere. There are 23 exhibits attached to
his 12-page affidavit and none of them are related to Mr, Schreiber's allegation
that Mr. Doucet wanted Mr. Mulroney to receive Airbus commissions through a
. Swiss lawvyer.

h[‘zp://v\f\mv.infomedié. ge.cafjustice/articles/unrestricted/2007/11/jus200711138564842 6... 09/11/2007
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- In 1995, the RCMP launched a criminal investigation into the Airbus sale after it
was revealed that there was a secret commission deal between the European
manufacturer and a shell company connected to Mr. Schreiber.

As a result of that secret contract, millions of dollars flowed from Airbus to Swiss
bank accounts controlled by Mr. Schreiber not long after the board of dlrectors of
Air Canada approved the purchase of the airplanes.

It's never been shown, and Mr. Schreiber has never said, what work he did to
earn those commissions. In recent media interviews he has said that one of the
recipients of the secret commissions was Frank Moores, a former Conservative
premier of Newfound!and who at the time of the airplane sale was chairman of the
lobby firm Government Consultants International, or GCI.

Mr. Moores, whose corpany lobbied on behalf of Airbus, died in 2005.

As part of the RCMP's investigation into the Airbus sale, the Mounties sent a
letter to the government of Switzeriand asking for access to Mr. Schreiber's bank
- records. In the letter, the Mounties alleged that Mr, Schreiber, Mr. Moores and Mr.
Mulroney had conspired to defraud Canadians on the sale.

Mr. Mulroney sued the RCMP and the -federal government over the |letter, .
alleging that it had damaged his.reputation and that he had nothing to do with the
sale. As part of his lawsuit, he testified in an examination for discovery
proceeding, and said under oath, that "at no time directly or indirectly [dld] myseif
or members of my government [seek] to influence the choice of Airbus.'

Mr. Mulroney's spokesman, Mr. Lavoie, reiterated that point in an interview,
yesterday. "I know that to be false - that Mulroney had anything to do with the
Airbus transaction, and any money flowing from it," Mr. Lavoie said.

Mr. Lavoie also said that Mr. Mulroney has never had a Geneva lawver.

When askﬂd what Mr Schreiber and Mr. Mulroney discussed in Zurich, which is
where Mr. Schreiber says he advised Mr. Mulroney of the alleged intention to
transfer funds, Mr. -Lavoie said: "I don't know that I would like to comment on this
because it was his private business, It was his private dealing. It's a one-on-one
meeting that took place while he was in Zurich for other businesses. And whatever
was said - I don't know the details of what was said, I don't know exactly what
was said - but, you know, it's his private business.”

Since Mr. Muifoney's $2.1-million settlament, it has come to light that there was
much more to the former prime minister's relationship with Mr. Schreiber than he
chose to reveal at the time.

Between 1993 and 1994, shortly after Mr. Mulroney left office, he accepted
$300,000 in cash from Mr. Schreiber over three meetings in hOL" Is in New York

htip://www.infomedia.gc.ca/justice/articles/unrestricted/2007/11/jus200711138564842_6... 09/11/2007
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and Montreal - a fact that was never‘ revealed during his Iawsuit.

Mr. Schreiber has said that he hired Mr. Mulroney to help him establish a
Canadian light-armoured-vehicle factory for his German client, Thyssen AG, He
has also said that the former prime minister was supoosed to promote his pasLa
business and restaurant franchise.

Last week, The Globe and Mail and CBC reported that Mr. Mulroney did not pay
taxes on the $300,000 in the years that he received the cash. Instead, years later,
the former prime minister filed a voluntary tax disclosure, an option that Canada
Revenue Agency offers to taxpayers.who have filed inaccurate tax returns and
later decide to declare unreported income. ‘

Both news media outlets also reported a series of private phone calls between
the lawyers acting for both Mr. Mulroney and Mr. Schreiber after a CBC journalist
obtained Mr. Schreiber's bank records and started looking further into the still-
secret cash payments. According to a memorandum written by Mr. Schreiber's
Alberta lawyer, on Oct. 17, 1999, Mr. Mulroney asked for some sort of written
assurance from Mr. Schreiber concerning the cash payments.

In Mr. Schreiber’s affidavit filed yesterday, he has stated that those discussions
continued into the Christmas season of 1999 and early 2000, years after Mr.
Mulroney received the three cash payments. Two of those meetings mvolved Mr.
Doucet, the affidavit states

According to the afﬁdavit, Mr. Schreiber met with Mir. Doucet at Mr. Doucet's
home in Ottawa some time during Christmas. Shortiy after that, Mr. Doucet asked
Mr. Schreiber to meet again and asked him to sign a docurment that would confirm
the terms of his $300,000 agreement with Mr. Mulroney, the affidavit states.

The document, which is included in Mr. Schreiber's court filings, isn't dated or
signed. It is titled "Mandate! and lists services, presumably toc be performed by Mr.
Mulroney: "Travelling abroad to meet with government and private sector [eaders
to assist in opening new markets for our products and to report regularly to us in
this regard. In this context, priority should be given to opportunities relating to
Canadian based manufacturing of peace keeping and/or peace making military
equipment in view of Canada's prominence in this area.”

At the bottom of the contract it states, "The Mandate will be for a périod of three
years." The fee that was supposed to be listed has been left blank.

Two very different versions of blstory are now in the public domain: Brlan
Mulroney's testimony from an examination for discovery in 1996, and One scandal,
two views

Karlheinz Schreiber's sworn affidavit filed in court yesterday. Here is where their

stories differ:
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Mulroney's version Schreiber's version In 1993, after Mr. Mulroney left office,
Mr. Schreiber and Mr, Mulroney met twice In Montreal. "Whan he was going
through Montreal, he would give me a ¢all. We would have a cup of coffee, I think,
once or twice." "I gave the first cash payment in the amount of $100,000 to Mr.,
Muironey on or about August 27, 1993, when I met Mr. Mulroney at the Mirabel
Airport on my way from Ottawa to Germany. ... I delivered a second cash
payment, also in the amount of $100,000 to Mr. Mulroney on or about December
18, 1993, when I met Mr. Mulroney at the Queen Elizabeth Hotel in Montreal.” Mr.
Schreiber and Mr. Mulroney have both addressed in court whether they had any
dealings while Mr. Mulroney was prime minister. "I had never had any dealings
with him."."On June 23, 1993, [Fred] Doucet, at the request of Mr. Mulroney,
arranged a meeting between me and Mr. Mulroney which took place on June 23,
1993, at Harrington Lake, the official summer residence of the Prime Minister. It
was at this meeting that Mr. Mulroney and I entered into the Agreement. On June
23, 1993, Mr. Mulroney was still in office as Prime Minister of Canada...” Max
Strauss is a business associate of Karlheinz Schreiber and the son of Franz Josef
Strauss, the former chairman of Airbus Industrie and a German politician. "I did
not know [Franz Josef] Strauss myself, nor did I know any of his family.” "My first
official meeting with Mr. Mulroney was in late 1983 ... when I introduced Mr, Max
Strauss to Mr. Mulroney." : : -

TEXT: GREG McARTHUR/THE.GLOBE AND MAIL

. 2084 words / mots.

Media contents in NewsDesk are copyright Le conteny médistiqus d'Info Média est protégé par les dreits d'auteur.
protected, 1 Vauillez vous reporter  la page des avis importants pour les détafls.
Please refer to Important Notices page for the

detalls

http:/fwww.infomedia.ge.ca/jnstice/ articles/unrestricted/2007/11/4us200711138564842 6... 09/11/2007

50f5






Print Story - canada.com network Pape 1 of 3

@ c a n u d a -C O m TUesdzaBy : ;Oporg

WHERE PERSPECTIVLS CONNICT

Mulroney admits mistake
Regrets taking money. Ex-PM had young family, faced cash
crunch, spokesperson says

JACK AUBRY
CanWest News Service

11/21/2007

Brian Mulroney has realized he made a "colossal
mistake" in taking $300,000 in cash from German
businessman Karlheinz Schreiber when the
former prime minister left political office more
than a decade ago and has regretted it almost
ever since, his spokesperson said yesterday.

Luc Lavoie told CanWest News Service that when
Mulroney left politics in 1993, he had money
pressures: He was the head of a young family
with certain lifestyle expectaticns - and "not a
rich man."

Lavoie also said the payments represented a

$100,000-a-year retainer for Mulroney's CREDIT: Mark Blinch/Reuters file photo
consulting services on a couple of projects - a Former Prime Minister Brian Mulroney,
military vehicle plant in Montreal and a pasta shown at an appearance in Toronto this
business - which didn’t need to be claimed month, said through his spokesperson that
immediately on his income taxes. it was a "colossal mistake” to accept

money from Karlheinz Schreiber.

The spokesperson said Mulroney accepted the
first envelope of $100,000 in cash from Schreiber
while still an MP for Baie Comeau, about one
week before an election was called in Ottawa. But
he quickly added that the question of when
Mulroney paid income taxes on the payments
isn't anyone's "goddamn business."

The Harper government has called a public
inguiry into Mulroney's dealings with Schreiber
after the businessman filed a sworn affidavit
saying he entered into a business agreement with
Mulroney while he was still prime minister,

Schreiber also said in his affidavit, filed in a CREDIT: Mark Blinch/Reuters file photo
lawsuit against Mulroney seeking to recover the Former Prime Minister Brian Mulroney
$300,000 in payments plus interest, that he had  gpun at an appearance in Teronto this
written a letter for Mulroney to present to Prime  gnth, said through his spokesperson that
Minister Stephen Harper during a family visit to it was a "colossal mistake" to accept
Harrington Lake during the summer of 2006. money from Karlheinz Schreiber.

Mulroney’s spokesperson said the former prime minister did not disclose his business
arrangement with Schreiber while testifying during discovery for his lawsuit against the
Justice Department and RCMP because he was not asked abeut it by government lawyers.

http:/www2 . canada.com/components/print. aspx 71d=3d676494-6bf1-4651-a>e¢a-56001el...  28/04/2009
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And, he said, the $2.1 mitlion paid to Mulroney to settie his libel lawsuit was ta cover his
legal and communications costs and did not include damages.

Lavoie, a former journalist, said Mulroney in private makes no secret about the matter that
“this is the silliest thing he's ever done.” He explained that any savings Mulroney had when
he entered politics in 1983 were long gone 10 years later when he left office.

He said the prime minister's salary was nowhere near comparable to the one Mulroney
earned as president of a major corporation, Iron Ore, before his political career.

"So when he left, he had no money. He was optimistic, he was going back to his old law
firm, but there is a difference between optimistic and having the revenue,” Lavoie said.

"So the man kind of - [ wouldn't say 'anguished' - but worried about how the future would
unfold," he said.

Lavoie recalled that Mulroney had a young family with school-age children "expecting the
type of lifestyle they had prior to (Mulroney) joining politics, which is something he had
probably promised them."

"So he was leaving politics - he had to go and find a living."

Mulroney joined the law firm QOgilvy Renault in Montreal while setting up a separate
consulting firm to accept contracts and retainers, Lavoie said.

In August 1993, Fred Deucet, described as "a well-known lobbyist for Schreiber” contacted
Mulroney, Lavoie said.

"Doucet said: 'Mr. Schreiber would like to have you help him with his internationa! business
and stuff. Would you accept to meet him?' And Mr. Muironey said, 'Sure,' " Lavgie said.
Living in a cottage in the Laurentians while awaiting the completion of renovations on his
Montreal home at the time, Mulroney was driven by the RCMP to Chateau Mirabel to meet
Schreiber in late August 1993, while still an MP.

According to Lavoie:

During his pitch, Schreiber told Mulroney he already had retained former Ontario attorney-
genera! Ian Scott and Trudeau cabinet minister Marc Lalonde as consultants.

"Then he said: 'I would give you $100,000 a year' and then he pulled out an envelope with
£10C,000.

*And Mr. Mulroney said: "What is that?'
"He said: 'Well, I want to pay you in cash.’
"Sc Mr. Mulroney asked a few questions. ‘"Why would you do this in cash?' and all that.

"And he said: 'Well, I'm an international businessman and that's the way I deal. | always
deal in cash.’

"And this is when #r. Mulroney admits today that he made a colossal mistake. He should
not have gone for it."

Ottawa Citizen
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MULRONEY-SCHREIBER SAGA

Opposition unites to force Commons investigation Schreiber
would be called to testify under deai among Liberals, NDP and
Bloc Quebecois

KEYWORDS: "EXTRAD*" AND "CANAD*"
CAMPBELL CLARK AND BRODIE FENLON

~ The three opposntion‘ parties have struck a deal to open a parliamentary probe
into the so-called Mulroney-EEREETERR falr and call the central ﬁgure Karlheinz
Schreiber, to testify.

Although Tuesday's meeting of the Commons ethics committee aimed at dealing
with the issue broke into a nasty dispute, the Liberals, NDP and Bloc Quebecois
struck a deal late yesterday on a common motion to review the matter, sources
from all three parties said. And since the opposition parties hold a combined
majority on the committee and in the Comimons, the review is likely to get the go-
ahead today.

Although the motion calls for Mr. Schreiber to testify "without delay,” heisin a
jail cell in Toronto fighting extradition to Germany.

New Democrat MP Pat Martin insisted that prisoners often testify at proceedings.-

He and other MPs on the committee insist that, if necessary, the committee will
employ the rarely used power to subpoena witnesses. But the committee would
first have to ask the House of Commeons to issue a Speaker s warrant for a witness
- the first since 1913,

"If he's willing to come, if invited, we won't need to subpoéna, but if necessary,
we could go that other step, which would be a Speaker's warrant," Mr. Martin said.
"The indications are . . . that he will accept the invitation."

The deal meant that the Liberals compromised on their insistence that the
parliamentary hearings focus on how Prime Minister Stephen Harper's government
has handled the affair.

The committee will have a broad mandate to review allegations made by Mr.
Schreiber, and the $2.1-million the government paid Mr. Mulroney in 1997 to

http:/www.informedia.ge.calfjustice/articles/unrestricted/2007/11/jus20071 13636330595 ... 22/11/2007-
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settle a libel suit he filed after government lawyers seeking bank retbrds alleged in
a letter to Swiss authorities that he had engaged in criminal activity related to the
1988 sale of Airbus planes to Air Canada.

Several MPs on the committee also want Mr. Mufroney to testify, but Lhat was
not included in the three-party deal.

Mr. Harper announced a public inquiry after Mr. Schreiber alleged.that he
discussed a financial arrangement with Mr. Mulroney before he left office that led
to $300,000 in cash payments.

A spokesman for Mr. Mulroney, Luc Lavoie, said this week that the former prime
- minister sees accepting cash as a "colossal mistake.” Mr. Mulroney was in financial
straits and worried about his future when he accepted the $100,000 cash payment
while still a member of Parliament in August of 1993, Mr. Lavoie said.’

He refused to comment on whether the payment vioclated conflict-o6f-interest and
ethics codes for public office holders, but he insisted Mr. Mulrohey broke no laws.

"Mr. Mulroney is not a wealthy man. . . . Whatever savings he had, he had spent
while he was prime minister," he said.

"Prior to entering politics, he was the CEO of a major corporation and still had
children when he left politics and he wanted to offer them the kind of living that

they had before he entered politics.”
i

Mr. Lavoie said Mr. Schreiber met Mr. Mulroney at the Chateau Mirabel to f:;itch a
job to the former prime minister as a consultant on projects with an "international
dimension” - including a military vehicle plant in Montreal and a pasta business.

He said the meeting was about a week before the 1993 federal election, while
Mr. Mulroney was still MP for Baie Comeau, Que. Mr. Schreiber claims in a sworn
affidavit the meeting happened "on or about Aug. 27, 1993."

Mr. Lavoie also suggested in an interview with the Ottawa Citizen that Mr.
Mulroney was surprised when Mr. Schreiber pulled out cash.

"Then he said 'I would give you $100,000 a year' and then he pulled out an
envelope with $100,000, and Mr. Mulroney said 'what is that?' He said 'Well, I
want to pay you in cash.' So Mr. Mulroney asked a few guestions. '"Why would you
do this in cash?' and all that," Mr. Lavoie said. "Mr. Mulroney admits today that he
‘made a colossal mistaka." :

%kokokokok

Mulroney-era conflict provisions
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The conflict-of-interest code and law that governed elected officials in 1953:
Parliament of Canada Act

This law pirevented MPs from receiving any compensation for services offered in
relation to any matter before the House of Commons, Senate or committees.

Conflict-of-interest code

Under the Conflict of Interest and .PosE—Empl_oymen't Code for Public Office
Holders of 1985, ministers, parilamentary secretaries and senior public office ‘
holders were pronibited from accepting outside employment from anyone with an -

ongoing matter before the government for a period of two years after they left
office. '

The code was tightened under the Liberal government in 1994 and again under
the current Conservative government.

Staff
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thestar.com
Mulroney admission not enough, Liberals say

Former PM concedes it was “colossal mistake’ to take $300,000 in cash

November 22, 2007

OTTAWA-Brian Mulroney's admission through a spokesperson that it was a "colossal
mistake™ to take $300,000 in cash from Karlheinz Schreiber doesn't suffice to clear
the former prime minister of suspicion of wrongdoing, Liberals charged yesterday.

"I can find no legitimate response to that, no legitimate reason why a former prime
minister - still a member of Parliament and allegedly prime minister when he
negotiated that - would accept a cash transaction from Mr. Schreiber, whose
reputation was already being questioned,"” said Robert Thibault, the Liberals' chief
critic on the Mulroney-Schreiber affair.

"This is a well-known Canadian businessman and lawyer who I would think would
have understood that accepting $300,000 in cash from Mr. Schreiber at that time was
a very guestionable thing."

In recent days, through spokesperson Luc Lavoie, Mulroney has said it was an error to
have taken cash from Schreiber, the German-Canadian businessman at the centre of
allegations of a kickback scheme involving Air Canada's 1988 purchase of Airbus
planes.

Lavaoie told Sun News Service columnist Greg Weston last week that Mulroney
considers taking the cash "the silliest thing I've ever done in my life."

Lavoie told the Ottawa Citizen that after Mulroney left office in 1993, he had used up
all his savings and worried about how he was going to take care of his young family.
While still an MP, he met late that summer with Schreiber, who retained Mulroney as
a business consultant at $100,000 a year and immediately handed over the first
year's instalment in cash, Lavoie said.

According to Lavoie, Schreiber also told Mulroney at that time that he had already

retained former federal Liberal minister Marc Lalonde and former Ontario attorney
general Ian Scott as consultants.

http://www thestar.com/printArticle/278878 22/11/2007
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Scott has since died. Lalonde has confirmed he did some consuiting work for
Schreiber but insists he was paid by cheque through his law office, never in cash.

Thibault questioned the idea that Mulroney was desperate for cash, noting that at the
time the former PM had just bought a luxurious mansion in Montreal.

The Canadian Press

http://www thestar.com/printArticle/278878 22/11/2007
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How poor really was Mulroney?

November 22, 2007
BOB MEPBURN

Clearly I am cut of touch when it comes to knowing what it means exactly when I hear that
someone "is not a rich man” and that he "had no money.”

Does that mean he is truly breoke, living in a friend's basement? Does it mean he is working at two
jobs to pay the rent on a small two-bedroom apartment for himself, his wife and four children?

Or, does it mean he can barely afford to buy a $1.675 million mansion in the best part of town and
pay between $700,000 and $1 million extra to renovate the old place?

In my world, the guy on the couch cr working at two jobs is poor.
But in former prime minister Brian Mulroney's world, well, let's just say things are a bit different.

In an extraordinary display of a gutsy, high-stakes public relations campaign to portray his
besieged boss as a sympathetic figure, Mulroney spokesman Luc Lavoie is weaving a tale of woe
about Mulroney's financiat struggles after he left office in 1993.

That's the same year that Mulroney teok $300,000 in cash from Karlheinz Schreiber, a German-
Canadian businessman. Schreiber alleges he struck a deal while Mulroney was still in office to pay
the money after he quit politics.

Those claims will be at the heart of a full public inguiry ordered last week by Prime Minister
Stephen Harper inte the controversial deal.

Mulroney realized he made a "colossal mistake” in accepting the money from Schreiber, Lavaie
said in an interview with CanWest News Service published yesterday.

Lavoie said the money was a $100,000-a-year retainer to Mulroney for consulting on a military
vehicle plant in Montreal and a pasta business.

Lavoie went on to say Mulroney tells people in private that "this is the silliest thing he's ever
done."

Almost everyone can agree with Mulroney — up to that point.

But it's when Lavoie, who seldom speaks without first clearing his words with "the boss," goes on
to insist that Mulroney needed money, that he was broke and that any money he had saved before
entering politics in 1983 was long gone by 1993, that doubts surface.

"When he left, he had no money," Lavoie claimed, suggesting Mulroney was "worried about how
the future would unfold." His family, including his wife Mila, expected "the type of lifestyle they
had prior to (Mulroney} joining politics, which is something he probably promised them.”

i Ads by Google

Toronto Baseball Tickats
Get Toronto Basshall Tickets Here
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So, how broke was Mulroney?

Well, he had enough money to be able to buy a mansion at 47 Forden Cres. in upper Westmount,
the richest part of the richest Montreal neighbourhood, for $1.675 million. And then he and Mila
proceeded to spend at least $700,000 fixing up the home, which includes an indoor swimming
pool.

While prime minister, he collected a hefty salary and lots of taxpayer-financed perks. {Harper, for
example, is paid about $290,000 a year). From 1984 to 1993, Mulroney and his family lived at 24
Sussex Dr., the official residence of the prime minister. In addition, they had free use of the
summer residence at Harrington Lake.

And when he moved out of those residences, the federal government paid Muironey $150,000 for
furniture he left behind. That included charges for built-in closets and wallpaper. At the time, some
people wondered why Canadian taxpayers paid for a closet. Did Mulroney plan to take it to
Westmount? The bill came despite the fact that the Conservative party had spent hundreds of
thousands of dollars decorating and furnishing Mulroney’s official homes while he was in office.

To top it off, the “broke" Mulroney managed to find a job within days of stepping daown as prime
minister, returning to one of his old ermnployers, the Montreal law firm of Ogilvy Renault. The salary
wasn't disclosed, but you can bet it meant he was no longer poor.

What's behind this tale of woe?

Is Mulroney sending Lavoie out to win him public sympathy before the inquiry starts and to
suggest one reason for his "colossal error” was that he was cash poor?

If that's the case, then Mulroney should give Canadians the full story about his financial plight.

That's because few of us would believe that a man who seemed to live so well in a huge home
could, in fact, have had "no money.”

http://www.thestar.com/printArticle/278762 2009-04-29
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